
تعیین دستمزد ۱۴۰۴ کارگران باید مطابق واقعیت 
جامعه باشد

عضو شــورای عالی کار با تأکید بر واقعی سازی دستمزد جامعه کارگری، 
گفت: بر اساس قانون، میزان دســتمزد باید هزینه های زندگی را پر کند و 

شرکای اجتماعی این واقعیت را باید بپذیرند.
دو هفته متوالی اســت که کمیته مزد و شــورای عالی کار تشکیل جلسه 
نداده اند. بــا وجود اینکه دو هفته به پایان ســال باقی مانده اســت و باید 
گروه های کارفرمایــی، دولت و کارگران باید چانه زنــی برای تعیین عدد 
سبد معیشتی و در ادامه حداقل دســتمزد ۱۴۰۴ را داشته باشند، در دو 

هفته ابتدایی اسفند جلسه ای برگزار نشد.
محمدرضا تاجیک، عضو شــورای عالی کار در ایــن خصوص گفت: زمان 
محدودی تا پایان سال باقی مانده است و در این فرصت باید افکار شرکای 
اجتماعی بهم نزدیک شود زیرا هنوز نظرات یکی نشده است؛ بنابراین هر 

چه زودتر باید اتفاق نظر به وجود آید.
وی ادامه داد: ضرورت دارد نظرات به واقعیت موجود نزدیک شود. فاصله 
دستمزد کارگران تا هزینه های زندگی بزرگ شده و عملًا درآمد این قشر 

حدود ۴۰ درصد معیشت آنها را پوشش می دهد.
این نمایندگان جامعه کارگری با تأکید بر اینکه نیاز است شرکا اجتماعی 
در مذاکرات خود واقعیت جامعــه را بپذیرند، تصریح کرد: نماینده جامعه 
کارفرمایی اظهــار می کند آنها همراهی لازم را در ســال های گذشــته 
داشته اند اما افزایش نرخ تورم اختلاف دســتمزد با هزینه های زندگی را 

زیاد کرده است.
وی افزود: بر اساس قانون میزان دســتمزد باید هزینه ها روزمره را پر کند. 
اگر در دو سال گذشته این امر محقق می شد امســال شاهد این اختلاف 

بسیار زیاد نبودیم.
وی تاکید کرد: این فاصله به دلیل رشــد نرخ تورم افسارگســیخته در دو 
سال اخیر است که میزان فعلی دستمزد را ناکارآمد در تأمین هزینه های 

زندگی کرده است.
این عضو شورای عالی کار با اشــاره به تعیین دستمزد ۱۴۰۴، یادآور شد: 
امسال باید اختلاف به وجود آمده و عدم افزایش متناسب حقوق کارگران 

در دو سال اخیر جبران شود.
تاجیک عنوان کرد: افزایش قیمت محصولات فقط در بهمن ماه امســال 
به قدری بوده که کارگران را در تأمیــن هزینه های زندگی ناتوان تر کرده 

است.
این نماینــده جامعه کارگــری در حال حاضــر درباره آینــده صحبت 
می کنیم، بیان کرد: تاکید داریم دولت برنامه خود را در حوزه دســتمزد 
کارگری برای ۴ ســال دوره دولت چهاردهم اعلام کند؛ یــا اینکه برنامه 
فصلی داشته باشد و افزایش پلکانی انجام شود. در غیر این صورت باید هر 

ساله عدد دستمزد قانونی و منطقی تصویب شود.
وی اضافه کرد: اگر دولت به دنبال تعیین دستوری حداقل دستمزد است 

وضعیت متفاوت می شود.
عضو شــورای عالی کار با بیان اینکــه ملاک مذاکرات در بین شــرکای 
اجتماعی سبد معیشــت با توجه به الزامات قانون گذار است، اظهار کرد: 
عدد دستمزد کارگران مطابق با ســبد معیشتی و با توجه به نرخ تورم باید 
تعیین شــود که به این عدد عقب افتادگی سال های گذشــته نیز اضافه 

می شود. بنابراین نحوه محاسبات باید دقیق و درست باشد.
تاجیک با بیــان اینکه جامعه کارگری می گوید قانون باید اجرا شــود، در 
پایان بیان کرد: اگر دولت نمی تواند دســتمزد را طی یک سال واقعی کند 

برنامه ریزی گردد طی چند سال جبران عقب افتادگی شود.
به گزارش خبرنگار مهر، عدد ســبد معیشت بر اســاس نرخ تورم بهمن 
ماه ۱۴۰۳ که از سوی مرکز آمار ایران اعلام شــد ۲۴ میلیون و ۳۳۰ هزار 

تومان برآورد می شود.

دستمزد رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور مطرح کرد

وهای شرکتی حذف واسطه ها از پرداخت حقوق نیر
خریــدار  رئیــس ســازمان اداری و 
استخدامی کشور از شرایط تبدیل وضعیت 
نیروهای شــرکتی و برگزاری آزمون های 
اســتخدامی جدیــد بــا رعایــت عدالت 

استخدامی خبر داد.
به نقل از روابط عمومی ســازمان اداری و 
استخدامی کشــور، علاءالدین رفیع زاده، 
معــاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان 
اداری و استخدامی کشور در برنامه »صف 
اول« با اعلام این مطلب اظهار کرد: پیش 
از این تمرکز بر روی جایگاه و ویژگی های 
شــغل و شــاغل بود اما در حال حاضر به 
دنبال این هســتیم که مفهــوم عملکرد 
و توانمنــدی را لحــاظ کنیــم و مــلاک 
پرداختی به دســتگاه ها و حقــوق افراد، 

عملکردشان باشد.
وی افزود: در حال حاضــر حدود ۵۵ درصد 
از دستگاه های ما مشــمول قانون مدیریت 
خدمــات کشــوری هســتند، ۴۵ درصد 
مشمول قانون مدیریت نیســتند. عواملی 
وجود دارد که آن عامل باعث می شــود که 
این تفاوت در پرداخت ها وجود داشته باشد. 
مثلًا یکسری دستگاه ها قوانین خاص دارند، 
با استفاده از این قوانین خاص دارند حقوق 

بیشتری می دهند.
 بعضی از دســتگاه ها توانمندی بیشتری در 

حوزه پرداخت دارند.
معــاون رئیس جمهــور ادامــه داد: تلاش 
می کنیم که پرداختها مبتنــی بر عملکرد 
افراد باشــد و اجرای پایلــوت آن را در چند 
دســتگاه آغاز کرده ایم. در این مسیر شاید 
گلایه ای هم وجود داشــته باشد ولی تلاش 

می کنیم واقعاً به عدالت نزدیکتر شویم.
رفیع زاده دربــاره تبدیل وضعیت نیروهای 
شــرکتی اظهار کرد: پس از جلسه ای که در 
کمیسیون اجتماعی مجلس داشتیم بنا بر 
این شــد که ما این موضوع را بررسی کرده و 

یک تصمیم کارشناسی اتخاذ کنیم. 
پــس از آن در دولــت گزارشــی ارائــه و 
کمیته ای ســه جانبــه با حضور ســازمان 
امور اســتخدامی، معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری و سازمان برنامه و بودجه تشکیل 

شد.
وی افــزود: در گام نخســت بایــد آمــار و 
اطلاعــات دقیقــی از نیروهای شــرکتی 
در اختیار داشــته باشــیم به همین دلیل 
ســامانه ای طراحی کردیم ولی کامل نشد. 
در حال حاضــر اطلاعــات ۷۰ -۸۰ درصد 
نیروهای شرکتی در این سامانه ثبت شده و 

براساس این داده ها مجدداً کمیته را تشکیل 
دادیم. در این جلســه مقرر شــد که ما این 
ســامانه ســایر را که برای این نوع کارکنان 
باز کرده بودیم، همچنان تا پایان ســال باز 
باشد و تعامل ما با دستگاه ها ادامه پیدا کند 

تا اطلاعات کامل وارد شود.
معاون رئیــس جمهور تصریــح کرد: به 
دستگاه ها تا پایان اسفندماه برای تکمیل 
اطلاعات نیروهای شرکتی و سایر مهلت 
داده ایم. بودجه دســتگاه ها اجرایی برای 
پرداخت حقــوق به نیروهای شــرکتی 
برمبنای لیســت افرادی است که در این 
سامانه ثبت شده باشــند و افرادی که نام 
آنها در این سامانه وارد نشده باشد نسبت 
بــه دریافت حقــوق ادعایــی نخواهند 

داشت.
رئیس سازمان اداری استخدامی تاکید کرد 
که وضعیت نیروهای شــرکتی را باید یک 
بارنظم دهی کرد تا بالاخره دولت و سازمان 
برنامــه و بودجه بداند که چنــد نفر نیروی 
شــرکتی دارد، به چند نفر حقوق می دهد. 

یعنی از آن به بعد از بعد از سال است.
 تصمیم سوم این شــد که ما پیشنهادی را 
آماده کنیم که تا جایی که ممکن است حتی 
مجلس هم یعنــی لایحه هم نباشــد اصلًا 
بتوانیم از ظرفیت هیئت وزیران اســتفاده 

کنیم. ایــن نیروهای شــرکتی را با حذف 
شرکت های واســط حقوق اینها را مستقیم 

به اینها پرداخت کنیم. 
یعنی با ایــن نیت یک پیش نویســی آماده 
کنیم ممکن اســت ببریم مثــلًا از ظرفیت 
ماده ۱۲۴ قانون مدیریت خدمات کشوری 

استفاده کنیم.
نگاه ما این اســت، کــه حقــوق نیروهای 
شرکتی به صورت مســتقیم از سوی دولت 
پرداخت شــود. در حال حاضــر مبلغی از 
ســوی دولت به یک شــرکت جهت واریز 
حقوق نیروهای شــرکتی پرداخت می شود 
و حقوق آنها با واســطه پراخت می شود.ما 
پیش نویسی تهیه می کنیم که از این به بعد 
همان پولی که دولت دارد به این شرکتی ها 
می دهد با یک واســطه، به ذینفــع نهایی 
بدهد. یعنی عملًا آن درصدی که داشــتیم 
می دادیم به شــرکت واســط به او ندهیم 

بدهیم به این عزیزان.
رفیع زاده با تاکید بر ضرورت تدوین ســند 
جامع نیــروی انســانی اظهار کــرد: باید 
وضعیت نیروهای فعلی دســتگاه ها و اینکه 
تا ۵ ســال آینده چه تعداد نیرو بازنشســته 
می شود و همچنین تکالیف و وظایفی که به 

دستگاه ها اضافه می شود را مشخص کنیم.
وی گفــت: با تدوین ســند جامــع نیروی 

انسانی از دستگاه ها در مورد نیروی انسانی 
مورد نیاز آنها بهتــر می توان تصمیم گیری 
کرد. براساس این سند درباره تعداد نیروی 
انســانی مورد نیاز آنها راحت تــر می توان 

تصمیم گیری کرد. 
در دولت و ســازمان اداری و اســتخدامی 
کشــور دنبال این هســتیم که از این پس، 
مجوزهــای اســتخدامی را ببریــم روی 
واحدهای عملیاتی تا منابع انسانی در ستاد 

تجمیع نشوند.
 این امر موجب می شــود در مســیر عدالت 
اســتخدامی گام برداریم. از دیگر اقداماتی 
که در مســیر تحقــق عدالت اســتخدامی 
صورت می گیرد این است که محل تحصیل 
دانشــگاهی متقاضی تأثیری در جذب نیرو 
نداشته باشد زیرا هر دانشــگاهی که مورد 
تأیید وزارت علوم اســت، دانشــگاه رسمی 
کشــور اســت و فارغ التحصیل آنهــا بر ما 

تفاوتی ندارد.
ممکن اســت همان کســی که در دانشگاه 
آزاد درس خوانده تســلط بیشــتری به آن 
تخصصــی که ما نیاز داریم داشــته باشــد 
برود در آزمون قبول بشــود اینجا برتری را 
می گذاریم فقط در آن آزمونی که شــرکت 

می کند.
رئیس ســازمان اداری استخدامی افزود: در 

حال حاضر نســبت آزمون کتبی و مصاحبه 
۳۰ به ۷۰ اســت و این امــر می تواند نقش 
اعمال سلیقه را افزایش دهد به همین دلیل 
تلاش می کنیم نســبت را ۷۰ به ۳۰ کنیم 
تا میزان انتخاب های سلیقه ای کاهش پیدا 

کند.
این مقام مســئول با بیان اینکــه در صدور 
مجوزهای اســتخدامی دو اصل وجود دارد، 
تصریح کرد: ما با در نظر گرفتن آن دو اصل 
مجوز استخدامی به دســتگاه های اجرایی 
می دهیــم، یک اینکــه رویکردمــان این 
است که مجوز اســتخدامی را به واحدهایی 
بدهیم که مستقیم با مردم در ارتباط است 
و خدمــات بهتری بــه مردم ارائــه خواهد 
شــد، از قبل این مجوزهایــی که می دهیم 
به دســتگاه ها، دوم اینکه مــا نحوه جذب 
و اســتخدام این افراد را تا جایی که ممکن 
است ســلیقه افراد را در آن کاهش بدهیم و 
عدالت محور عمل کنیم، هر کســی دارای 
توان بیشتر، هر کسی دارای تخصص بیشتر 
و توان خدمتگزاری بیشــتری به مردم دارد 

آنها را جذب کنیم.
آزمون هــای  در خصــوص  زاده  رفیــع 
اســتخدامی پیشِ رو گفت: ما دو دســتگاه 
را توجه ویژه ای به آن داریــم؛ از این جهت 
که دامنه فعالیت و خدمات این دو دستگاه 
بسیار گسترده اســت. یکی وزارت آموزش 
و پرورش و دیگری وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی. تا کنون ۳ تا ۴ جلسه با 
وزیر آموزش و پرورش گذاشــته ایم و چند 
جلسه ای هم با وزیر بهداشــت داشته ایم و 
مجوزهای خوبی هم بــه این وزارتخانه داده 

شده است.
به گفته وی، برای وزارت بهداشت و درمان، 
ســرجمع حدود ۲۷ هزار مجوز اســتخدام 
صادر شده است که حدود خرداد ماه آزمون 

آن برگزار خواهد شد.
رئیس سازمان اداری و اســتخدامی کشور 
گفت: در خصوص وزارت آموزش و پرورش 
هفته گذشــته با وزیر آمــوزش و پرورش 
جلسه ای داشــتیم که احتمالاً قبل از عید 
هم تکلیــف تعداد مجوزهای اســتخدامی 
که به وزارت آموزش و پرورش خواهیم داد 

مشخص می کنیم.
رفیع زاده در پایان تأکید کرد: تلاش ما این 
است که آزمون مربوط به این عزیزان را نیز 
در همان خردادماه برگزار کنیم و معلمانی 
را که برای این دوره جذب می شوند را برای 
اول مهر مشخص کنیم تا مشغول کار شوند.

مهم ترین اهرم تلاطم اقتصادی کشور در چند دهه گذشته

خ ارز از پیشگویی تا پیش بینی نر

وزیر نفت در حضور رئیس جمهور مطرح کردوزیر نفت در حضور رئیس جمهور مطرح کرد

قرارداد قرارداد ۱۷۱۷ میلیارد دلاری فشارافزایی  میلیارد دلاری فشارافزایی 
تولد دوباره پارس جنوبی استتولد دوباره پارس جنوبی است
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سازمان حمایت: نباید وزن جعبه در وزن شیرینی محاسبه شود

قنادی یا تجارت جعبه؟

وز  تعطیلی نظارت بر ساخت وساز در نور
فرصتی برای تخلفات ساختمانی

 افزایش ارزش بازار سرمایه؛ سراب تورمی
 یا رشد واقعی؟

اهمیت ساماندهی اطلاعات شغلی و اقتصادی مشتریان

 مشتریان گمنام، چالش قدیمی 
نظام بانکی ایران

تمهیدات گسترده برای سوخت رسانی نوروزی
وزی مورد نیاز تاکید بر عرضه سوخت نور
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وم شفافیت و ساده سازی قوانین مالیاتی   لز
و ثبت شرکت ها

میلاد آقامحمدی، کارشــناس حقوقی بســیاری معتقدند که اشــخاص 
حقوقی در ایران بیشــتر درگیــر پیچ  وخم های اداری هســتند تا اســتفاده 
از فرصت های قانونــی که این دیدگاه بی دلیل نیســت. قوانیــن کلی در این 
حوزه مشخص  هســتند، اما در اجرا، روندها همیشه ســاده و شفاف نیست و 
شرکت هایی که تجربه بیشتری دارند، بهتر می توانند خود را با شرایط تطبیق 
دهند، اما کســب وکارهای کوچک تر و نوپا معمــولاً با موانعــی مانند  ثبت، 
مالیات و فرآیندهای دادرســی روبه رو هســتند.می توان گفت از نظر قانونی، 

همه اشخاص حقوقی در یک موقعیت برابر نیستند.

یادداشت

امید دشمن به اختلافات داخلی است

صفحه 2

صفحه 5



دیپلماسی ایران در گردنه های حساس تاریخی

پزشکیان: 

امید دشمن به اختلافات داخلی است
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روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وم شفافیت و ساده سازی قوانین مالیاتی   لز
و ثبت شرکت ها

میلاد آقامحمدی، کارشناس حقوقی بسیاری معتقدند که اشخاص 
حقوقی در ایران بیشــتر درگیر پیچ  وخم های اداری هستند تا استفاده 
از فرصت های قانونی که این دیدگاه بی دلیل نیست. قوانین کلی در این 
حوزه مشخص  هستند، اما در اجرا، روندها همیشه ساده و شفاف نیست 
و شرکت هایی که تجربه بیشتری دارند، بهتر می توانند خود را با شرایط 
تطبیق دهند، اما کســب وکارهای کوچک تر و نوپا معمــولاً با موانعی 

مانند  ثبت، مالیات و فرآیندهای دادرسی روبه رو هستند.
می توان گفت از نظر قانونی، همه اشــخاص حقوقــی در یک موقعیت 
برابر نیستند، اما در عمل، برخی مجموعه ها دسترسی بیشتری به منابع 
و حمایت های خاص دارنــد، در حالی که برخی دیگــر، برای حل یک 

مشکل ساده، ماهها باید منتظر بمانند.
مطابق ماده ۱۴۳ از قانون مجازات اســلامی، اگر یک جرم به نام و یا در 
راستای منافع شــخص حقوقی انجام شــود، خودِ آن نهاد هم می تواند 
مسئول شــناخته شــود البته، اشــخاص حقوقی مثل افراد به زندان 
نمی روند، اما ممکن اســت جریمه شــوند، فعالیتشــان تعلیق شود یا 
حتی منحل شوند با این حال، اصل با مســئولیت شخص حقیقی بوده 
و همچنان مدیــران و تصمیم گیرندگان، اصلی ترین مســئولیت را بر 
عهده دارند.اگر بخواهم یک اصلاح کلیدی در قوانین مربوط به اشخاص 
حقوقی پیشنهاد دهم، شفاف تر شدن و ساده ســازی قوانین مالیاتی و 
ثبت شرکت ها اســت.این دو حوزه بیشترین مشــکلات عملی را برای 
اشــخاص حقوقی ایجاد می کنند و نیاز به بازنگری دارند ، در ضمن اگر 
امکان ثبت شــرکت های تک شــریکی خصوصی هم فراهم شود قطعا 

بسیاری از مشکلات مرتفع می شود .
می توان گفت اشــخاص حقوقی در ایران هم  در حال پیشرفت  هستند 
و هم درگیر بوروکراسی؛ برخی شرکت ها مســیر خود را پیدا کرده اند، 
اما هنوز هم فرآیندهای اداری و پیچیدگی های اجرایی، چالشی جدی 

برای بسیاری از فعالان اقتصادی محسوب می شود.

مهاجرانی: 
دولت متعهد به فرصت های برابر زنان است

ســخنگوی دولت به مناســبت روز جهانی زن بر اهمیت نقش آفرینی 
زنان اشاره کرد و نوشت: دولت متعهد به فراهم سازی فرصت هایی برابر 

و ارتقای جایگاه زنان در تمامی عرصه هاست.
 فاطمه مهاجرانی ســخنگوی دولت به مناســبت هشــتم مارس، روز 
جهانی زن بــر اهمیت نقش آفرینی زنان اشــاره کرد و نوشــت: دولت 
متعهد به فراهم ســازی فرصت هایــی برابر و ارتقای جایــگاه زنان در 

تمامی عرصه هاست.
در روز جهانی زن، از تمامــی زنان ایران که با صبــوری، تلاش، دانش 
و ایثار، در رشــد خود و پیشرفت کشــور نقش آفرین هستند، قدردانی 
می کنم. دولت متعهد به فراهم سازی فرصت های برابر و ارتقای جایگاه 

زنان در تمامی عرصه هاست.
زن، محور خانواده و پیشرفت جامعه. ۸ مارس

در نشست هم اندیشی در خصوص سیاست های ارزی و تجاری کشور؛
وری مردم  قائم پناه: تأمین ارز نیازهای ضر

 و کالاهای اساسی بدون وقفه انجام می شود
 معاون اجرایــی رئیس جمهور با تأکیــد بر اینکه تأمیــن ارز نیازهای 
ضروری مردم و کالاهای اساســی، بدون وقفه انجام خواهد شد، گفت: 
در حوزه ســلامت و دارو، صنعت و کالاهای اساسی مردم در ایام پایانی 

سال، با تمهیدات بانک مرکزی، اقدامات خوبی انجام شده است.

نشست هم اندیشــی و هماهنگی درباره سیاســت های ارزی و تجاری 
کشــور، روان بودن ورود ارز حاصل از صادرات و تســهیل و تسریع در 
تأمین و تخصیص ارز برای کالاهای اساسی و نیازهای ضروری وارداتی 
با حضور معاون اجرایی رئیس جمهور، رئیــس کل بانک مرکزی، وزیر 
صمت، وزیر بهداشت و معاون وزیر جهادکشاورزی در مرکز مبادله ارز 

و طلای ایران برگزار شد.
در این نشســت آخرین وضعیــت ورود ارز حاصل از صــادرات، ثبت 
ســفارش، تأمین و تخصیــص ارز بــرای واردات کالاهای اساســی، 
محصولات کشــاورزی و دارو مورد بررســی قرار گرفت و تصمیم های 
لازم درباره تسهیل و تســریع در فرآیند تخصیص توسط دستگاه های 

مربوطه و تأمین آن توسط بانک مرکزی اتخاذ شد.
معاون اجرایی رئیس جمهور در این جلســه پــس از ارائه گزارش های 
رئیس کل بانک مرکزی و وزرای صمت، بهداشــت و معاون وزیر جهاد 
کشاورزی، ضمن اشاره به فرآیند مطلوب حجم تجارت خارجی کشور، 
بر ضرورت شناســایی اولویت های ارزی و تجاری دستگاه های مختلف 
تأکید کرد و به منظور تخصیص و تأمین هدفمند ارز، دســتورات لازم 
را صادر کرد.محمد جعفر قائم پناه با تأکیــد بر اینکه تأمین ارز نیازهای 
ضروری مردم و کالاهای اساســی، بدون وقفه انجام خواهد شد، گفت: 
در حوزه ســلامت و دارو، صنعت و کالاهای اساسی مردم در ایام پایانی 

سال، با تمهیدات بانک مرکزی، اقدامات خوبی انجام شده است.
رئیس کل بانک مرکزی نیز در این جلسه با اشــاره به وضعیت مناسب 
ذخایر ارزی کشــور و افزایش حدود ۲۰ درصــدی ارزش صادرات در 
۱۱ ماهه امســال گفت: حجم تجارت خارجی کشــور به بیش از ۱۰۵ 
میلیارد دلار رسیده است.فرزین با اشــاره به اینکه بانک مرکزی تمام 
اولویت های ارزی دستگاه های مختلف را تا پایان سال با سرعت تأمین 
می کند، تأکید کرد: ارز کالاهای اساســی و دارو کماکان در سال آتی با 

ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تأمین خواهد شد.
در این جلســه همچنین اعلام شــد که حجم کل معامــلات بازار ارز 
تجاری هم اکنون به بیش از ۴. ۸ میلیارد دلار رســیده و  بانک مرکزی 
نیز از ابتدای سال جاری تا ۱۳ اســفند، برای واردات سه گروه کالاهای 
اساســی و دارو، تجاری و بازرگانی و همچنین نیازهای خدماتی، مبلغ 
۶۱ میلیارد و ۸۹۲ میلیون دلار تأمین ارز کرده اســت. بر اســاس این 
گزارش، طی ۱۱ ماه ۴۷ میلیارد و ۷۲۶ میلیون دلار از ارز تأمین شــده 
به گروه تجاری و بازرگانی تخصیص داده شــده است؛ صنایع »حمل و 
نقل و خودرو«، »ماشین آلات و تجهیزات تولید« و »معدنی« به ترتیب 

بیشترین سهم از ارز وارداتی صنایع را داشته اند.
واردات کالاهای اساســی و دارو نیز ۱۲ میلیارد و ۹۵۷ میلیون دلار ارز 
را به خود اختصاص داده اســت؛ ۱۰ میلیارد و ۱۰۳ میلیون دلار از این 
گروه به کالاهای اساسی و کشاورزی شــامل گندم، دانه های روغنی و 
نهاده های دامی و ۲ میلیارد و ۸۵۴ میلیــون دلار دیگر نیز به دارو، مواد 

اولیه دارو و تجهیزات پزشکی تخصیص داده شد.

یادداشت

تریبون

خریدار  سالی که رو به پایان است ترکیبی از مقاومت، 
حــوادث تلــخ، فرصت هــای دیپلماتیــک و تغییرات 
راهبردی در مسیر سیاســت خارجی جمهوری اسلامی 

ایران بود.
 سال ۱۴۰۳، یکی از پرالتهاب ترین و سرنوشت سازترین 
ســال های تاریخ معاصر ایران در حوزه سیاست خارجی 
است؛ سالی که با شــهادت رئیس جمهور آیت الله »سید 
ابراهیم رئیســی« و »حســین امیرعبداللهیان«، وزیر 
امور خارجه آغاز شــد و با انتخاب رئیس جمهور جدید و 
تدوین راهبردهای جدید دیپلماتیــک ادامه یافت. این 
ســال، ترکیبی از مقاومــت، حوادث تلــخ، فرصت های 
دیپلماتیــک و تغییرات راهبردی در مســیر سیاســت 

خارجی جمهوری اسلامی ایران است.

 شهادت، آغازی بر فصل تازه سیاست
 خارجی ایران

اردیبهشت ۱۴۰۳، ایران در سوگ دو چهره تأثیرگذار در 
سیاست داخلی و خارجی خود نشست. آیت الله رئیسی و 
حسین امیرعبداللهیان، در سانحه ای هوایی به شهادت 
رســیدند؛ حادثه ای که بلافاصله موجی از واکنش های 
داخلی و بین المللی را برانگیخــت. رئیس جمهور و وزیر 
خارجه ایران، در حالی به شــهادت رســیدند که هر دو 
نقش برجســته ای در تدوین و اجرای سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی ایران داشــتند؛ از راهبرد نگاه به شرق 
گرفته تا حمایت از محور مقاومت و مقابله با تحریم های 

غربی. 
این حادثه، چالشــی بزرگ برای سیاست خارجی ایران 
ایجاد کرد، چرا کــه نه تنهــا دو نفر از معمــاران اصلی 
دیپلماسی کشور را از دســت داد، بلکه باید در شرایطی 

حساس، جانشینان آن ها را معرفی می کرد.

واکنش بین المللی؛ حمایت یا محاسبه؟
پس از انتشــار خبر شــهادت رئیس جمهور و وزیر امور 
خارجه ایران، جهان شــاهد موج گسترده ای از پیام های 
تسلیت بود. متحدان ایران و گروه های مقاومت منطقه، 
این حادثه را ضایعه ای بزرگ برای جبهه ضدسلطه گری 

دانستند.
 در ســوی دیگر، برخــی کشــورهای غربی بــا لحنی 
محتاطانه، این اتفاق را تسلیت گفتند، اما تحلیلگران آن 
را بیشــتر نوعی رفتار دیپلماتیک توصیف کردند تا ابراز 

همدردی واقعی.
با این حــال، آمریکا و برخی کشــورهای اروپایی، با نگاه 
فرصت طلبانه، این حادثه را عاملی برای بررسی تغییرات 
احتمالی در سیاست خارجی ایران دانستند. آن ها بر این 
تصور بودند که تغییر در رأس هرم اجرایی ایران، ممکن 
است تهران را به ســمت سیاست های سازشــکارانه تر 
ســوق دهد؛ تصوری که خیلی زود با ادامه سیاست های 

مقاومت محور ایران نقش بر آب شد.

انتخابات ریاست جمهوری؛ مسیر جدید
 یا استمرار راهبردها؟

با شهادت آیت الله رئیســی، ایران خود را در برابر یکی از 
مهم ترین انتخابات تاریخ معاصر یافت. فضای سیاســی 
کشور به سرعت برای انتخاب جانشین وی آماده شد. این 
انتخابات، نه تنها از منظر داخلی، بلکه از نگاه بین المللی 
نیز اهمیت داشــت، چرا که رئیس جمهــور جدید باید 
سیاست خارجی ایران را در یکی از حساس ترین مقاطع 

تاریخی هدایت می کرد.
نکته مهــم این بود کــه در این انتخابــات، گرایش های 
مختلف سیاسی کشور بر ســر تداوم یا تغییر در سیاست 
خارجی رقابت داشتند. آیا مســیر آیت الله رئیسی و نگاه 
به شــرق همچنان اولویت خواهد داشــت؟ آیا سیاست 
مقاومت و حمایت از جبهه محــور مقاومت ادامه خواهد 
یافت؟ یا دولت جدید به سمت بازتعریف روابط با غرب و 

نوعی تعامل مشروط حرکت خواهد کرد؟
در نهایــت، رئیس جمهــور منتخــب، بر حفــظ اصول 
کلان سیاســت خارجی ایران تأکید کــرد. او در اولین 
سخنرانی های خود، بر تداوم دیپلماسی فعال منطقه ای، 
حمایت از محور مقاومت، توســعه روابط با کشــورهای 
شــرقی و بی اثر کردن تحریم ها از طریق همکاری های 

اقتصادی بین المللی تأکید کرد.

سیاست خارجی ایران پس از انتخابات؛ 
دیپلماسی مقاومت و توسعه

پــس از روی کار آمدن دولت جدید، سیاســت خارجی 
ایران بر چند محور اصلی متمرکز شد:

ادامه راهبرد نگاه به شرق
ایران در سال ۱۴۰۳ همچنان بر گسترش همکاری های 
استراتژیک با چین و روسیه تأکید کرد. عضویت فعال در 
سازمان همکاری شــانگهای و تقویت روابط اقتصادی با 
کشورهای عضو بریکس، از جمله اقدامات این مسیر بود. 
همکاری های اقتصادی و نظامی با این کشورها به ویژه در 
زمینه دور زدن تحریم های غربــی، همچنان در اولویت 

قرار داشت.

افزایش نقش در معادلات منطقه ای
شهادت رئیس جمهور و وزیر خارجه، تأثیری بر سیاست 
ایــران در منطقه نداشــت. حمایت از محــور مقاومت 
در فلســطین، لبنان، عراق و یمن ادامــه یافت و تهران 
همچنــان در برابر سیاســت های توســعه طلبانه رژیم 
صهیونیســتی و مداخله جویی های آمریــکا در منطقه 

ایستادگی کرد. 
حملات مقاومت فلســطین علیه رژیم صهیونیســتی، 
پاســخ های محکم ایران به تهدیدات امنیتی و حمایت 
آشــکار از جبهه مقاومت، نشــان داد کــه راهبرد ایران 

تغییری نکرده است.

تعامل مشروط با غرب
در حالــی که ایران روابط خود را با کشــورهای شــرقی 
گسترش داد، دیپلماسی با اروپا و حتی آمریکا در برخی 
حوزه ها ادامه داشت، اما تحت شرایطی که خطوط قرمز 
جمهوری اســلامی رعایت شــود. مذاکــرات در برخی 
حوزه های اقتصادی و سیاســی، بدون عــدول از اصول 

سیاست خارجی کشور، دنبال شد.

احیای دیپلماسی اقتصادی
بــا روی کار آمــدن دولــت جدید، سیاســت توســعه 
صادرات غیرنفتی، گســترش همکاری هــای اقتصادی 
با همســایگان و تســهیل مســیرهای تجاری از جمله 
اولویت هــای اصلــی سیاســت خارجــی ایــران قرار 
گرفت. تلاش بــرای کاهش اثرات تحریم هــا و افزایش 
ســرمایه گذاری خارجی، به ویژه از ســوی کشــورهای 

منطقه، به طور جدی پیگیری شد.

یمن، فلسطین و ادامه سیاست حمایت 
از جبهه مقاومت

یکی از مهم ترین محورهای سیاســت خارجی ایران در 
ســال ۱۴۰۳، حمایت از جبهه مقاومت بــود. در جریان 
تجــاوزات جدید رژیم صهیونیســتی علیه مــردم غزه، 
ایران نقش کلیدی در حمایــت از گروه های مقاومت ایفا 
کرد. علاوه بر آن، یمن نیز به عنوان یکی از بازیگران مهم 
این محور، حملات خود را علیه کشــتی های وابسته به 
رژیم صهیونیستی و آمریکا تشدید کرد. تهران به صورت 
مســتقیم و غیرمســتقیم از این تحرکات حمایت کرد 
و بر ادامه مسیر مقاومت تأکید داشــت. ایران همچنین 
تلاش کرد تا با دیپلماســی فعال، پرونده فلسطین را در 
ســطح بین المللی زنده نگه دارد و از طریق نشست های 
دیپلماتیــک، اجمــاع جهانــی علیــه جنایــات رژیم 

صهیونیستی را تقویت کند.

چالش ها و فرصت های دیپلماتیک ایران 
در سال 1403

سیاســت خارجی ایران در این ســال، هم با چالش هایی 
روبــه رو بود و هــم فرصت هایــی برای گســترش نفوذ 
دیپلماتیک داشــت.از جمله این چالش ها »فشــارهای 
اقتصادی ناشــی از تحریم ها«، »تلاش هــای غرب برای 
انزوای ایران در عرصه بین المللــی«، »تهدیدات امنیتی 
از سوی رژیم صهیونیســتی و برخی کشورهای منطقه« 
و »پیچیدگی های سیاست داخلی و برخی اختلافات در 
نحوه تعامل با غرب« بود.اما همانطور که گفته شد در این 
عرصه فرصت هایی برای گســترش نفوذ دیپلماتیک هم 
وجود داشــت؛ از جمله »افزایش نقش ایران در معادلات 
منطقه ای و جهانی«، »گسترش همکاری های اقتصادی 
و راهبردی با چین، روسیه و کشورهای همسایه«، »تداوم 
حمایت از محور مقاومت و افزایش مشروعیت بین المللی 
ایران در میان کشــورهای مســتقل«، »حضور فعال در 

سازمان های بین المللی برای مقابله با فشارهای غرب«.

سالی سرنوشت ساز برای سیاست خارجی ایران
ســال ۱۴۰۳، ســالی پرحادثه و حســاس در سیاست 
خارجی ایران بود. شهادت رئیس جمهور و وزیر خارجه، 
انتخابات ریاست جمهوری، اســتمرار حمایت از محور 
مقاومت، تعاملات منطقــه ای و بین المللی و رویارویی با 
فشارهای غرب، همه و همه این ســال را به یکی از نقاط 
عطف در تاریخ دیپلماســی ایران تبدیل کرد. در نهایت، 
سیاست خارجی جمهوری اســلامی ایران در این سال، 
نه تنها با وجــود چالش های بزرگ دچار عقب نشــینی 
نشــد، بلکه توانســت جایگاه خود را در معادلات جهانی 

تقویت کند.

خریدار  رییــس جمهــور، مصرف بی 
رویه و نامناســب را یکی از مشکلات اصلی 
جامعه در حوزه انــرژی عنوان کرد و افزود: 
باید بــا مدیریــت و پرهیــز از مصرف بی 
رویه، مشکلات ناشــی از کمبود و ناترازی 
در حوزه انرژی را حل کنیــم و با همکاری 
و مشــارکت مردم حتما ایــن کار را انجام 

خواهیم داد.
مســعود پزشــکیان در آییــن امضــای 
قراردادهای طرح فشارافزایی میدان گازی 
مشترک پارس جنوبی به ارزش ۱۷ میلیارد 
دلار، با عذرخواهی از مردم بخاطر مشکلات 
ناشــی از ناترازی انــرژی و قطعــی های 
برق، گفت: زمســتان ســختی را گذراندیم 
درحالی کــه به هر علتی ذخایــر نفت و گاز 
در مخازن برای پوشــش نیروگاهی کم بود، 
البته عزیــزان در وزارت نفت و نیرو با تلاش 
زیاد توانســتند با افزایش تولید کمبودها را 
جبران و این دوره ســخت را پوشش دهند و 

مردم در زمستان بدون گاز نماندند.

پایان هدررفت گازهای مشعل 
تا سال آینده

رییس جمهور بــا بیان اینکه متاســفانه به 
مصرف بی رویه عادت کرده ایم درحالی که 
می توانیم با اقدامات درست و صرفه جویی 
مصرف را مدیریت کنیم تا ضررهای بعدی را 
نداشته باشیم، گفت: در این زمینه اقدامات 
خوبی در زمینه تولید انــرژی درحال انجام 
است و درخصوص جمع آوری گازهای فلر 
که سالهاست در خوزســتان به هدررفته و 
می ســوزد، تلاش های زیادی انجام شــده 
اســت. حدود ۴۰ میلیون متر مکعب از این 
گازها جمع آوری و کنترل شــده است و با 
برنامه ریزی های انجام شده، تا اردیبهشت 
ما نیز ۴۰ میلیــون مترمکعب دیگر کنترل 
خواهد شــد و تا پایان ســال دیگر شــاهد 
ســوختن گاز فلرها که هم هدررفت انرژی 
است و هم آلودگی وســیعی ایجاد می کند، 

نخواهیم بود.
پزشــکیان با قدردانی از تــلاش های انجام 
شده برای افزایش تولید در بخش نفت، گاز، 
نفت گاز و بنزین در ماه های گذشته، گفت: 
مشــکلات را به مرور حل می کنیم و امروز 
هم ســرمایه گذاری بیــش از ۱۷ میلیارد 
دلاری در ایــن زمینه نشــان از تلاش برای 
تامین نیازها در آینده اســت کــه بتوانیم 

ثبات و پایداری را در آینده این حوزه داشته 
باشیم. 

رییــس جمهور تاکیــد کرد: بدنبــال این 
هســتیم که با مدیریــت و کاهش مصرف 
نفت، گاز و نفت گاز، بهــره وری را افزایش 
دهیم و با اســتفاده بیشــتر از انرژی های 
پاک )خورشــیدی و بادی( برای تامین برق 
گرمایش و ســرمایش، تولیدات نفت و گاز 
را در بازارهــای بین المللی بــا قیمت های 
مناسب بفروشــیم. در همین راستا برنامه 
ریزی هــای خوبی برای تولیــد بیش از ۴۰ 
هزارمگاوات انرژی خورشــیدی حرارتی و 
انرژی بادی صورت گرفته است. اگر بتوانیم 
گرمایش و ســرمایش را از برق خورشیدی 
و بادی اســتفاده کنیم می توانیم تولیدات 
نفتی و گازی خود را با قیمت های مناســب 
در بــازار بین المللــی بفروشــیم و به طور 
طبیعــی وضعیــت اقتصادی مــا بهتر می 
شــود که البته این کارها زمــان می خواهد 
اما مصمم هســتیم که این مشکلات را حل 

کنیم.

امید دشمنان به اختلافات داخلی
 ما است 

پزشکیان با اشاره به تهدیدات آمریکا مبنی 
بر افزایش فشــار به ایــران و اعمال تحریم 
های جدید، افزود:آمریکایــی ها، ترامپ یا 

هرکسی که ادعا می کند می تواند با به صفر 
رساندن فروش نفت،ایران را  زمین گیر کند، 
امیدشان به اختلافات داخلی ما است و اگر 
ما دست به دســت هم دهیم و اتحاد داشته 
باشــیم و از دعوا و تفرقه پرهیــز کنیم، به 

هدف خود نخواهند رسید.
وی افــزود: بارها گفته ام و اعتقــادم بر این 
اســت که اگر باهم وحدت داشــته باشیم، 
اختلافات را کنار بگذاریم و مســیر درست 
را براســاس منطق و علم حرکــت کنیم و 
مشارکت داشته باشیم می توانیم مشکلات 
را حل کنیم. بدنبال این نیســتیم که مقصر 
چه کســی اســت بلکه بدنبال این هستیم 
که مشکل کجا اســت و چگونه می شود این 

مشکل را حل کرد. 
رئیس جمهور با تاکید بــر اینکه برای غلبه 
بر مشکلات درحوزه های مختلف همچون 
آموزش و پرورش، بهداشــت و درمان، نفت 
و گاز، صنعت و تجــارت و ارتباطات برنامه 
هایی آماده شــده اســت، گفت: به دنبال 
ایجاد یک زبان و نگاه مشــترک هستیم تا 
با همدلــی و همراهی کارهــا را انجام و این 
برنامه هــا را عملیاتی کنیم. اگر قرار باشــد 
برنامه ای داده شــود و طــرف مقابل بگوید 
برنامه من بهتر اســت، نمی توانیم حرکت 
کنیم و اگر حرکت نکنیــم وضعیت روز به 

روز بدتر می شود.

پزشکیان با بیان اینکه وقتی تعداد برنامه ها 
متعدد باشــد و ما نتوانیم به یک زبان و نگاه 
مشترک برسیم، کارها پیش نمی رود،گفت: 
کارشناســان باید با هم به تفاهم برســند. 
وقتی که تفاهم کردیــم، باید روی تصمیم 
مشترکی که گرفته شده، ایستادگی کنیم و 
برای انجام آن تلاش کنیم. وقتی یک راهکار 
مشخص ایجاد شــد و همه با آن هماهنگ 
شــدند؛ جامعه می تواند در مســیر درست 
قرار گرفته و جلو برود امــا اگر ناهماهنگی 
و اختلاف و تفرقه وجود داشــته باشد ما به 

هدف نخواهیم رسید.
رئیس جمهور تاکید کرد: معتقدم وقتی در 
کشور رهبری وجود دارد همه باید با نظرات 
و دیدگاه های اعلام شــده از طــرف رهبر 
هماهنگ و همراه باشند درغیر اینصورت در 
جامعه هرج و مرج می شود و نمی توانیم به 
هدفمان برسیم. ما یاد نگرفته ایم در گفتگو 
با یکدیگر هم افزایی داشته باشیم، هرکسی 
به دنبال این اســت که حــرف و نظر خود را 
بیان و روی آن پافشــاری کند و اگر با نظر او 
مخالفت شود،طرف مقابل خائن، جاسوس 

و بد و ضد قلمداد می شود.

ضرورت هم افزایی در رفتار و گفتار 
پزشــکیان افزود: باید بتوانیم در گفتگو به 
یک هم افزایی برســیم و هرکسی از زاویه 

دید خود به موضوع نــگاه نکند، برای حل 
مشــکلات به یک نظر و دیدگاه مشترک 
برسیم، به یکدیگر کمک کنیم، در گفتگو 
و رفتار هم افزا باشیم تا بتوانیم در مسیری 
کــه انتخاب کــرده ایم با قــدرت حرکت 

کنیم. 
رئیس جمهور با اشــاره به طولانی شــدن 
اجرای پروژه ها و خســارات ناشــی از آن، 
گفت: رهبری نیز نســبت به طولانی شدن 
اجرای بعضی از پــروژه ها که تصمیم گیری 
آن ۴ تا ۶ سال به طول انجامیده است، انتقاد 
کردند، معنی ندارد که تصمیم گیری برای 
اجرای پروژه ای ۴ تا ۶ ســال طول بکشــد 
وقتی فرصت ها از دست بروند، اگر بهترین 
کار را هم انجام دهیم دیگر فایده ندارد.کار 
اگر به موقع و در زمان مناســب نباشد و در 
باورهای ما درست شکل نگیرد دیگر به درد 

نخواهد خورد. 
پزشــکیان درمــورد اجرایــی و عملیاتی 
شــدن قراردادهای امضا شده، گفت: تلاش 
می کنیم این چرخه را تــا جایی که ممکن 
اســت کوتاه کنیم. امیدواریم تا قبل از عید 
اگر مشــکلی در این زمینه هست حل شود 
و پیمانکاران کار را زودتر شــروع کنند تا در 
زمان مشخص یا حتی زودتر به اهداف خود 

دست پیدا کنیم.

ضرورت تشکیل پویش کاهش
 مصرف آب

رئیس جمهور همچنین با اشــاره به تنش 
شدید آبی در کشور، با قدردانی از همکاری 
رســانه ها و مردم در پویش دو درجه کمتر 
دمای محیط، گفت: ما الان در تنش شدید 
آبی هســتیم اگر نتوانیم مصــرف آب را در 
تهران و شهرستان ها کنترل کنیم و مصرف 
بهینه نداشته باشــیم قطعا مشکل پیدا می 
کنیم باید پویش دیگری برای مصرف بهینه 
آب داشته باشــیم تا بتوانیم برنامه هایی که 

داریم را انجام دهیم. 
قرارداد طرح فشــارافزایی میــدان گازی 
پارس جنوبی بــا حضور رئیــس جمهور و 
مدیران ارشــد صنعت نفت و بــه عاملیت 
۴ شــرکت داخلی امضا شــد.با امضای این 
قراردادهــا  ۶۷ هزار اشــتغال مســتقیم و 
غیرمستقیم ایجاد می شود و افزایش ۷۸۰ 
میلیارد دلاری درآمد میدان پارس جنوبی 

تا سال ۱۴۳۰ پیش بینی می شود .
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ونیکی  وش بلیت الکتر ۹ سایت فاقد مجوز فر
برای انسداد معرفی شدند

 ســازمان هواپیمایی کشــوری ۹ ســایت فاقد مجوز فــروش بلیت 
الکترونیکــی را به منظور انســداد به معاون دادســتان و سرپرســت 
دادســرای عمومی و انقلاب ویژه فرودگاه های اســتان تهران معرفی 

کرد.
 این ســایت ها به دلیل عرضه و فروش غیر قانونی بلیــت هواپیما برای 
انسداد به معاون دادستان و سرپرست دادسرای عمومی و انقلاب ویژه 

فرودگاه های استان تهران معرفی شده اند.
همچنین با توجه به این که ســایت های فاقد مجوز با هدف شکل دهی 
بازار ســیاه و عرضه بلیت در کانال های غیر رسمی ایجاد می گردند، در 
راستای جلوگیری از فعالیت اشخاص حقیقی و حقوقی که قصد انجام 
خدمات بند الف ماده )۱( آئین نامه هیات محترم وزیران و فروش بلیت 
هواپیما را دارند اما مغایر با مــواد )۲( و)۳( آئین نامه مورد نظر عمل می 

نمایند.
سازمان هواپیمایی کشوری با توجه به قرار داشتن در آستانه سفرهای 
نوروزی به مســافران توصیه کرد برای تهیه بلیت از ســایت شرکتهای 
هواپیمایی و ســایر کانالهــای توزیع و فروش دارای مجوز از ســازمان 

هواپیمایی کشوری اقدام کنند.
همچنین از مسافران خواسته شده اســت در صورت مشاهده هر گونه 
تخلف شــکایات خود را به همراه مستندات در ســامانه حقوق مسافر 
به نشــانی caa.gov.ir ثبت کنند و موضوع در اســرع وقت تا حصول 
نتیجه توسط کارشناســان ذیربط پیگیری و پاســخ لازم به مسافران 

اعلام خواهد شد.
اســامی ســایت های فاقد مجوز فروش بلیت الکترونیکی از ســازمان 

هواپیمایی کشوری به شرح زیر است:
www.namibilit.ir
ir.www.skyro۷۲۴

www.b۲fl.ir
ir.www.safar۷۴۴

www.tbilit.online
www.bilitarzun.ir

www.karvano.com
www.bookcharter.ir

ir.www.charteramini۷۲۴

 انتقاد سبحانیان از ساختارهای 
موازی و شوراهای متعدد تصمیم گیر در کشور

رئیس کل سازمان امور مالیاتی گفت: یکی از دلایلی که موجب شده تا 
هزینه های حکمرانی در کشور ما بالا باشد مربوط به ساختارهای موازی 

و شوراهای متعدد تصمیم گیری است.
سید محمدهادی ســبحانیان رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور 
بر لزوم هموار نمودن مســیر افزایــش بهره وری تأکید کــرد و گفت: 
امروزه بعضاً بخشنامه ای برای پیشــبرد امور تدوین می شود، اما کارها 
با اجرای آن پیــش نمی رود. گاهاً هم برای ارتقــا بهره وری در خصوص 
یک بخشنامه یا نظام نامه صادرشده به سبب اهمیتش جلساتی برگزار 
می شود که این مسئله هم جز شروط لازم به حســاب می آید اما کافی 

نیست.
وی افزود: شــرط کافی کــه به واســطه آن ما مطمئن شــویم که این 
بخشنامه یا این نوع جلسات به ثمر بنشیند و آن اتفاق مدنظر حتماً رقم 
می خورد، این است که مطمئن شویم مسیر جوری طراحی شده است 

که اشخاص در مسیر حرکت هدفمند قرار گیرند.

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور تصریح کرد: در نظام مالیاتی 
روشی را پیاده سازی و هدایت می کنیم که همکاران مالیاتی می بایست 
برای تحقق هدف در نظر گرفته شده در این مسیر حرکت کنند و راهی 

جز این نداریم.
سبحانیان گفت: ما در موضوع سیستمی شــدن نظام مالیاتی به دنبال 
مسیری هســتیم که هزینه های وصول مالیات کاهش یافته و به تبع آن 

تمکین مالیاتی نیز افزایش یابد.
وی به ضرورت روشن شدن تکالیف دســتگاه ها در مسیر بهره وری هم 
اشــاره کرد و افزود: یک وقت ســازمان ملی بهره وری توصیه اخلاقی و 
سیاستی می کند اما یک وقت است که مسیری را پیش روی دستگاه ها 

و سازمان ها قرار می دهد که مسیری جز آن نمی توانند بروند.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور تصریح کــرد: اکنون در نظام 
مالیاتی به این موضوع دســت یافته ایم که باید مسیری را طراحی کنیم 
که همکارانمان بتوانند به درســتی در آن مسیر حرکت کنند البته باید 
به این موضوع اشــاره کنم که برای بخشــنامه هایی که صادر می شود 

آموزش و جلسات لازم را نیز برگزار می کنیم.
سبحانیان افزود: بهره وری نیازمند مکانیزم های انگیزشی است چرا که 
نمی توان همه اشخاص را به یک چشم دید و توقع داشت نتایج بهره وری 
نیز بالا باشد. اکنون در نظام اداری ســقف حقوق قرار داده شده که این 
مســئله با مکانیزم انگیزشــی و بهره وری هیچ گونه ســازگاری ندارد؛ 
چرا که اکنون این مســئله حداقل در نظام مالیاتی قابل مشهود است، 
سازمان اداری استخدامی باید به عنوان متولی این مسئله، آن را اصلاح 

کند.
وی بیان کرد: مگر می شــود نظام مالیاتی را به عنوان خط مقدم جنگ 
اقتصادی با نظام جنگلداری یا آبخیزداری و غیره یکسان دانست ضمن 
اینکه هر یک از این دســتگاه ها در جایگاه خــود اهمیت قابل توجهی 

دارند.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشــور گفت: یکی از دلایلی که موجب 
شده تا هزینه های حکمرانی در کشور ما بالا باشد مربوط به ساختارهای 
موازی و شوراهای متعدد تصمیم گیری است و وظایف بین آن ها توزیع 

شده که امور را پیچیده و دشوار می کند.
ســبحانیان به حدود و ثغور ورود دســتگاه های نظارتــی به عملکرد 
دســتگاهای اجرایی نیز اشاره کرد و گفت: ما دســتگاه ها مالیاتی باید 
برای اینکه کارها به درســتی پیــش رود باید یک بازه زمانی دســت از 
کار بکشــیم تا متوجه شــویم اکنون که قصد برای کنارگذاشتن مسیر 
سنتی است باید چه کارهایی انجام شــود ما قاعده مبنا را عوض کردیم 
به نحوی که ۳۰ الی ۴۰ درصــد ورودی پرونده ها به دادرســی کاهش 
یافت این مسئله یک شبه رخ نداد بلکه نشســتیم و به یک جمع بندی 

رسیدیم.
وی بیان کرد: به تبع این تغییر روش، متأســفانه اکنون باید پاسخگوی 
دستگاه های نظارتی باشــیم. دائماً در حال جوابدهی به نامه ها هستیم 
که این وضع با بهره وری ســازگاری ندارد؛ این مسئله باید برطرف شود 
چرا که نمی شــود ما بخواهیم تمام این امور را انجام دهیم و توقع رشد 

هشت درصدی بهره وری را داشته باشیم.

بازار

زهــره آقاجانــی  تعطیلی نظــارت بر 
ساخت وساز در ایام نوروز، فرصت مناسبی 
برای تخلفات ســاختمانی ایجاد می کند، 
این وقفه در نظارت ها نه تنها ایمنی پروژه ها 
را تهدید می کنــد، بلکه زیان های اقتصادی 

هم به همراه دارد.
 »ســازمان نظام مهندسی ســاختمان« و 
»شــهرداری ها« نقش مهمــی در نظارت 
بر پروژه هــای عمرانی و ساخت وســاز ایفا 
می کننــد، این نهادها با صــدور مجوزهای 
لازم، نظــارت بــر رونــد کار و اجــرای 
اســتانداردهای فنــی، پیگیــری اجرای 
مقــررات ملــی ســاختمان و همچنیــن 
رسیدگی به شکایات و قصورهای احتمالی 
به عنوان ارکان اساســی مدیریت شهری و 

صنعت ساختمان شناخته می شوند.
بر همین اساس، تعطیلی فعالیت این نهادها 
در روزهای منتهی به پایان سال و تعطیلات 
نوروزی، باعث ایجاد مشــکلات عدیده ای 
بــرای شــهروندان، مهندســان، مالکان و 
پیمانکاران می شــود. این مســئله نه تنها 
فرآیندهای اداری و روند نظارت بر ســاخت 
و ســازها را متوقــف می کند، بلکــه باعث 
کندی پیشــرفت پروژه ها و ایجاد زیان های 

اقتصادی می شود.

تأثیر تعطیلی بر روند صدور مجوزها و 
نظارت های ساختمانی

یکــی از مشــکلات اصلــی کــه تعطیلی 
سازمان های نظام مهندسی و شهرداری ها 
به وجود می آورد، تأخیر در صدور مجوزهای 
ســاخت )پروانه ســاختمانی(، پایان کار و 
استحکام بنا است. بســیاری از متقاضیان 
که برای آغاز یــا ادامه پروژه هــای خود به 
این مجوزها نیاز دارنــد، در این بازه زمانی با 

بلاتکلیفی مواجه می شوند.
گفتنی اســت، این موضوع به ویــژه برای 
پروژه هــای مســکونی و تجــاری کــه در 
مراحل پایانی ســاخت قرار دارند و نیازمند 
تأییدیه هــای نهایی هســتند، مشــکلات 
جدی ایجاد می کند. از سوی دیگر، وقفه در 
نظارت های ســاختمانی ممکن است منجر 
به اجرای غیراصولی برخی پروژه ها شــود 
که در نهایت ایمنی ساختمان ها را به خطر 

می اندازد.

زیان های اقتصادی ناشی از تعویق 
پروژه ها

تعطیلــی نهادهــای نظارتــی صنعــت 
ســاختمان در روزهــای پایانــی ســال و 
تعطیــلات نــوروز، زیان هــای اقتصادی 
قابل توجهی را برای سازندگان و پیمانکاران 

هم به همراه دارد.
ســاختمانی  پروژه هــای  از  بســیاری 
برنامه ریزی شــده اند تا در موعد مشخصی 
آغاز شده یا به بهره برداری برسند و هرگونه 
تأخیر در دریافت تأییدیه ها می تواند باعث 
افزایــش هزینه های نگهداری، دســتمزد 
کارگران و حتی خســارات مالی ناشــی از 

تأخیر در تحویل واحدها به خریداران شود.
علاوه بر این، برخی سرمایه گذاران که قصد 
خرید ملک یــا دریافت وام مســکن دارند، 
به دلیل عدم تکمیــل فرآیندهای قانونی، 

متضرر می شوند.

لزوم استمرار نظارت بر گودهای 
ساختمانی و جلوگیری از ساخت و ساز 

غیرمجاز
مســئله دیگر بلاتکلیفی برخی پروژه های 
ســاختمانی در مراحــل حساســی مانند 
گودبرداری است. به نظر می رسد در این ایام 
تدابیر و تمهیدات لازم برای افزایش ایمنی 
این دســت پروژه ها، اجرای سازه نگهبان و 
پایدارسازی جداره گود زیر نظر مهندسان 
ناظر باید اندیشــیده شــود که این امر نیز 
مستلزم استمرار نظارت های ساختمانی در 

این روزها است.
از سوی دیگر برخی افراد سودجو از فرصت 
تعطیلات اســتفاده کرده و اقدام به ساخت 
و ســاز غیرمجاز و غیراســتاندارد می کنند 
که این موضوع نیز اهمیت استمرار نظارت 
نهادهای متولی و ایجاد شــیفت های کاری 

در ایام تعطیلات را دوچندان می کند.

چرا نظارت بر ساخت وساز در ایام 
نوروز تعطیل می شود؟

همان طور که ذکر شــد، با نزدیک شدن به 
ایام نوروز، روند نظارت بر ساخت وســاز در 
شهرها به دلیل کمبود نیرو و مرخصی های 
نــوروزی کمرنگ می شــود. ایــن موضوع 
می تواند پیامدهای زیادی از جمله افزایش 
تخلفــات ســاختمانی و زیان مالــی برای 

سرمایه گذاران داشته باشد.
در همین راستا، مهدی محرمی شام اسبی 
رئیس ســازمان نظام مهندســی اســتان 
تهران در گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به 
تعطیلی نظارت نظام مهندســی ساختمان 
و شــهرداری در ایام نوروز اظهــار کرد: از 
۲۰ اســفندماه تا ۲۰ فروردین ماه، نظارت 
شهرداری ها و نظام مهندسی تقریباً متوقف 

می شود.
تعطیلی چالش های زیــادی برای صنعت 
ســاختمان ایجاد می کند که از جمله آن ها 
می توان به زیان مالی برای ســرمایه گذاران 
و پیمانکاران، افزایش تخلفات ســاختمانی 
و افت بهره وری در بخش نظارت مهندسی 
اشــاره کردوی دلیــل اصلی ایــن موضوع 
را کمبود نیــروی انســانی و مرخصی های 
نوروزی کارکنان نظارتی دانســت و افزود: 
این تعطیلی چالش های زیادی برای صنعت 
ســاختمان ایجاد می کند که از جمله آن ها 
می توان به زیان مالی برای ســرمایه گذاران 
و پیمانکاران، افزایش تخلفات ســاختمانی 
و افت بهره وری در بخش نظارت مهندسی 

اشاره کرد.
رئیس سازمان نظام مهندسی استان تهران 
با تأکید بر خســارات اقتصادی ناشی از این 
تعطیلی ها گفت: وقتــی نظارتی بر پروژه ها 
وجود نداشته باشد، بسیاری از آن ها متوقف 
می شوند که این مســئله هزینه های اضافی 

برای کارفرمایان و مهندسان به همراه دارد.
محرمی شــام اســبی همچنین به افزایش 
تخلفــات ســاختمانی در این بــازه زمانی 
اشــاره کرد و افــزود: برخی افــراد در این 
ایام بــدون مجوز اقــدام به ساخت وســاز 
غیراصولی و تخلفات مهندســی می کنند 
کــه در درازمدت منجر بــه کاهش کیفیت 
ســاختمان ها و حتــی تهدیــد ایمنــی 

شهروندان خواهد شد.
وی با انتقــاد از کاهش نظــارت در این بازه 
زمانی گفت: ما در طول ســال برای نظارت 
دقیق برنامه ریزی می کنیم، اما در این یک 
ماه تعطیلی، تمام این برنامه ریزی ها مختل 

می شود.

پیشنهادات سازمان نظام مهندسی 
ساختمان

رئیس سازمان نظام مهندسی استان تهران 
در خصوص راهکارهــای جلوگیری از این 
چالش ها تصریح کرد: یکی از پیشنهادهای 
ما شیفت بندی مسئولان کنترل ساختمان 
در شــهرداری ها اســت تا به جای تعطیلی 
کامل، نیروهــای نظارتی در شــیفت های 
کاری تقســیم شــوند و از سیســتم های 

هوشــمند برای کنترل وضعیــت پروژه ها 
استفاده شــود.وی راه اندازی سامانه آنلاین 
گزارش تخلفات را یکی دیگــر از راهکارها 
عنوان کرد و افــزود: با ایجاد یک ســامانه 
دیجیتال، مهندســان، پیمانکاران و حتی 
شــهروندان می توانند وضعیت پروژه های 
ساختمانی را به صورت آنلاین گزارش کنند 
تا روند نظارت در ایام تعطیــلات نیز ادامه 

داشته باشد.
محرمی شــام اســبی بر لزوم تعامل بیشتر 
نهادهای مسئول تأکید کرد و گفت: وزارت 
کشور، وزارت راه و شهرسازی، شهرداری ها 
و شورای مرکزی ســازمان نظام مهندسی 
باید بــا همــکاری یکدیگر یــک پروتکل 
نظارتی ویژه برای ایام نوروز تدوین کنند تا 

از وقوع مشکلات جلوگیری شود.
وی با هشــدار نســبت به پیامدهای عدم 
اجرای این پیشــنهادات تأکید کرد: اگر این 
مشــکل حل نشود، هر ســال هزاران پروژه 
ساختمانی در یک ماه تعطیلی دچار تأخیر 
و زیان مالی خواهند شــد. عــلاوه بر این، 
افزایش تخلفات ســاختمانی باعث خواهد 
شــد برخــی ســاختمان های غیراصولی 
بدون نظــارت اجــرا شــوند کــه تبعات 

جبران ناپذیری در آینده خواهد داشت.
رئیس سازمان نظام مهندسی استان تهران 
خاطرنشان کرد: انتظار داریم شهرداری ها و 
نهادهای مسئول، برای سال آینده تغییرات 
لازم را در روند نظارت هــای نوروزی اعمال 
کنند تا صنعت ســاختمان از این مشکلات 

رهایی یابد.

تعطیلات پایان سال و چالش های نظام 
مهندسی ساختمان

به گزارش مهر، طبق گفته ی رئیس سازمان 
نظام مهندسی اســتان تهران، دلیل اصلی 
این تعطیلــی، کمبــود نیروی انســانی و 
مرخصی های نــوروزی کارکنــان نظارتی 
است. این موضوع باعث می شود بسیاری از 
فرآیندهای اداری و نظارتی متوقف شــده و 

تخلفات ساختمانی افزایش یابد.

ممنوعیت ساخت وساز در ایام نوروز 
برای حفظ آرامش شهری

بهروز شیخ رودی کارشناس اقتصاد شهری 
در گفتگــو با خبرنــگار مهــر در خصوص 
وضعیت نظارت شهرداری ها بر ساخت وساز 
در ایــام تعطیلات نــوروزی اظهــار کرد: 
شهرداری ها عموماً براســاس بخشنامه، از 
۲۰ اسفندماه به تناســب وضعیت هر شهر 
تا ۱۰ الی ۱۵ فروردین هرگونه ساخت وساز 
را متوقف می کند؛ به عبــارت دیگر در بازه 
زمانی ذکر شــده، فعالیت ساخت وساز در 

کشور ممنوع است.
وی ادامــه داد: هدف از ایــن ممنوعیت ها 
حفــظ آرامش در ســطح شــهر و حمایت 
از شــهروندان در آســتانه عید نوروز است 
و در صورتــی که ایــن اقدام انجام نشــود، 
حجم بالای ساخت وســاز در شهر موجب 
نارضایتــی مردم خواهــد شــد، بنابراین 
ممنوعیت ساخت وساز در ایام نوروز موجب 
حفظ چهره شــهری و آرامش عموم مردم 

جامعه می شود.
یکی از دلایلی کــه فعالیت هــای عمرانی 
در ایام عید تعطیل می شــود، عدم توانایی 
سازمان شــهرداری در انجام نظارت فنی و 
مهندســی به طور صحیح استشیخ رودی 
افــزود: یکــی از دلایلی کــه فعالیت های 
عمرانی در ایام عید تعطیل می شــود، عدم 
توانایی سازمان شهرداری در انجام نظارت 
فنی و مهندســی به طور صحیح است. این 
موضوع باعث می شود تا عملیات ساختمانی 
در این مدت متوقف شود تا از بروز مشکلات 
و تخلفــات احتمالی جلوگیری شــود، در 
صورت انجام این نظارت ها، شهرداری باید 
تخلفات ســاختمانی را از طریق ماده ۱۰۰ 
پیگیری کند، امــا این نظارت هــا در اکثر 

موارد به درستی انجام نمی شود.
به گفته این کارشــناس اقتصاد شــهری؛ 
نظارتــی  بخــش  تعطیلــی  برخــلاف 
ساخت وساز، شــهرداری ها در زمینه صدور 
پروانه ســاختمانی در ایام عید نــوروز نیز 
همچنــان فعالیــت دارنــد، بنابراین این 
ممنوعیــت تنهــا مربوط بــه فعالیت های 

ساخت وساز است.
وی در خصوص نظارت بر ساخت وســاز با 
دوربین یا ســامانه های آنلاین در ایام عید 
مبنی بر اینکــه فعالیت های ســاختمانی 
متوقف نشــود، تاکیــد کرد: ایــن موضوع 
از ایــن جهت مهم اســت که در بســیاری 
از کشــورهای دنیا، شــهرداری ها در ایام 
تعطیلات و مناســبت های ویــژه عملیات 
عمرانی در سطح شــهر را متوقف و ممنوع 

اعلام می کنند.
شــیخ رودی با بیان اینکــه دولت ها در ایام 
تعطیلات و مناســبت های ویــژه عملیات 
عمرانــی را متوقــف می کنند، افــزود: در 
صورتی که بحرانی رخ ندهد، حفاری و سایر 

فعالیت های عمرانی متوقف می شود.
وی ادامه داد: وظیفه شــهرداری این است 
که زمینه نظــارت قانونــی را فراهم کند و 
این موضوع را با کاهش مــدت زمان اعمال 
نظارت ها جبــران کند، اگر شــهرداری به 
ســازندگان کمک کند و زمان صدور پروانه 
و مراحل نظارت های فنــی را کاهش دهد، 

می تواند رضایت آن ها را جلب کند.
همچنیــن از ســوی دیگــر کارشــناس 
اقتصاد شــهری، تأکید دارد که ممنوعیت 
ساخت وســاز در ایام نوروز به منظور حفظ 
آرامش شــهری و جلوگیری از آلودگی های 
صوتی اعمال می شــود. طبق بخشــنامه 
شــهرداری ها از ۲۰ اســفند تــا ۱۰ یا ۱۵ 
فروردین، فعالیت هــای عمرانی را متوقف 
می کننــد، اما همچنان صــدور مجوزهای 

ساختمانی ادامه دارد.

ساخت وسازهای غیرمجاز در کمین 
تعطیلات نوروزی

در پایان، امین حســنوند کارشناس حوزه 
مســکن در گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره 
به اینکه پیش از تعطیلی نظارت ســازمان 
نظام مهندسی و شهرداری ها در ایام نوروز، 
برخی گروه های ساختمانی خود به صورت 
داوطلبانــه فعالیــت را متوقــف می کنند، 

گفت: بســیاری از پروژه های ســاختمانی 
به دلیل تعطیلات رســمی و نبــود نیروی 
کار در ایــن ایام، روند اجرایــی خود را کند 
یا متوقف می کننــد. اما تعطیلی رســمی 
نظارت های نظام مهندســی و شــهرداری 
می تواند چالش های متعــددی را به همراه 

داشته باشد.
وی افــزود: شــهرداری بــه دلیــل تردد 
مسافرین نوروزی برای حفظ جلوه و آرامش 
شهروندان ساخت وساز را متوقف می کند، 
اما یکی از مهم تریــن این چالش ها، افزایش 
ساخت وسازهای غیرمجاز در حریم شهرها 
و مناطق حساس است. معمولاً در تعطیلات 
نوروز، میزان تخلفات ســاختمانی افزایش 
پیدا می کنــد؛ چراکه برخی ســودجویان 
از کاهش حضــور ناظران اســتفاده کرده و 
اقدام به ساخت وســاز غیرقانونی می کنند. 
این موضوع می تواند در آینده به مشــکلات 

حقوقی و فنی جدی منجر شود.
تعطیلــی نظــارت بــر ساخت وســاز در 
ایام نــوروز و ویــژه، نه تنها باعــث کاهش 
امنیت ساخت وساز می شــود، بلکه از نظر 
اقتصادی نیز به صنعت ســاختمان آسیب 
می زندحســنوند ادامه داد: برخی پروژه ها، 
مانند گودبرداری ها یا پروژه های حســاس 
عمرانی نظیر پل ســازی و راه سازی، امکان 
توقــف ندارنــد. گودبــرداری، به ویژه در 
مجــاورت ســاختمان های دیگــر، فرایند 
کاملًا مهندسی است که اگر به طور ناگهانی 
متوقف شــود، خطرات جانی و مالی جدی 
ایجاد می کند. بنابراین، نظارت مســتمر بر 
چنین پروژه هایی حتی در تعطیلات نوروز 

ضروری است.
این کارشــناس ساخت وســاز و مهندس 
پایه یــک تاکید کــرد: تعطیلــی نظارت 
بــر ساخت وســاز در ایــام نــوروز و ویژه، 
نه تنهــا باعث کاهش امنیت ساخت وســاز 
می شــود، بلکه از نظــر اقتصــادی نیز به 
صنعت ساختمان آســیب می زند. صنعت 
ساختمان سازی با بیش از ۲۰ عنوان شغلی 
دیگر ارتباط مستقیم دارد و توقف کارگاه ها 
در این بــازه زمانی می تواند بــه کارگران و 

سرمایه گذاران خسارت بزند.
وی اظهــار کرد: بــه جای تعطیلــی کامل 
نظارت هــا، شــهرداری و ســازمان نظام 
مهندســی می تواننــد بــا بهره گیــری از 
سیســتم های پایــش آنلاین و پــردازش 
تصویری، نظارت مســتمر بــر پروژه های 
ساختمانی داشته باشند. همچنین، تقویت 
گشــت های نظارتی در مناطق حســاس 
و تفکیــک پروژه هــای قابــل تعطیلی از 
پروژه هایی که نیاز به ادامــه فعالیت دارند، 
می تواند تا حــد زیادی از بــروز تخلفات و 

آسیب های اقتصادی جلوگیری کند.

تعلیق نظارت بر ساخت وساز؛ فشار 
مضاعف بر نهادها و سرمایه گذاران

به گــزارش مهــر، تعطیلــی نظــارت بر 
ساخت وســاز در ایــام نــوروز مشــکلات 
متعددی را برای سرمایه گذاران، پیمانکاران 
و حتی شــهروندان ایجاد می کنــد. تأخیر 
در صــدور مجوزهــا، افزایــش تخلفــات 
ســاختمانی، زیان های اقتصادی و کاهش 
بهره وری از جمله پیامدهــای این تعطیلی 
اســت.همچنین، به رغم اینکه ممنوعیت 
ساخت وســاز در این بازه زمانــی به منظور 
حفظ آرامش شهری انجام می شود، اما نبود 
نظارت کافی زمینه ساز تخلفات و مشکلات 
فنی، اجرایی و حقوقی خواهد شد. بنابراین، 
اجــرای راهکارهایی مانند شــیفت بندی 
نیروهای نظارتی، اســتفاده از سامانه های 
آنلاین و همکاری بیشــتر بیــن نهادهای 
مســئول می تواند به کاهش این چالش ها و 
بهبود روند نظارت بر پروژه های ساختمانی 

در ایام نوروز کمک کند.
گفتنی است که تعلیق فعالیت های نظارتی 
موجب کاهش کارآمــدی و افزایش حجم 
پرونده هــای عقب افتاده در ابتدای ســال 
جدید می شــود که فشــار مضاعفــی را بر 
کارکنــان نهادهایی مانند ســازمان نظام 
مهندسی ساختمان و شهرداری ها تحمیل 

می کند.

وزیر راه و شهرســازی با تأکید بر نقش خرد جمعی در 
توسعه پایدار گفت: بوموســی فقط یک جزیره نیست، 
بلکه بخشی از هویت ملی و بســتر زندگی و شکوفایی 

است.
 فرزانه صادق وزیر راه و شهرســازی در آئین تجلیل از 
برگزیدگان مســابقه ملی معماری مجموعه مسکونی 
جزیره »بوموسی« اظهار کرد: امروز در حضور جمعی 
از معماران و شهرســازان هستم، در آســتانه نوروز که 
بهار طبیعت و پیام آور شکفتن و نو شدن است، گردهم 
آمدیم تا از اتفاقی سخن بگوییم که فراتر از یک رقابت 
حرفه ای و نمادی از عــزم و اراده ملی برای ســاختن 
آینده ای شایسته است. امروز ما تنها نتایج یک مسابقه 
را اعــلام نمی کنیم، امروز فصلی تــازه در معماری، در 

شهرسازی و در نگاه خود به توسعه را آغاز می کنیم.

وی افزود: میلیون ها واحد مسکونی را دولت 
ســال ها اســت که ورود پیدا کرده و ساخته 
اما برای هیچ کدام مســابقه معماری برگزار 
نکرده و برای هیچ کدام از جوانان سرشــار از 
شوق و امیدی که معمارند و در این مملکت 
زندگی می کنند، نخواســته که مشــارکت 
بکنند. بوموسی نگین درخشان خلیج فارس 

همواره فراتر از یک جزیره، بخشــی از هویت ملی ما، 
بخشی از خاطره مشترک این ســرزمین و ایستادگی 
و وفاق مردم ایــران و بر پیوند آب و خــاک این میهن 

بوده است.
وزیر راه و شهرسازی در ادامه گفت: من برای اولین بار 
که بوموسی رفتم، که به واســطه همین سفرم بود که 
کلنگی هم برای ساخت مسکن زده شــد، مردمانی را 

در آنجا دیدم که سال هاســت با تمام مشقت 
و محدودیت هایی که در ایــن جزیره وجود 
دارد، اما همچنان در آن خطه از ســرزمین 

باقی مانده و زندگی می کنند.
وی تصریح کــرد: امروز این جزیــره نه تنها 
یک موقعیت ژئوپولیتیک، بلکه یک بســتر 
زندگی، رشد و شــکوفایی است. این مسابقه 
نخستین گام برای خلق آینده ای است که بوموسی نه 
فقط در اســتحکام مرزهای آبی مان، بلکه در کیفیت 

زندگی مردمان آن نیز بدرخشد.
صــادق افــزود: ایــن مســابقه یکــی از بزرگترین و 
کم نظیرتریــن رقابت هــای معماری و شهرســازی 
در کشور اســت. ارزش این مســابقه تنها در کیفیت 
فنی آن نیســت بلکه در رویکردی اســت کــه در آن 

سیاست گذاری و اجرا نه از مسیر تصمیمات یک جانبه، 
بلکه در هم افزایی زمینه گرایی محلی با دانش معماران، 
شهرســازان و مهندســان پیش می رود؛ امــروز این 
مســابقه یک پیام روشــن دارد، »خرد جمعی محور 

توسعه پایدار است.«
وی در ادامه گفت: مســئله ما در این پروژه تنها ساخت 
مسکن نیســت، ســاخت مســکن چند واحد شروع 
به انجام شــده بود، مســئله ما خلق زیستگاهی است 
که مردمانش را همچنان به ماندن، به شــکوفایی و به 
زندگی دعوت کند. ما نخواســته ایم تنهــا خانه هایی 
بســازیم، بلکه می خواهیم امید را در این جزیره بیشتر 
بکاریم. مجموعــه ای که در این اراضی شــکل خواهد 
گرفت، الگویی برای سکونت پایدار با هویتی متناسب 

با فرهنگ و اقلیم بوموسی خواهد بود.

جزیره

صادق: جزیره بوموسی نمادی از وفاق و همدلی برای توسعه پایدار است



سازمان حمایت: نباید وزن جعبه در وزن شیرینی محاسبه شود

قنادی یا تجارت جعبه؟
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 مدیرکل روابط کار و جبران خدمت وزارت کار:
وی افزایش  نمی توان از حالا پیش بینی ر

دستمزد کارگران داشت
مدیرکل روابط کار و جبران خدمت وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی با 
بیان اینکه مبنا و ملاک ما در تعیین دستمزد، ماده ۴۱ قانون کار است، 
گفت:میزان افزایش دستمزد کارگران در شورای عالی کار رقم خواهد 
خورد و از حالا نمی تــوان پیش بینی خاصی درمــورد درصد افزایش 

داشت.
 احمد غریوی در یک گفت و گــوی تلویزیونی دربــاره میزان افزایش 
دستمزد کارگران در ســال ۱۴۰۴ اظهار کرد: در مورد درصد تاکنون 
مطلبی منتشر نشده و بیشــتر مبانی و کلیات مربوط به تعیین حقوق و 

دستمزد و شرایط و اوضاع احوال اقتصادی کشور بوده است.
وی افزود: مبنا و ملاک ما ماده ۴۱ قانون کار است که می گوید توجه به 
نرخ تورم و سبد معیشت و بعد خانوار دستمزد باید تعیین شود. طبعا در 
خصوص این مساله که میزان افزایش دســتمزد چه درصدی باشد در 
جلسات شــورای عالی کار باید رقم بخورد و ما نمی توانیم پیش داوری 

داشته باشیم.
به گفته مدیرکل روابــط کار و جبران خدمت وزارت کار، در جلســات 
شورای عالی کار موضوعات کارشناسی مطرح می شود و با توجه به خرد 
جمعی، اعضای شــورای عالی کار در مورد دستمزد به نتیجه مشخص 
می رســند ولی از حالا نمی شــود پیش بینی خاصی در مــورد میزان 

افزایش دستمزد اعلام کرد.

در قانون کار چیزی به نام مزد ملی وجود ندارد
حمید رضا ســیفی ـ نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار نیز در این 
گفت و گوی خبری با بیان اینکه همه ما دوست داریم در رفاه باشیم ولی 
شرایط اقتصادی کشور را هم باید در نظر بگیریم و نمی توانیم واقعیتها 
را کنار بگذاریم،گفت: در کشــور ما ۵۲ درصد ســهم اشتغال در حوزه 
خدمات، ۳۳ درصد در بخش صنعت و ۱۴.۵ درصد در حوزه کشاورزی 
است. از ادبیات خدمات پیداست که خدمات عمده منابع انسانی را دربر 

می گیرد.
به گفته او حقوق و دستمزد در حوزه خدمات بین ۳۰ تا ۵۰ درصد است 
و در حوزه صنعت ۴ نوع صنعت داریم که شــامل صنایع خرد و کوچک، 
متوســط و بزرگ اســت. ۹۲ درصد صنایع ما خرد و کوچک و متوسط 

است و کشاورزی که عمده منابع انسانی را در بر می گیرد.
وی تصریح کرد: در ۳۴ سال گذشته هیچ وقت قانون کار را اجرا نکردیم 
چون در قانون کار چیزی بــه نام مزد ملی نداریم بلکــه در قانون گفته 
شده حقوق و دستمزد بر طبق صنایع و مناطق مختلف با توجه به تورم 

تعیین می شود نه بر طبق تورم.
نماینده کارفرمایان در هیات امنای صندوق تامیــن اجتماعی درباره 
ســبد معیشــت ۲۳ میلیون و ۴۰۰ هزار تومانی کمیته دستمزد اظهار 
کرد: اگر این ســبد را تعیین کردیم باید بدانیم در چه تورمی است؟ اگر 
اکنون سبد معیشــت را ۲۴ میلیون تومان کردیم و بعد از عید تورم در 
اردیبهشــت ماه مثلا ۲۰ درصد افزایش پیدا کرد آیا این سبد معیشت 
ارزش دارد؟ اگــر فرضا حقوق کارگــران را در شــورای عالی کار ۱۰۰ 
درصد هم افزایش بدهیم، آیا دولت این ظرفیــت را دارد که در اقتصاد 
آن را بپردازد. درشــرایطی که ۸۵ درصد اقتصاد ما دولتی است و بخش 
خصوصی به سه بخش خدمات، صنعت و کشاورزی تقسیم می شود آیا 

همه این حوزه ها توان پرداخت چنین رقمی را دارند؟
سیفی گفت: از آن طرف اگر دستمزد را طبق تورم افزایش دادیم و فرضا 
نرخ تورم ۴۰ درصد بود، آیا با این رقم می توان یک زندگی معقولانه ای 
داشت؟ما باید واقعیتها را بپذیریم و در این شرایط اقتصادی تصمیمی 
بهینه و عاقلانه بگیریم که این مسیر را هم دولت و کارفرمایان جلو ببرند 

هم کارگر حداقل ها را داشته باشد.
وی افزود: همواره این بحث در شــورای عالی کار بــه وجود می آید که 
کارفرماها به ســمت دولت می روند در صورتی که اینطور نیست بلکه 
وزنه دولت در حوزه کارفرمایی سنگین است لذا معتقدم که باید ببینیم 
اینکار نســبت به وضعیت اقتصاد شدنی اســت یا نه؟ متاسفانه مشکل 
حقوق و دستمزد ملی اینجاســت که ما باید هم سیستان و بلوچستان 
را ببینیم، هم اصناف و حوزه خدمات را و هم کشــاورزی و صنایع خرد و 
کوچک را و معدل اینها شاید معدل معقولی نباشد ولی چاره ای نداریم 

و نسبت به وزنی که اینها دارند باید تصمیم بگیریم.

چرا مجلس حقوق کارمندان را ۶0 درصد افزایش نداد؟
این مقام کارفرمایی با طرح این پرســش که چرا دولت برای خانوارهای 
۴ نفره حقوق و دســتمزد را ۳۰ درصد افزایش داد؟ گفت: امروز دفاع از 
کارگر یک مدل تبلیغاتی شده است. خود مجلس برای کارمندان دولت 
حقوق ها را ۶۰ درصد افزایش نداد و ۳۰ درصد تصویب کرد ولی ما وقتی 

به حوزه بنگاه داری می رسیم همه چیز متفاوت می شود.
ســیفی با بیان اینکه تورم نه دست کارفرماســت نه کارگر تاکید کرد: 
اگر تورم را درست نکنیم، ســبد معیشــت هم معنا ندارد. الان خیلی 
از کارفرماها هســتند که با کمبود نیــروی کار مواجهند چون حداقل 
دســتمزد پایین اســت و ترک کار شــکل می گیرد بنابراین ما مخالف 

افزایش مزد نیستیم.
وی افزود: در قانون اساســی، تامین مســکن، آموزش و درمان وظیفه 
دولتهاســت. اگر همین ها را برای کارگران تامیــن کنیم و بگوییم ۱۰ 
درصد حقوق کارگر را افزایش بدهیم می پذیرند ولی وقتی همه چیز را 
در حقوق و دســتمزد ببینیم و دیگر موارد را افزایش ندهیم نتیجه اش 

مشخص است.

صدر ماده 41 قانون کار هیچ اشاره ای به مزد منطقه ای
 نکرده  است

علی خدایی ـ نماینده کارگران در شــورای عالی کار نیــز در ادامه این 
گفت و گو اظهار کرد: در خصوص تفســیری که نماینده کارفرما جناب 
ســیفی از مزد منطقه ای دارند و اعلام می کنند مزد ملــی نداریم، باید 
گفت که صدر ماده ۴۱ به هیچ عنوان اشــاره به این مطلــب ندارد و ما 
موظف به تعیین مزد ملی هســتیم و مزد بر اســاس صنایع یا مناطق 

مختلف باید فراتر از مزد ملی باشد.
وی ادامــه داد: به غیر از قانون کار، کنوانســیون حداقل مزد ســازمان 
جهانی کار نیز که ما به آن پیوســته ایم موید این نکته است که مکلف به 
تعیین مزد ملی هستیم و ماده ۴۱ قانون کار تاکید دارد که شورای عالی 
کار همه ساله موظف است برای صنایع و مناطق مختلف حداقل مزد را 

با توجه به شرایط ذیل تعین کند.
وی افزود: بند ۱ ماده ۴۱ اشــاره به تعیین نرخ تورم با توجه به نرخ تورم 
دارد ولــی در بند ۲ ماده ۴۱ کــه معتقدم بند مکمل ماده ۴۱ اســت با 
قیدهای آمره اشــاره می کند که در هر صورت مزد تعیین شــده بدون 
در نظر گرفتن ویژگی های جســمی و روحی و نــوع کار محوله باید به 

اندازه ای باشد که حداقل های زندگی را تامین کند.
خدایی خاطرنشــان کرد: ما با تعیین مزد ۲۴ میلیون تومانی به تکلیف 
قانونی خود عمل کردیم ولی طی ســالیان متمادی دستمزد پایین تر از 
حقوق قانونی کارگران تصویب شده و در دو سال گذشته دچار سرکوب 
مزدی بوده است. امروز ارزش دســتمزد کارگران در قبال هزینه های 

زندگی کاهش یافته است. 
در سال ۱۳۹۷ به ضریب پوشــش ۷۰ درصدی رسیده بودیم که بعد از 
تحریم هایی که رخ داد،  مجددا در ســال ۱۴۰۱ این ضریب پوشش را به 
محدوده ۶۹ درصد از سبد معیشت رساندیم ولی طی دو سال گذشته با 
تعیین مزدی که به کارگران تحمیل شد،مجددا با عقب افتادگی مزدی 

روبه رو شدیم.

توسعه

 علی فــروزان فر  چرایی یکســان بودن 
قیمت جعبه شــیرینی با خود شیرینی، آن 
هم در حالی که هزینه جعبــه کمتر از یک 
چهــارم قیمت شــیرینی اســت، دغدغه 
بســیاری از خریداران این خوراکی نشاط 

آور است.
 ماه مبــارک رمضان، ماه رحمــت و برکت، 
زمانی که ســفره های افطار با عطر نان گرم، 
طعم دل چســب زولبیا و بامیــه، و گرمای 
صمیمی دعاها رنگ و بویی خاص می گیرد. 
در این ماه که دل ها به نور ایمان جلا می یابد، 
بازار قنادی ها نیز از رونق ویژه ای برخوردار 
اســت و مردم بــرای تهیه شــیرینی های 
مختص ایــن ماه یعنی زولبیــا و بامیه صف 

می کشند.
اگرچــه فصل، فصــل رونق و کســب وکار 
قنادی هاســت و از یک ســو فرارسیدن ماه 
مبارک رمضــان و بازار داغ زولبیــا و بامیه، 
و از ســوی دیگر، نزدیکی عید نوروز، تقاضا 
برای شیرینی را بالا می برد، اما در میان این 
شور و شوق خرید، گلایه ای که سال هاست 
تکرار می شود، باز هم به گوش می رسد: چرا 
قیمت جعبه شیرینی با خود شیرینی یکی 

است؟
این موضوع تنها، مختص ایام خاصی مانند 
ماه مبــارک رمضــان و فرارســیدن نوروز 
نیســت، بلکه رویه ای قدیمی اســت که در 
طول ســال ادامه دارد و برخــی قنادی ها، 
به جای آنکه صرفاً از فروش شیرینی کسب 
ســود کنند، هزینه جعبه را نیز با نرخ خود 
شــیرینی محاســبه می کنند؛ رویه ای که 
به گفتــه مشــتریان، نوعی کم فروشــی و 

گران فروشی محسوب می شود.
بســیاری از مردم بــا این موضــوع مواجه 
شــده اند که هنگام خرید شــیرینی، وزن 
جعبه به عنوان بخشــی از وزن کل محاسبه 
می شود و به همان قیمت شیرینی فروخته 
می شود. این در حالی است که هزینه تولید 
جعبه شــیرینی به مراتب کمتــر از هزینه 
تولید شــیرینی اســت و تحقیقات میدانی 
خبرنگار مهر نشان می دهد، هزینه هر کیلو 
جعبه شــیرینی چیزی بین یــک چهارم تا 

یک پنجم هزینه هر کیلو شیرینی است.
ما به بهانه ماه رمضــان و نزدیکی عید نوروز 
به ســراغ این ســوژه رفتیم، اما این تجربه 

تلخ برای بسیاری از مشــتریان، محدود به 
این ایام نیســت. آیا وقت آن نرسیده که این 
روش محاسبه قیمت ها مورد بازنگری قرار 

گیرد؟

بررسی های میدانی از قیمت هر کیلو 
جعبه شیرینی خالی

بر اساس بررســی های میدانی انجام شده، 
قیمت جعبه های شــیرینی معمولی که در 
قنادی ها استفاده می شــوند )نه جعبه های 
لوکس و تزئینی خاص(، بــا در نظر گرفتن 
هزینه چــاپ اختصاصــی روی آن و حتی 
هزینه حمــل، برای قنادان بیــن ۴۵ تا ۷۰ 
هزار تومان بــه ازای هر کیلــو جعبه خالی 

تمام می شود. 
دو عامل اصلی کیفیت مــواد اولیه و مقدار 
ســفارش تأثیر بســزایی در قیمت نهایی 
دارند. به عنوان مثال، خرید عمده جعبه ها 
می تواند قیمــت را به زیر ۶۰ هــزار تومان 
برای هــر کیلو جعبــه خالی و بــا کیفیت 

مناسب کاهش دهد.
به عنوان مثال و به طور مشخص، یک جعبه 
شیرینی یک کیلویی خالی با ابعاد رایج )۲۳ 
در ۲۳ ســانتی متر و ارتفاع ۷.۵ سانتی متر( 
به طور اســتاندارد وزنی بین ۱۲۰ تا ۱۴۰ 

گرم دارد. بنابراین، هر کیلو جعبه شیرینی 
شــامل ۶ تا ۷ جعبــه خواهد بــود. با فرض 
قیمت حدوداً ۵۵ هزار تومان برای هر کیلو 
جعبه خالی، قیمت هــر جعبه یک کیلویی 
برای قنــادان کمتــر از ۸,۵۰۰ تومان تمام 

می شود.
این محاســبات نشــان می دهد که هزینه 

منصفانه جعبه ها به شرح زیر است:
جعبه نیم کیلویی: بین ۶ تا ۷ هزار تومان
جعبه یک کیلویی: بین ۸ تا ۹ هزار تومان

جعبه یک و نیم کیلویی: بین ۱۰ تا ۱۱ هزار 
تومان

جعبه دو کیلویی: بین ۱۲ تا ۱۳ هزار تومان
هرچند ممکن اســت قیمت ها اندکی بالاتر 
یا پایین تر از مبالغ ذکر شــده باشد اما با در 
نظر گرفتن تمــام جوانب، ایــن ارزیابی ها 
نشــان می دهد که هزینه جعبه ها به مراتب 
بسیار کمتر از قیمتی است که مشتریان به 
ازای وزن جعبه به عنوان بخشی از شیرینی 

پرداخت می کنند.
حال این موضوع بار دیگر پرســش ها درباره 
شــفافیت قیمت گــذاری در قنادی ها را به 
میان می آورد. در ادامه محاســباتی انجام 
دادیم تا ســود اختلاف قیمــت جعبه های 
خالی را با قیمتی که مشــتریان می پردازند 

حساب کنیم.در صورتی که هزینه هر کیلو 
جعبه خالــی و درب آن را ۵۵ هزار تومان در 
نظر بگیریــم، که عددی بین کف و ســقف 

قیمت استعلام شده است.
در صورتــی که تعــداد فــروش روزانه از 
هر جعبــه را ۱۰۰ جعبــه در روز در نظر 
بگیریــم، اضافــه دریافــت قنادی ها از 
مشتریانشــان بابت شیرینی فروخته شده 
از یک تا بالای ۸ میلیــون تومان در روز به 
ازای ۱۰۰ جعبه در روز متغیر اســت که با 
در نظر گرفتــن عدد متوســط ۴ میلیون 
تومانی و فــروش متوســط روزانه ۵۰۰ 
جعبه در روز، ســود گرانفروشــی جعبه در 
قنادی ها، در روز به بالای ۲۰ میلیون تومان 

هم خواهد رسید.
همین محاســبات برای یک ماه، حاکی از 
اضافه دریافت شیرینی فروشی ها به مبلغی 
بین ۳۳ تا ۲۵۵ میلیون تومان در ماه اســت 
که بطور متوسط بالغ بر ۱۲۰ میلیون تومان 
در ماه برای یک شــیرینی فروشی با حداقل 

۱۰۰ مشتری در روز است.
و نهایتاً این اعــداد )اضافه دریافت قنادی ها 
از مشتریانشــان( برای فروش یک سال به 
طور حداقل ۳۹۲ میلیون تومان تا بیش از ۳ 
میلیارد تومان و بطور متوسط یک میلیارد و 

۴۴۶ میلیون تومان می رسد.
چشــم گیر بودن ایــن اعداد مــا را بر آن 
داشت تا درستی این اقدام را از مسئولین 
ذیربط پیگیری کنیم. با ارجاع ســازمان 
تعزیــرات )ســامانه ۱۳۵( بــه ســامانه 
پاســخگویی ۱۲۴ وزارت صمت )صنعت، 
معدن و تجارت( نهایتاً معاونت بازرســی 
و نظارت بر خدمات در ســازمان حمایت 
از مصــرف کننــدگان و تولیدکنندگان 

پاسخگوی این معضل بود.
ایرج کریمی، مســئول اداره کل نظارت بر 
خدمــات عمومی، شــبکه های توزیعی و 
اقتصــادی کــه از زیرمجموعه های واحد 
معاونــت بازرســی و نظارت بــر خدمات 
ســازمان حمایت از مصــرف کنندگان و 
تولیدکننــدگان اســت در پاســخ به این 
پرســش که رئیس اتحادیه قنادان ســال 
گذشــته مدعی آن بوده اســت که آنالیز 
قیمت هــا از ســوی ســازمان حمایت از 
مصرف کننــدگان  و  تولیدکننــدگان 
انجام شده، و گفته اســت: »طبق مصوبه 
امضا شــده توســط ســازمان حمایت از 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، قیمت 
شــیرینی با جعبه اســت«، گفــت: خیر، 
شیرینی با جعبه نیست، قیمت جعبه جدا 
از شــیرینی اســت و نباید جعبه به قیمت 
شیرینی فروخته شــود و نباید وزن جعبه 
در وزن شــیرینی حســاب شــود و بهای 
آن در صورت لزوم به صــورت جداگانه از 
مشتری اخذ شــود نه اینکه بهای جعبه به 
اندازه بهای شیرینی محاسبه و از مشتری 

دریافت شود. 
فلذا از عموم مردم درخواســت می شود در 
صورت مواجهه با این موارد با نگهداشــتن 
فاکتور و فیش پرداخت شکایات خود را در 
سامانه تعزیرات به شــماره ۱۳۵ و سامانه 

۱۲۴ وزارت صمت ثبت کنند.
تمام این موضوع در حالی است که بسیاری 
از مردم حاضرند هزینــه جعبه را به صورت 
جداگانــه پرداخت کنند، امــا نمی پذیرند 
که قیمت جعبه با قیمت شــیرینی یکسان 
باشــد و این اختــلاف قیمت قابــل توجه، 
ســوالات زیادی را درباره شفافیت و انصاف 
در قیمت گذاری محصولات قنادی ها ایجاد 

کرده است.

 ظرفیت و تولید زنجیــره جهانی مس )کنســانتره و 
تصفیه شــده( طی ســال ۲۰۲۴ میلادی، ۴.۳ درصد 

افزایش یافت.
به گزارش سازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع 
معدنی )ایمیــدرو(، گروه مطالعات بیــن المللی مس 
)ICSG( در گــزارش اخیر خود اعلام کــرد: فعالان 
جهانی مس از ابتدای ماه ژانویه تا پایان دسامبر ۲۰۲۴ 
میلادی، حــدود ۲۷ میلیــون و ۶۳۳ هــزار تن مس 

تصفیه شده تولید کردند.
این رقــم در مدت مشــابه ســال ۲۰۲۳ میلادی، ۲۶ 
میلیون و ۵۰۳ هزار تن بود که حاکــی از افزایش ۴.۳ 

درصدی تولید این محصول است.
ظرفیت تولیــد کارخانه  هــای مس تصفیه 
شــده در جهان نیز طی ۱۲ ماهه مذکور، ۳۳ 
میلیون و ۱۱۵ هزار تن بود که در مقایســه 
با آمار سال گذشــته میلادی )۳۲ میلیون و 
۱۶۶ هزار تن(، حدود ۳ درصد افزایش یافت.

افزایش 2.4 درصدی تولید معادن مس جهان
معادن مس جهان طی سال ۲۰۲۴ میلادی، حدود ۲۲ 

میلیون و ۹۱۳ هزار تن کنسانتره تولید کردند.
این رقم در ســال ۲۰۲۳ میلادی، ۲۲ میلیون و ۳۸۳ 

هزارتن بود که حاکــی از افزایش حدود ۲.۴ 
درصدی تولید این معادن در جهان است.

از این میزان، ۱۰ میلیون و ۹۹۲ هزار و ۹۰۰ 
تن مربوط به قــاره »آمریــکا«، ۴ میلیون و 
۸۵۱ هزار و ۷۰۰ تن »آســیا«، ۴ میلیون و 
۱۳۹ هزار و ۵۰۰ تن »آفریقــا«، ۲ میلیون 
و ۵۷ هزار و ۴۰۰ تن »اروپــا« و ۸۷۱ هزار و 

۶۰۰ تن مربوط به »اقیانوسیه« بوده است.

افزایش 4 درصدی ظرفیت معادن مس
در همین مدت، ظرفیــت معادن مس جهــان به ۲۸ 

میلیون و ۶۱۸ هزار تن رســید نسبت به ظرفیت ایجاد 
شده در سال ۲۰۲۳ میلادی )۲۷ میلیون و ۵۱۰ هزار 

تن(، نشان دهنده افزایش ۴ درصدی است.
میزان تولید ذوب مس با ۴.۹ درصــد افزایش، از ۲۲ 
میلیون و ۳۸۹ هزار و ۵۰۰ تن در ســال ۲۰۲۳ به ۲۳ 
میلیون و ۴۹۶ هزار و ۳۰۰ تن در سال ۲۰۲۴ میلادی 
رســید.بنا به این گزارش، قیمــت جهانی مس امروز 
۱۸ اســفند ۱۴۰۳ با افزایش بیش از ۴۳۰ دلاری طی 
یک ماه اخیر، به ۹۵۸۵ دلار در تن رســید. قیمت این 
فلز در تاریخ ۱۶ بهمن، به حــدود ۹۱۵۰ دلار در تن 

رسیده بود.

مس

افزایش ظرفیت و تولید زنجیره جهانی مس در سال ۲۰۲۴

ثبت نصاب معاملات کوچک در سامانه تدارکات 
ونیکی دولت الزامی شد الکتر

مدیر ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت گفــت: معاونت حقوقی ریاســت 
جمهوری، شــمولیت انجام معاملات کوچک دســتگاه های اجرایی در سامانه 

ستاد را ابلاغ کرد.

به گزارش مرکز توسعه تجارت الکترونیکی )مرکز تتا(؛ آرش عسکری روز شنبه 
از ابلاغ صریح معاونت حقوقی ریاســت جمهوری در خصوص شــمولیت انجام 
معاملات کوچک دستگاه های اجرایی در سامانه ستاد و رفع تردیدهای به وجود 

آمده خبر داد.
عسکری گفت: پس از تصویب قانون برنامه ششم پیشرفت موضوع ماده )۹( آن، 
آیین نامه فعالیت سامانه ستاد مصوب ۱۳۹۹ هیات وزیران موضوع ماده )۱( آن 
و اصلاح جزء )۷( ماده )۱۴( ضوابط اجرایی قانون بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور، 
تردیدها و شــبهات زیادی از دســتگاه های اجرایی در خصوص دامنه شمولیت 

معاملات سامانه تدارکات الکترونیکی دولت منعکس شد.
وی افزود: منشاء این ابهامات، برداشــت نادرست مبنی بر حذف شمولیت انجام 
معاملات کوچک در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت بود و این امر می توانست 
ناشی از عدم شفافیت در این نصاب معاملاتی توسط دستگاه ها، تبانی بیشتر در 
معاملات دولتی در فضای ســنتی، شکســت نصاب بالاتر و خرد شدن به نصاب 
کوچک و عدم امــکان رصد و گزارش گیــری در این نصاب معاملاتی ناشــی از 
فعالیت طرفین عقد در معامــلات بخش عمومی و دولتی بــود که از قضا بخش 

اعظمی از تعداد و تحقق معاملات دولتی در این نصاب نیز صورت می پذیرفت.
مدیر ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت اظهار داشت: ارائه لوایح و دفاعیه های 
قانونی انجام شده توسط همکاران واحد ســتاد نهایت منجر به کسب نظر قطعی 
و ملاک عمل معاونت حقوقی ریاســت جمهوری منتج بــه برگزاری معاملات 

کوچک دستگاه های سراسر کشور در سامانه ستاد شد.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان
 اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک جنوب شرق اصفهان

 هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی: ۱۸۸۶۵۹۶
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۲۲۱۰۰۰۸۸۰۸ مورخ ۱۴۰۳/۱۱/۲۹ هيات اول/ دوم موضوع قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک جنوب شرق اصفهان 
تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم هما کوليوند به شناسنامه صادره فرزند محمود در قسمتی از 
ششدانگ يک باب ساختمان به مساحت ۱۱۲,۶۶ متر مربع پلاک شماره ۶۸ فرعی از ۲۲۴۸ اصلی واقع در 
اصفهان بخش ۶ حوزه ثبت ملک جنوب شرق اصفهان تأئيد( انتقال عادی و مع الواسطه از طرف مهری 
موسوی که بعنوان مالک رسمی ميباشد) محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی ميشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۱۲/۰۴
تاريخ انتشار نوبت د وم: ۱۴۰۳/۱۲/۱۹

حميدرضا خسروی رئيس ثبت اسناد و املاک

آگهی فقدان سند مالکيت 
شناسه آگهی: ۱۸۹۵۱۱۰ م الف: ۱۶۶۶

فآقای محمد مهدی ارجمند باستناد دو برگ استشهاد محلی که به امضاء شهود و به 
گواهی دفتر اسناد رسمی شماره ۹  زاهدان رسيده مدعی است که سند مالکيت به شماره 
چاپی ۶۸۱۴۵۱ ششدانگ يکباب خانه پلاک ۱۲ فرعی از ۶۴۶ - اصلی واقع در بخش 
يک بلوچستان شهر زاهدان خيابان شريعتی کوچه بن بست شريعتی ۲ سمت چپ درب 
دوم مورد ثبت ۶,۷۲۴ صفحه ۲۱۴ دفتر ۳۴ بعلت عدم استفاده درخواست صدور سند 
مالکيت المثنی نموده لذا مراتب باستناد تبصره يک ماده ۱۲۰ آئين نامه قانون ثبت در 
يک نوبت آگهی ميشود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکيت نزد خود يا انجام معامله 
نسبت به ملک مرقوم ميباشد از تاريخ نشر اين آگهی ظرف ۱۰ روز اعتراض تا خود را 
به ضميمه اصل سند مالکيت يا سند معامله باين اداره اعلام ورسيد دريافت نمايند مورد 
رسيدگی قرار گيرد والا پس از انقضای مدت مذکور و نرسيدن واخواهی و يا در صورت 
اعتراض اصل سند ارائه نشود نسبت به صدور سند مالكيت المثنى طبق مقررات اقدام 
خواهد شد ضمنا مورد ثبت به موجب نامه شماره ۷۰/۱۶۳۵۸ ش ۲ مورخ ۱۳۷۷/۰۴/۱۸

- شعبه دوم دادگستری انقلاب زاهدان در بازداشت ميباشد . 
عباسعلی اکبری 
رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه يک زاهدان 
از طرف مهدی بهرک

آگهی فقدان سند مالکيت 
شناسه آگهی: ۱۸۹۴۸۶۸ م الف: ۱۶۶۴

خانم آمنه خرود وکالتا از طرف آقای حسينعلی داورنيا باستناد دو برگ استشهاد 
محلی که به امضاء شهود و به گواهی دفتر اسناد رسمی شماره ۲۹ زاهدان رسيده 
مدعی است که سند مالکيت ششدانگ به شماره چاپی ۳۳۹۸۰۷ سری ب ۹۹

با پلاک ۲۲۷۱۰/۸۶۵۱ اصلی واقع در بخش يک بلوچستان شهر زاهدان معلم 
کوچه معلم ۱۷، بعلت جابجايی از بين رفته درخواست صدور سند مالکيت المثنى 
نموده لذا مراتب باستناد تبصره يک ماده ۱۲۰ آئين نامه ثبت در يک نوبت آگهی 
ميشود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکيت نزد خود يا انجام معامله نسبت 
به ملک مرقوم ميباشد از تاريخ نشر اين آگهی ظرف ۱۰ روز اعتراض خود را به 
ضميمه اصل سند مالکيت يا سند معامله باين اداره اعلام ورسيد دريافت نمايند تا 
مورد رسيدگی قرار گيرد والا پس از انقضای مدت مذکور و نرسيدن واخواهی و 
يا در صورت اعتراض اصل سند ارائه نشود نسبت به صدور سند مالکيت المثنى 

طبق مقررات اقدام خواهد شد. 
غلامرضا نورا 
رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو زاهدان

آگهی فقدان سند مالکيت 
شناسه آگهی: ۱۸۹۵۱۰۱ م الف: ۱۶۶۵

آقای ابراهيم بهادری باستناد دو برگ استشهاد محلی که به امضاء شهود و به 
گواهی دفتر اسناد رسمی شماره ۶ زاهدان رسيده مدعی است که سند مالکيت به 
شماره چاپی ۹۹۵۸۹۹ الف ۹۶ ششدانگ يکباب مغازه پلاک ۶۹۷/۷ - بعلت اصلی 
واقع در بخش يک بلوچستان شهر زاهدان خيابان داورپناه با شماره دفتر املاک 
بين رفته درخواست صدور سند مالكيت  از  ۱۳۹۷۲۰۳۲۲۰۰۱۰۱۱۰۳۰ جابجايی 
المثنى نموده لذا مراتب باستناد تبصره يک ماده ۱۲۰ آئين نامه قانون ثبت در يک 
نوبت آگهی ميشود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکيت نزد خود يا انجام معامله 
نسبت به ملک مرقوم ميباشد از تاريخ نشر اين آگهی ظرف ۱۰ روز اعتراض خود را 
به ضميمه اصل سند مالکيت يا سند معامله باين اداره اعلام ورسيد دريافت نمايند تا 
مورد رسيدگی قرار گيرد والا پس از انقضای مدت مذکور و نرسيدن واخواهی و يا 
در صورت اعتراض اصل سند ارائه نشود نسبت به صدور سند مالكيت المثنى طبق 

مقررات اقدام خواهد شد. 
عباسعلی اکبری 
رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه يک زاهدان 
از طرف مهدی بهرک
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زمان قطعی واریز سود سهام عدالت فعلا 
مشخص نیست

دســتیار رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در امور ســهام عدالت 
جزئیات پرداخت ســود سهام مربوط به عملکرد ســال ۱۴۰۲ را اعلام 
کرد و گفت: فعلا نمی توان زمان قطعی را برای واریز سود سهام عدالت 

برای عملکرد سال ۱۴۰۲ اعلام کرد.
 مهدی حاجیوند با بیان این کــه  فعلا نمی توان زمــان قطعی را برای 
واریز سود سهام عدالت برای عملکرد سال ۱۴۰۲ اعلام کرد اظهار کرد: 
مشمولان برای دریافت سود تنها از طریق شــماره شبای ثبت شده در 

سامانه جامع اطلاعات مشتریان )سجام(، Sejam.ir اقدام کنند.
وی افزود: شرکت هایی که بخشی از ســهام آن  ها در قالب سهام عدالت 
قرار دارد، پس از برگزاری مجمع، در صورتی که سودی را تقسیم کنند، 
طبق برنامه ریزی، این سود به حساب سهامداران عدالت واریز می شود.

دستیار رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در امور سهام عدالت تأکید 
کرد: ۴۹ میلیون ایرانی دارای سهام عدالت هســتند و سود آنها باید با 

تصمیم شورای عالی بورس واریز شود.
حاجیوند افزود: مشمولان سهام عدالت نیازی به مراجعه به سایت های 
غیرمعتبــر ندارند و لازم اســت از کلیــک روی لینک های ناشــناس 
خودداری کنند. واریز ســود تنها به شــماره شــبای بانکی ثبت شده 

مشمولان در سامانه سجام صورت می گیرد.
دستیار رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در امور سهام عدالت با اشاره 
به اینکه ســازمان بورس و اوراق بهادار برای متقاضیان هیچ پیامکی در 
این خصوص ارســال نمی کند، ادامه داد: افرادی که طبق روال دریافت 
کننده سود سهام هســتند این ســود را دریافت خواهند کرد و هرنوع 

پیامک در این خصوص جعلی است.
حاجیونــد درخصوص عدم دریافــت برخی از صاحبان ســهام گفت: 
مواردی همچون شماره شبای نامعتبر، مسدود بودن شبا بانکی که نیاز 
به پیگیری از بانک دارد یا تغییر نوع حســاب فرد به حساب ارزی واریز 
این مبلغ را امکان پذیر نمی کند و لازم اســت که متقاضی این موانع را 

رفع کند.
وی اعلام کرد: در صورت رفع مشــکلات و اصلاح موارد یادشده، سود 
باقیمانده در مراحل بعد به حساب افرادی که هنوز موفق به دریافت آن 

نشده اند واریز خواهد شد.
دستیار رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در امور سهام عدالت افزود: 
در ســال ۱۴۰۴ دولت برنامه ای برای ثبت نام از متقاضیان جدید سهام 
عدالت ندارد و در صورت اجرایی شــدن این طــرح از طریق پیامک به 

ثبت نام کنندگان ارسال خواهد شد.

کاهش 35 هزار واحدی شاخص
وشن    صندوق های طلا چراغ بازار سرمایه را ر

نگه داشتند
 شــاخص کل بورس تهران با افت ۳۵ هزار واحدی به تــراز ۲ میلیون و 

۷۵۴ هزار واحد کاهش یافت.
شــاخص کل بورس تهران در پایان معاملات روز )شنبه، ۱۸ اسفند( با 
کاهش ۳۵ هزار و ۵۵۸ واحدی به ۲ میلیون و ۷۵۴ هزار واحد ســقوط 
کرد. شــاخص هم وزن ۱۰ هزار واحد منفی شد و به تراز ۸۱۴ هزار و ۶۲ 

واحد افت کرد.

ارزش کل بازار در کانــال ۸.۷ هزار همت قــرار دارد و ارزش معاملات 
بورس های تهران و فرابورس ۱۲۰ همت بود کــه ۵.۴ همت آن ارزش 
معاملات خُرد است. ۱۳۰۰ میلیارد تومان خرج پول حقیقی ها از بازار 
)بورس های تهران و فرابورس( رخ داد و ۲ هزار و ۶۲ میلیارد تومان پول 
حقیقی از صندوق های با درآمد ثابت خارج شد. اما ۵۵۴ میلیارد تومان 

به صندوق های طلا و سکه وارد شد.
۲ نماد معاملاتی شــتران و فملی با به ترتیــب ۱۱۸ و ۱۱۶ رکورددار 
خروج پول حقیقی هــا و دو نماد خــودرو و فزر با بــه ترتیب ۴۶ و ۳۹ 

میلیارد تومان شاهد بیشترین ورود پول سرمایه گذاران حقیقی بودند.
فرابورس هم ۳۹۴ واحد مننفی بــود و در جایگاه ۲۵ هزار و ۵۹ واحدی 

ایستاد.
در بورس کالا هم اکثر نمادهای صندوق طلا و سکه رشد مثبت داشتند 
و بین یک تا حدود ۶ درصد افزایش ارزش واحدهای ســرمایه گذاری را 

رقم زدند.
در تالار معاملات نفت، گاز و حامل های انرژی بورس انرژی ۱۵ معامله 
به ارزش ۵۴.۶ میلیارد تومان و در تالار برق این بورس ۳ فقره معامله به 

ارزش ۶۹۴ میلیون تومان ثبت شد.

افزایش قیمت طلا در بازار تهران
 قیمت های طلا روز شــنبه با توجه به بازتاب ادعای ارسال نامه ترامپ 
به تهران و تهدیدات وی بعد از اعلام این مطلب، علی رغم کاهش ســه 
دلاری قیمت اونس جهانی و رســیدن آن به دو هزار و ۹۰۹ دلار در هر 
اونس، اما بازار غیررسمی ارز با افزایش همراه بود که همین عامل باعث 

افزایش قیمت طلا در بازار تهران شد.
روز شــنبه، )۱۸ اســفند( با توجه به افزایش قیمــت دلار در بازار غیر 
رسمی هر قطعه ســکه طرح جدید )امامی( ۷۵ میلیون تومان و ۹۰۰ 
هزار تومان و ســکه طرح قدیم )بهار آزادی( ۷۱ میلیــون و ۵۰۰ هزار 
تومان فروخته شد که به ترتیب نســبت به معاملات روز پنجشنبه )۱۶ 
اسفند( یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان و یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

افزایش داشت.
نیم سکه ۴۴ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان، ربع ســکه ۲۲ میلیون و ۶۰۰ 
هزار تومان و ســکه گرمی ۱۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومــان در بازار طلا 
قیمت خورد که هر کدام به ترتیب ۶۰۰ هزار تومان، ۵۰۰ هزار تومان و 

۳۰۰ هزار تومان افزایش داشتند.
از ســوی دیگر، هر گرم طلای ۱۸ عیار به قیمت ۶ میلیون و ۵۶۳ هزار 
و ۱۰۰ تومان فروخته شد که نســبت به روز پنجشنبه ۱۵۷ هزار و ۵۳ 
تومان افزایش داشــت؛ هر گرم طلای ۲۴ عیار نیز بــا ۲۳۶ هزار و ۸۷۵ 
تومان افزایش نسبت به روز کاری گذشته به هشت میلیون و ۷۷۷ هزار 
تومان رســید و هر مثقال طلا نیز بــا ۷۷۰ هــزار و ۵۸۳ تومانی به ۲۸ 

میلیون و ۵۲۰ هزار تومان معامله شد.
روز )شــنبه( نیز در مرکز مبادله ارز و طلای ایران، بهای هر اســکناس 
دلار آمریکا به ۷۰ هزار و ۲۲۰ تومان رسید و هر حواله دلار نیز ۶۸ هزار 
و ۳۰۸ تومان فروخته شد که در اســکناس ۱۳۳ تومان و در حواله ۱۲۹ 

تومان نسبت به روز پنجشنبه کاهش را تجربه کرد.
همچنین در بازار معاملات اسکناس، هر یورو به ۷۶ هزار و ۲۳۸ تومان 
و حواله یــورو ۷۴ هزار و ۱۶۲ تومان قیمت گذاری شــد که نســبت به 
پنجشــنبه در اســکناس ۴۹۳ تومان و در حواله ۴۸۰ تومان افزایش 

داشت.

ویترین

خریدار   نــرخ ارز را می تــوان مهم ترین 
اهرم تلاطم اقتصادی کشــور در چند دهه 
گذشته نامید که چه با صعود و چه با سقوط 
خود محاســبات فعالان و سیاست گذاران 
اقتصادی را دستخوش دگرگونی کرده و در 
این میان، بازار مکاره پیشگویی آینده آن را 

هم داغ کرده است.
 بــازار ارز ایــران در چهــار دهه گذشــته 
دستخوش تحولات متعددی بوده که سبب 
شــده تا در کنار عوامــل بنیادین اقتصادی 
موثر بر بازار، فعالان اقتصادی را شگفت زده 

کند.
فعالان اقتصادی شــوک پذیرش آتش بس 
از ســوی ایران بــر بــازار ارز و حتی همین 
اواخــر انتخابــات دوره یازدهم ریاســت 
جمهوری را به یاد دارند که چگونه نه عوامل 
غیراقتصــادی و بلکــه عوامل سیاســی و 
شوک های روانی بازار را با افت شدید قیمت 

ها روبرو کرد.
در مقابــل آزاد شــدن  نــرخ ارز در دوره 
ســازندگی، دوره تحریم هــای بین المللی 
علیه ایــران در اوایل دهه نــود و نیز خروج 
آمریکا از برجــام و نیز جهش ارزی ســال 
۱۴۰۱ نیز فراموش شــدنی نیست زیرا فنر 
نرخ ارز با این عوامل غیراقتصادی به یک باره 
پرید و اعداد جدیــدی در اقتصاد ایران ثبت 
کرد.در ماه های اخیر نیــز این بازار به دلایل 
سیاســی و عمدتاً با اهرم بازگشت ترامپ به 
کاخ سفید و یادداشت اجرایی او برای اعمال 
مجدد تحریم های حداکثری علیه ایران بار 
دیگر شاهد بروز نوسان در این بازار هستیم 
که ســبب شــده تا نرخ دلار روند افزایشی 

داشته باشد.
بــا اینکه عوامل موثــر بر بــازار ارز موضوع 
پوشــیده ای نیســت و می توان بــا در نظر 
گرفتن شــاخص هایــی چون نــرخ تورم 
داخلی، نرخ تورم خارجی، کســری بودجه، 
تراز تجاری، میزان خروج سرمایه از کشور، 
قاچاق سوخت و اصلاح حامل های انرژی و 
یارانه های پرداختی دولت نرخ را پیش بینی 
کرد، اما وقتی اقتصاد ایران متاثر از عوامل و 
بازیگران سیاسی است، باید این گزاره های 
غیرقابل محاسبه را هم در نظر گرفت و نرخ 
را پیشــگویی کرد. همچنانکه در سال های 
اخیر برخی اندیشکده ها و محافل اقتصادی 
با در نظر گرفتن این عوامل اعدادی را اعلام 
کرده اند که خوشــایند سیاســیون نبوده 
اســت. زیرا برای هیچ دولتی کاهش ارزش 
پول ملی در برابر ارزهای عمــده و جهانروا 

خوشایند نیست.
به یاد داریم در اواخــر دولت دوازدهم وقتی 
جدولی از احتمــالات نرخ ارز در شــرایط 
تحریمی آن زمان رســانه ای شــد، بلوای 

سیاســی به راه افتــاد و برخی دولــت را به 
افزایش تعمــدی نرخ ارز متهــم کردند در 
حالی که بــرای دولت مســتقر پیش بینی 
آینــده اقتصاد با هر نــوع احتمالی اجتناب 

ناپذیر بود.
ماجرا از این قرار بود که دفتــر امور اقتصاد 
کلان سازمان برنامه و بودجه در سال ۱۴۰۰ 
گزارشــی با عنــوان »بــرآورد بدهی های 
دولت ایران به بخش هــای مختلف در دوره 
۱۴۰۰ تــا ۱۴۰۶ تحت دو ســناریوی رفع 
تحریم های اقتصادی و تــداوم تحریم ها« 

تهیه کرد که سر از رسانه ها درآورد.
در آن گزارش به اســتناد آمــار مربوط به 
بدهی هــای دولت و نیز شــرایط تحریمی 
کشــور، پیش بینی هــای نرخ ارز تا ســال 
۱۴۰۶ انجام شــده بود که البته همان زمان 
اعلام شد این گزارش نمایانگر نظر سازمان 
برنامه و بودجه نیســت بلکــه یک گزارش 

کارشناسی است.
البته نباید از نظر دور داشــت که گذر زمان 
مقرون به واقعیت بــودن این پیش بینی ها 
را ثابت کرد و نشان داد که وقتی محاسبات 
مربوط به عوامل اقتصادی درســت باشد و 
در کنار آن عوامل سیاســی موثر بر بازار نیز 
لحاظ شــود، می توان تا حدودی شرایط را 

پیش بینی کرد.
چند روز پیش هم نامــه ای با امضای رئیس 
دفتر رئیــس جمهور ســیزدهم در فضای 
رســانه ای منتشــر شــد که ســه متغییر 
اقتصادی را در پایان سال ۱۴۰۳ پیش بینی 
کرده بود: اینکه نرخ ارز در اســفندماه بین 
۹۰ تا ۱۰۰ هزار تومان می شــود؛ نرخ تورم 
بین ۴۵ تا ۵۰ درصد است و کسری برق بین 

۱۰.۵ تا ۱۲.۵ هزار مگاوات خواهد بود.
تاریخ این نامه پنجم خرداد امسال را نشان 
می داد یعنی چند روز بعد از حادثه ســقوط 
بالگرد حامل آیت الله رئیســی و همراهانش 

که منجر به شهادتشان شد.
در این نامه که غلامحسین اسماعیلی رئیس 
دفتر رئیس جمهور سیزدهم آن را امضا و به 
وزرای دولت ابلاغ کرده بود، چنین نوشــته 
شــده بود: »به پیوســت تصویر نامه واصله 
از ســتاد راهبری تحول دولــت مردمی در 
خصوص رفــع ناتــرازی انــرژی و عادلانه 
ســازی یارانه ها ارسال می شــود. مقتضی 
است ضمن مطالعه دقیق، اقدامات اجرایی 
راهبردی غیرقیمتی و قیمتــی مندرج در 
گزارش بررســی و در صورت داشــتن نظر 
متفاوت ظرف مدت ۱۰ روز به آن ســتاد و 

این دفتر اعلام نمایید.«
پــس از انتشــار نامــه، منســوبان دولت 
سیزدهم در فضای مجازی اعلام کردند که 
این پیش بینی در دولت صورت نگرفته و از 
مجموعه ای خارج از دولت انجام شده بود و 
رئیس دفتر رئیس جمهور برای بررســی به 

وزرا و مسئولان وقت ارجاع داده بود.
پس از آن، این بار یوســف پزشکیان مشاور 
رســانه ای رئیس دفتر رئیــس جمهور یک 
پیش بینی دیگر درباره نرخ ارز را به اشتراک 
گذاشت که ســالنامه بازارها و کسب و کار 
شریف در اسفند ماه ســال ۱۴۰۲ وضعیت 
بازارها از جمله بــازار ارز را پیش بینی کرده 
بود؛ یعنی درســت یکســال پیش که هیچ 
کس فکر نمی کرد ســال ۱۴۰۳ آبستن چه 

تحولاتی در ایران و جهان است.
در صفحه ۴۴ این سالنامه آمده است: »نرخ 

ارز در ســال ۱۴۰۳ به دو عامل مهم وابسته 
اســت. نتیجه انتخابات آمریکا و تصمیمات 
دولت سیزدهم در حوزه ارز و انرژی. پیروزی 
ترامپ در انتخابات آمریکا هم باعث تحریک 
شــدید انتظارات تورمی می شــود و هم با 
کاهش شدید درآمدهای نفتی سمت عرضه 
در بازار ارز را به شــدت تضعیف خواهد کرد 
و بنابراین منجر به جهش ارزش می شــود. 
از ســمت دیگر در صورتی که دولت زیر بار 
اصــلاح سیاســت های ارزی و هدفمندی 
یارانه انرژی برود ذخایــر ارزی وی تقویت 
شــده و قدرت بیشــتری در هموارسازی 
نوسانات و شــوک های ارزی پیدا می کند. 
شکل ۴ برآورد تیم رصدخانه آتی کاو شریف 
از نرخ ارز تحت هر یک از این حالت ها را ارائه 

داده است.«
در این ســالنامه نرخ نوســان ارز با در نظر 
گرفتن احتمــالای بین ۶۵تــا ۱۱۰  هزار 

تومان پیش بینی شده بود.
این پیش بینــی از بازار ارز بــدون احتمال 
وقایع دیگر بوده اســت و در ســال ۱۴۰۳ 
وقایعی تکان دهنده و اثرگذار بر بازار ارز در 
ایران و منطقه نیز رخ داده اســت. فهرست 

برخی از این وقایع به شرح زیر است:
۱۳ فروردین؛ حمله به کنسولگری ایران در 

دمشق
۲۶ فروردین؛ عملیات وعده صادق ۱

۳۰ اردیبهشــت؛ شــهادت رئیــس  دولت 
سیزدهم و وزیر امور خارجه وقت

۷ و ۱۵ تیر؛ برگزاری زودهنگام انتخابات دو 
مرحله ای ریاست جمهوری

۱۰ مرداد؛ ترور شهید هنیه در تهران
۳۱ شهریور؛ حادثه معدن طبس

۶ مهر؛ شهادت سید حسن نصرالله
۱۰ مهر؛ عملیات وعده صادق ۲

۱۲ مهر؛ شهادت سید هاشم صفی الدین
۲۵ مهر؛ شهادت یحیی سنوار

۵ آبان؛ حمله رژیم صهیونیستی به ایران
۱۸ آذر؛ سقوط دمشق

۱۶ بهمــن؛ امضــای یادداشــتی با هدف 
بازگرداندن سیاست فشار حداکثری

۱۲ اسفند؛ رأی عدم اعتماد مجلس شورای 
اسلامی به وزیر امور اقتصادی و دارایی

بازار نیاز به پیشگو ندارد
با توجه به سه پیش بینی که ارقام و شاخص 
های آن مرور شد، می توان گفت در شرایطی 
که عوامل سیاســی موثر بر بــازار ارز و نیز 
فاکتورهای اقتصادی موثــر بر آن بر همین 
مبنا باشــد، نرخ ارز نیاز به پیشگویی ندارد. 
یعنی اینکه اگر در بر همین پاشنه بچرخد، 
بــازار ارز نیز میل بــه نوســان و جهش را 
همچنان خواهد داشــت مگر این که نقش 
هم عوامل اقتصادی و هم عوامل سیاســی 

کمرنگ شود.
البته این پیــش بینی ها به معنــی انفعال 
دولت ها نیســت؛ بلکه می تواند راهنمایی 
باشد که تا آنجا که ممکن است، اثر بازیگران 
موثر بویژه در حوزه شاخص های اقتصادی 
کم اثر شود. همچنانکه دولت چهاردهم هم 
نیز در حدود ۷ ماه گذشته همین رویکرد را 

در دستور کار داشته است.
بــرای نمونه در اســفند ۱۴۰۲ نــرخ تورم 
ســالانه ۴۲ درصد بود که اکنــون در پایان 
بهمن ماه به۳۲ درصد تنــزل یافته و از آنجا 
که نرخ اقلام موثر در ســبد تورم افزایشــی 
بوده، می تــوان نتیجــه گرفت که ســیر 
کاهشــی آن بیشــتر از محل انضباط پولی 
بوده اســت.بهبود تراز تجاری از منفی ۱۷ 
میلیارد دلار در پایان سال گذشته به منفی 
ســه میلیارد دلار در پایان بهمن ماه )بدون 
محاســبه طلا(، جبران ۸۵۰ همت کسری 
بودجه امســال از منابع مختلف و برداشت 
نکردن از تنخواه از جمله اقداماتی است که 
به بهبود شرایط برای مدیریت بهتر بازار ارز 

کمک می کند.
از ســوی دیگر راه اندازی بازار ارز تجاری و 
تعمیق آن از زمستان امســال گام دیگری 
اســت که کمک می کند صادرکنندگان ارز 
حاصل از صادرات را به داخل کشور بیاورند 
و نتیجــه آنکه فشــار تقاضا بر بــازار ارز در 

ماه های آینده بهتر مدیریت خوهد شد.
بر این اســاس می توان گفت که بازار ارز نیاز 
به پیشگویی ندارد و پیش بینی مسیر آن بر 
اســاس ارزیابی مولفه های بازار امری فنی، 

قابل پیش بینی و مدیریت است.

یک تحلیلگر اقتصادی گفت: اگر بانک مرکزی انضباط 
بخشــی را در تخصیص ارز رعایت کند باید به کاهش 
و حتی ســقوط نرخ ارز تا کف کانال ۸۰ هــزار تومان 

امیدوار باشیم.
حسن حسن خانی کارشناس پولی و ارزی در خصوص 
اهمیت نرخ ارز تامین کالا های اساسی و هشدار نسبت 
به شــوک درمانی اقتصادی در شــرایط کنونی، گفت: 
در اقتصاد، یک نــرخ ارز با عنوان ارز سیاســتی وجود 
دارد که بانک مرکزی به کالا هــای حمایتی تخصیص 
می دهد که این نرخ، علاوه بر اینکه کالاهای اساسی را 
قیمتگذاری می کند و باعث کاهش تورم می شود؛ لنگر 
ارزی نیز برای ســایر نرخ های ارز در بازار ها محســوب 

می شود.
وی در این باره تصریح کرد: اگــر بانک مرکزی بتواند 

این لنگر را با نرخ هــای متعادل به خوبی در 
اقتصاد حفظ کند، نرخ ارز بــازار آزاد نیز به 
واســطه اثر گرفتن از آن در اقتصاد کنترل 
می شود؛ اما مشروط بر اینکه بانک مرکزی 
مدیریت قابــل قبولی در این نرخ داشــته 

باشد.
این تحلیلگــر اقتصادی گفت: خــوب اداره 

کردن این نرخ بدین معناســت که میزان تخصیص و 
تامین ارز چه ارز ترجیحی و ارز تجاری به صورت موثر با 
یک حرکت کاملا روان بدون صف های بلند تخصیص 
و تامین ارز شــکل بگیرد. با توجه به اینکه در کشور دو 
مکانیزم تخصیــص ارز اعم از مکانیــزم تخصیص ارز 
ترجیحی که ۲۸۵۰۰ تومان اســت و ارز تجاری داریم؛ 
سیاســت تخصیص ارز حمایتی را با نرخ اعلامی بانک 

مرکزی باید قابل توجه و مثبت ارزیابی کرد.
حسن خانی با اشــاره به تداوم تخصیص ارز 
ترجیحی به واردات ســال آینــده کالاهای 
اساسی با همان نرخ ۲۸۵۰۰ تومان و تثبیت 
نرخ ارز تجاری در یک کانال مشخص، اظهار 
کرد: تصمیمــات دولت و بانــک مرکزی در 
راســتای عدم افزایش نــرخ ارز ترجیحی و 
ارز تجاری بدیــن جهت مثبت ارزیابی می شــود، زیرا 
بالا بــردن این نرخ هــا کمکی به اقتصاد کشــور نبود، 
بلکه موجب افزایش تورم و تنگ شــدن بیش از پیش 

معیشت مردم می گردید.
این کارشناس و تحلیلگر اقتصادی تاکید داشت: در این 
موضوع تردیدی وجود ندارد که همه کالا های دریافت 
کننده ارز ترجیحی اساسی و ضروری هستند و در یک 

مســیر خاصی قرار دارند که باید به صورت سفارشــی 
وارد کشــور شــوند بنابراین نوع نگاه سیاست گذار به 

عدم کاهش رفاه مردم در این حوزه مطلوب است.
وی در ادامه بحث افزود: با توجه بــه اینکه اصولا نرخ 
ارز تجاری با نگاه به ارز سیاســتی بالا می رود یا پایدار 
می ماند اگــر بانک مرکزی بتواند بــا همراهی وزارت 
صمت، جهاد کشاورزی و ســازمان غذا و دارو مصارف 
ارزی کالا ها را کنترل کنــد و منابع خود را بیش از حد 
واقعی و مورد نیاز به این کالا هــا اختصاص ندهد و از 
بازگشت ارز حاصل از صادرات اســتفاده کند، دست 
بانک مرکزی بــرای مداخلــه در بازار تجــاری باز و 
شرایط مداخله در بازار غیر رسمی نیز فراهم می شود 
لذا بانک مرکزی می تواند نرخ ارز را در ســایر بازار ها 

کنترل کند.

ارز

خ ارز آزاد شرط کاهش نر

افزایش ارزش بازار سرمایه؛ سراب تورمی یا رشد واقعی؟

رجا ابوطالبی  با وجود صعود شاخص های 
بورســی و رشــد ارزش ریالی بازار سرمایه، 
روند نزولــی ارزش دلاری بازار نگرانی هایی 
را درباره پایداری این رشــد ایجــاد کرده 
است. آیا این رشد یک دستاورد واقعی برای 
سرمایه گذاران اســت، یا تنها سرابی در دل 

تورم؟
 شاخص های بورســی شــاید به ظاهر در 

قله های خود به ســر می برند، اما در بررسی 
پویایی های اقتصادی بازار سرمایه، تحلیل 
شــاخص های ریالی بــدون در نظر گرفتن 
متغیرهای کلان پولی و اثرات تورمی، منجر 

به استنتاج های گمراه کننده خواهد شد.
ارزش ریالــی بازار ســرمایه بیانگر مجموع 
ارزش شــرکت های پذیرفته شده در بورس 
و فرابورس اســت. اگــر ارزش ریالــی بازار 

افزایــش یابد، در نــگاه اول ممکن اســت 
نشانه ای از رشــد اقتصادی باشــد. اما این 
رشد لزوما به معنای افزایش واقعی ثروت یا 
عملکرد شرکت ها نیست، بلکه ممکن است 
ناشی از افزایش تورم یا رشــد نقدینگی در 

اقتصاد باشد.
البته می توانــد افزایــش ارزش ریالی بازار 
منطبق بر بخش واقعی اثتصاد و تولید باشد 
که واضحا برای صحت سنجی آن باید افت و 

رشد آن را با سایر متغیرها در نظر گرفت.
همان طور که مشخص اســت ارزش ریالی 
بازار ســرمایه در ۷ ماهه گذشته رشد قابل 
توجهی را تجربه کرده اســت. افزایش ۳۰ 
درصدی ارزش بــازار در ۷ ماهه گذشــته 
نشــان گر افزایــش قیمت هر ســهم بوده 
اســت. به بیان دیگر، رشــد ۷ ماهــه بازار 
سرمایه به راحتی از ســود یک ساله بانکی 
عبور کرده که می تواند دســت آورد مهمی 
برای ســرمایه گذاران در ۴ ساله گذشته به 
حســاب بیاید.اما ارزش دلاری بازار قیاس 
دقیق تری از عملکرد سرمایه گذاران مخابره 
می کند؛ هم بازتابی از شاخص دلار خواهد 
بود و هم نمایانگر تورم کشــور است. نمودار 

ارزش دلاری بازار ســرمایه اما، دقیقا مسیر 
خلاف جهت ارزش ریالی را طی کرده است؛ 
به طوری که از عــدد ۱۳۹ میلیارد دلار در 
مرداد ماه ۱۴۰۳، بــه ۱۲۰ میلیارد دلار در 
بهمن ماه رسیده است که البته با تداوم روند 
نزولی شــاخص کل به ســطوح پایین تری 

خواهد رسید.
افت تقریبا ۱۴ درصدی ارزش دلاری بورس 
یک زنگ خطر اقتصادی محسوب می شود؛ 
عاملی که نشــان می دهد که رشد بازار تنها 
یک پدیده اسمی بوده است. حتی می توان 
اســتدلال کرد که نرخ رشــد بازار سرمایه 
کمتر از نرخ تورم و ارزش پــول ملی بوده و 
عملا ارزش واقعی ســرمایه های موجود در 
بازار کاهش یافته است و ســرمایه گذاران 
به جای افزایش واقعی دارایی هایشان، صرفا 
با افزایش اســمی در حساب هایشان مواجه 

هستند.
این افت ارزش دلاری بازار اتفاقی نیســت و 
منطق بسیار قوی در پسِ خود دارد؛ منطقی 
که ســرمایه گذاران کلان اقتصــادی را نیز 
مجاب کرده اســت که بازار دیگری را برای 
کســب بازدهی بیشــتر برگزینند. چرا که 

برای ســرمایه گذاران، عملکرد و سودآوری 
شرکت های بورسی مهم است و به هیچ وجه 
به عقب ماندگی بازار ســرمایه از بازارهای 

موازی توجهی نمی کنند.
طبــق تصویر فــوق، صنایع پراقبــال بازار 
ســرمایه در پاییز امسال نســبت به مدت 
مشابه سال گذشــته، کاهش محسوسی در 
ســودآوری را تجربه کردند؛ بــه طوری که 
صنایــع فرآورده های نفتی، فلزا اساســی و 
کانه های فلزی، هر کــدام با کاهش ۳۳، ۱۶ 

و ۱۲ درصدی مواجه شدند.
حتی انتظار می رود شــیب این نزول بیشتر 
شــود، چرا که ناترازی های انــرژی نقش 
بســیار مهمی در فعالیت و تولید شرکت ها 
ایفا می کند که امیــدی به بهبود آن حداقل 
در کوتاه مدت وجود ندارد. از ســوی دیگر 
ریســک ترامپ تا حد زیادی صــادرات ما 
را تحت تاثیر قــرار خواهــد داد که واضحا 
شرکت های صادرات محور از درآمد دلاری 

محروم می شوند.
حال ســوال این اســت که آیا بازار سرمایه 
می تواند همچنان، پربازده ترین بازار کشور 

در بلند مدت باشد؟



اصفهان-مریم مومنی شرکت فولاد مبارکه، 
به عنوان یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد در 
خاورمیانه، با آغاز تولید انبوه اسلب با ضخامت ۲۵۰ 
میلی متر توسط ماشین شماره ۲ ریخته گری این 
شرکت ، گامی بلند ومؤثر در مسیر افزایش ظرفیت 

تولید این محصول برداشت. 
درحالی که پیش از این، فقط ماشــین ریخته گری 
شــماره ۵ این شــرکت قادر به تولید اسلب با این 
ضخامت بــود و علی رغــم اینکه تولید اســلب با 
ضخامت ۲۵۰ میلی متر در مشخصات فنی ماشین 

۲ ریخته گری پیش بینی نشــده بود، با تلاش های 
فنی و مهندســی متخصصان واحــد ریخته گری 
مداوم، این امکان فراهم شــد. این دستاورد نه تنها 
ظرفیت تولید این محصــول را افزایش داده، بلکه 
انعطاف پذیری خطوط تولید را نیز بهبود بخشیده 

است.
کامران مــرادی، مدیر ریخته گری مــداوم فولاد 
مبارکه، در این باره گفت: نزدیک بودن ماشــین ۲ 
ریخته گری به واحد دگازینگ، مزیت قابل توجهی 
اســت که امکان تولید محصولات ویژه با ضخامت 

۲۵۰ میلی متــر را فراهم می کند. ایــن امر باعث 
کاهش جابه جایی پاتیل مذاب در ســایت شده و 
به روانی فرایند تولید در واحد فولادســازی کمک 

شایانی می کند.
این امر در راستای پاسخ گویی به نیازهای روزافزون 
بازارهای داخلــی و بین المللی صــورت پذیرفته 
اســت. فولاد مبارکه با بهره گیری از نیروی انسانی 
متخصص و دلســوز، همچنان به عنوان پیشرو در 

صنعت فولاد ایران و منطقه شناخته می شود.

مدیر ریخته گری مداوم شرکت خبر داد:

      افزایش ظرفیت تولید اسلب با ضخامت ۲۵۰ میلی متر در فولاد مباركه

و سرقتی توسط    توقیف خودر
پلیس راهور شهرستان ساوجبلاغ 

 کرج-ترنم مظفری با تلاش نیروهای پلیس راهور شهرســتان ســاوجبلاغ ، 
خودرو سرقتی همراه با سارق به مراجع انتظامی تحویل داده شد.

 نیروهای پلیس راهور شهرســتان ســاوجبلاغ که همواره در امر خدمت رسانی به 
شهروندان اینبار نیز خوش درخشیدند و سارقین را ناکام گذاشتند 

در همین راستا و با تلاش دو تن از پرسنل تلاشگر   پلیس راهور شهرستان ساوجبلاغ 
جناب سرگرد حسن یکه فلاح و اســتوار یکم محمد جعفر عسکری ، یک دستگاه  
خودرو سرقتی همراه با سارق آن  جهت سیرمراحل قانونی  به مراجع انتظامی تحویل 

داده شد.

 
رئیس اتاق اصناف فارس خبر داد:

وز فعالیت بیش از ۳۰۰ واحد صنفی شیراز در ایام نور

 شیراز رئیس اتاق اصناف مرکز استان فارس از فعالیت بیش از ۳۰۰ واحد صنفی 
شهرستان شیراز در تعطیلات نوروزی در قالب کشیک نوروزی خبر داد.

حجت جوانمردی ، به برگزاری جلسات هم اندیشــی متعدد با اتحادیه های صنفی 
شهرستان شیراز در خصوص کشیک نوروزی واحدهای صنفی دارای پروانه کسب 
اشاره کرد و گفت: در همین راستا، شماری از اعضای دارای پروانه کسب اتحادیه های 
موسســات حمل ونقل کالا )جرثقیل داران و امداد اتوموبیل(، خرید و فروش مواد 
بازیافتی، خوراک دام و طیور )گرمابه داران(، فروشــندگان لاســتیک، شیشه بر و 

فروشندگان شیشه و آینه اتوموبیل  به ارائه خدمات طی ایام نوروز خواهند پرداخت.
وی افزود: همچنین تعــدادی از اعضای اتحادیه صافکاران و گلگیرســازان، قفل و 
کلیدسازان، باطری ساز، خدمات برق الکترونیک خودرو، جلوبند، هیدرولیک کاران 
و آهنگران اتوموبیل سبک و سنگین، تراشکاران و ریخته گران و جوشکاران صنعتی، 
نانوایان، تعمیرکاران اتوموبیل سبک و ســنگین، نمایشگاه داران و نمایندگی های 
فــروش و خدمات پس از فــروش خودرو، فروشــندگان لوازم یدکــی اتوموبیل و 
تعمیرکاران و فروشندگان تلفن و لوازم جانبی شیراز در قالب کشیک نوروزی و در ایام 
تعطلات عید نوروز به ارائه خدمات مورد نیاز به شهروندان، مسافران و زائران خواهند 

پرداخت.
جوانمردی تصریح کرد: این صنوف در کشــیک نوروزی به ارائه خدمات پرتقاضای 
مورد نیاز در این ایام می پردازند و ساماندهی های لازم برای انجام این کشیک ها هم 

صورت گرفته است.
به گفته رئیس اتاق اصناف مرکز استان فارس، بیش از ۳۰۰ واحد صنفی دارای پروانه 
کسب در کشیک نوروزی به ارائه خدمات خواهند پرداخت که ۱۰۲ مورد به واحدهای 
نانوایی تعلق دارد؛ علاوه بر این واحدها، تمامی واحدهای صنفی زیرمجموعه اتحادیه 
صنف تعمیرکاران و فروشندگان لوازم جانبی شــیراز نیز در ایام تعطیلات نوروز به 
ارائه خدمات به همشهریان و مســافران و زائران سومین حرم اهل بیت )ع( خواهند 

پرداخت.

وشیمی پردیس؛ تعهدی سبز   درختکاری در پتر
 برای فردایی پایدار

بوشهر - رضاحیدری  همزمان با روز درختکاری، چندین اصله نهال با حضور 
مدیران و کارکنان پتروشیمی پردیس در مجتمع پتروشیمی پردیس کاشته شد.

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل پتروشیمی پردیس، عبدالرحیم قنبریان 
مدیرعامل این شرکت، با اشاره به اهمیت این روز، اظهار داشت: روز درختکاری یادآور 
مسئولیت مشترک ما در قبال زمین و نسل های آینده است. حفاظت از محیط زیست 
و توسعه پایدار، صرفاً یک وظیفه اداری نیست، بلکه تعهدی اخلاقی و اجتماعی است 

که باید در فرهنگ سازمانی ما نهادینه شود.
وی افزود: در پتروشیمی پردیس، علاوه بر اجرای برنامه های توسعه صنعتی، همواره 
تلاش کرده ایم نقش خود را در حفظ منابع طبیعی ایفا کنیم. کاشــت نهال، گامی 

کوچک اما ارزشمند در مسیر احیای طبیعت و تقویت اکوسیستم های بومی است.
در این مراســم، مدیرعامل، مدیران و کارکنان شرکت به مناسبت روز درختکاری، 

چندین اصله نهال غرس کردند.
بر اساس تفاهم نامه پتروشیمی پردیس با ســازمان محیط زیست، علاوه بر کاشت 
۷۵ هزار نهال حرا، چندین طرح پژوهشی برای بررســی وضعیت اکوسیستم این 
جنگل ها در دستور کار قرار دارد. همچنین حمایت از پویش های مردمی برای افزایش 
آگاهی درباره نقش حیاتی جنگل های حرا در حفظ محیط زیست، از دیگر برنامه های 

اجرایی این تفاهم نامه است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان خبرداد:

 ذخیره سازی مناسب آرد و كالاهای اساسی
 در اردبیل

اردبیل-افسون جبارزاده رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل گفت: 
با تلاش و همت غله و پشتیبانی امور دام ذخیره سازی گندم و آرد مورد نیاز همراه با 

مایحتاج ضروری مردم برای ایام پایانی سال انجام شده است.
 نوبخت اژدری  در جریان بازدید از آخرین وضعیت ذخیره سازی کالاهای اساسی در 
اردبیل اظهار داشت: با توجه به ایام پایانی سال و نیاز استان به آرد، بیش از ۲۰۰ هزار 
تن آرد تأمین شده و با تحویل تدریجی به نانوایی ها، تلاش بر این است تا در ایام پایانی 

سال مشکلی از بابت پخت نان نداشته باشند.
وی تصریح کرد: در مجموع ۱۲4 هزار تن ذخیره ســازی کالاها و مایحتاج ضروری 
مردم از برنج و روغن گرفته تا شکر و گوشت سفید و قرمز انجام شده و از لحاظ ذخایر 

استراتژیک هیچ مشکلی در استان اردبیل وجود ندارد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل گفت: قیمت مرغ و گوشت قرمز در این 
استان به حد تعادل رسیده و در عرضه آن در فروشگاه  های مختلف مشکلی را شاهد 

نیستیم.
اژدری افزود: بیش از 4۵۰ تن میوه شب عید نیز آماده توزیع است که قطعا با در نظر 
گرفتن شرایط استان، توزیع آن از طریق فروشــگاه  ها و مراکز عرضه مناسب انجام 

خواهد شد.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: همکاران ما در دامپزشکی نیز در قالب ۲۵ اکیپ ثابت 
و سیار و به کارگیری ۳۱ ناظر بهداشــتی و ۱۰ ناظر ذبح شرعی سعی می کنند تا بر 
کشــتار و عرضه فرآورده های خام دامی نظارت کامل داشته باشند تا سلامت مردم 

مورد صیانت قرار گیرد.
رئیس سازمان جهاد کشــاورزی اســتان اردبیل اضافه کرد: با توجه به واریز مبلغ 
کالابرگ به حساب خانوارها و راه اندازی نمایشگاه بهاره از ۱۵ اسفندماه، تلاش ما بر 
این است تا هم استانی ها بتوانند خرید خود را در این نمایشگاه انجام داده و مشکلی 
از بابت تهیه ۱۱ قلم کالای اساســی به ویژه گروه های لبنیاتی، پروتئینی و خواربار 

نداشته باشند.
اژدری بیان کرد: با همکاری تعاون، کار و رفاه اجتماعی امکان خرید و هزینه کرد اعتبار 
کالابرگ الکترونیکی در این فروشگاه ها وجود دارد و در کنار آن سایر فروشگاه های 
زنجیره ای در استان که شامل 4۰۰ فروشگاه است، امکانی را فراهم کردند تا خرید هم 

استانی ها از طریق کالابرگ انجام شود.

خبر

 کرج-ترنم مظفری  رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز 
شهری شهرداری نظرآباد از رسیدگی ویژه به عرصه های فضای 
ســبز و اجرای طرح های گلکاری و درختکاری در آســتانه بهار 

طبیعت و روز ملی درختکاری خبر داد.
 مهندس محســن زاده با اعلام این خبر اظهار داشت: تلاش می 
کنیم تا با کاشت گونه های بومی و نهال های »کم آب بر«، ضمن 
صرفه جویی در منابع آبی، توسعه سرانه فضای سبز را متناسب با 
اقلیم و محیط زیست منطقه محقق نماییم و به ویژه در محلات 
کمتربرخوردار اقدامات خوبی هدفگذاری شــده است. درختان 
نماد سرســبزی و زندگی و عامل تقویت امیدافزایی و نشــاط 

اجتماعی هســتند.  وی گفت: باغبانان و سبزبانان زحمتکش 
شهر از هفته های گذشته و در قالب اکیپ های مختلف در حال 
رســیدگی به درختان و عرصه های فضای سبز به ویژه در پارکها 
و بوستان ها هســتند و در آســتانه بهار طبیعت و نوروز باستانی 
نیز اجرای طرح های متعدد درختــکاری و گلکاری در میادین و 

بلوارها و محلات سطح شهر در دستور کار قرار گرفته است.
 به گفته این مسئول، نظرآباد در نوروز ۱4۰4 سبزتر خواهد شد 
و تلاش می کنیم تا با ارتقای ســیما و منظر شهری و بهره مندی 
از المان ها، سفره های هفت سین و اجرای طرح های زیباسازی 
و درختکاری و گلکاری، بتوانیم میزبان شایسته ای برای بهار که 

از نمادها و جلوه های قدرت خداوند متعال می باشد، باشیم و برای 
شهروندان نشاط و سرزندگی را به ارمغان بیاوریم.

 رئیس سازمان ســیما، منظر و فضای سبز شــهری شهرداری 
نظرآباد در پایان احیای ۳ هکتار از باغات ســطح شهر با اجرای 
عملیات درختکاری را خبری خوب برای شهروندان و دوستداران 
محیط زیســت دانســت و عنوان کرد: با تخصیص اعتبار لازم و 
حمایت های شهردار و اعضای محترم شورای اسلامی شهر، سال 
آینده شاهد اجرای پروژه های متنوع در جهت تقویت سرانه های 
رفاهی و فضای سبز خواهیم بود و همســو  با مطالبات مردمی و 

نیازهای شهری گام بر خواهیم داشت.

درختکاری و احیای ۳ هکتار از باغات سطح شهر ؛

وز ۱۴۰۴ سبزتر می شود  نظرآباد نور

 سنندج-فاطمه ملایی ایسنا/کردستان مدیرکل میراث 
فرهنگی کردســتان بر لزوم ایجــاد بازارچە صنایع دســتی در 
کردستان تاکید کرد و گفت: متاسفانە شهرک صنایع دستی در 
استان کردستان وجود ندارد و سال گذشتە سایتی را برای ایجاد 
این شــهرک در نظر گرفتە بودیم کە بنا بە دلایلی بە نتیجە 

نرسید.
منصور مهرزاد در یازدهمین جلسە شورای برنامەریزی و توسعە 
استان کردستان اظهار کرد: اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی استان کردســتان در راستای تحقق شعار سال، 
»جهش تولید و مشــارکت مردمی«، اقدامات گسترده ای را در 
زمینه های مختلف از جمله گردشگری، صنایع دستی و مرمت 

آثار تاریخی به انجام رسانده است.
وی عنوان کرد: تاکنون ۷ نمایشگاه گردشگری در سطح استان، 
کردستان عراق و تهران برگزار شــدە کە این مهم بیش از هدف 

تعیین شده بودە است.
مهرزاد ادامه داد: یکی از اقدامات ادارە میراث فرهنگی کردستان 
اعطای ۵۰ میلیارد تومان تسهیلات برای اشتغال زایی نخبگان 
و دانش آموختگان اســت کە از این میزان ۱۵ میلیارد تومان آن 

تخصیص یافته است.
وی در ادامه از برگزاری ۱۱ رویداد گردشــگری خبر داد و گفت: 
امسال در نمایشــگاە بین المللی تهران کردســتان با تم استان 
رویداد و بە عنوان قدرتمندترین استان در کشور کە رویدادهای 

مختلفی را در سال برگزار کردە بود، شرکت کرد.

مهرزاد بیان کرد: یکی دیگر از اهداف مــا معرفی یک هزار بنگاه 
گردشگری کوچک و متوسط است کە در این راستا ما در صندوق 

توسعە ملی توانستیم نیاز 4۲ نفر را تامین کنیم.
وی در ادامه افزود: ساماندهی ۲۰۰ خانه مسافر در سطح استان 
یکی از برنامەهای ادارە میراث فرهنگی اســت، اما متاسفانە بە 
دلیل مشکلاتی کە در سامانە وجود داشت، در حال حاضر ۲۰ 

مورد آن انجام شدە است.
مهرزاد تصریح کرد: استان کردســتان یکی از استان های کشور 
است کە حداقل واحدهای اقامتی را در بحث گردشگری دارد، لذا 

لازم است کە ما خانە مسافرها را در استان فعال کنیم.
وی ادامە داد: همچنین تهیە ۳۵ کلیپ از جاذبه های گردشگری 
اســتان، حمایت از ایجاد و راه اندازی ۱۵ اقامتــگاه بوم گردی و 

حمایت از ٨ دفتر خدمات مســافرتی و طبیعت گردی از جملە 
اقدامات سازمان میراث فرهنگی استان در سال جاری بودە است.

كردستان

البرز

مدیرکل میراث فرهنگی استان  تاکید کرد:

چە صنایع دستی در  كردستان ورت ایجاد بازار ضر

کرمانشاه-حسنا فخارزاده تفاهم نامه اجرای طرح تبدیل 
زباله به ســوخت در کرمانشاه سه شــنبه طی نشستی با حضور 
استاندار، شهردار و مسوولان ذیربط امضا شــد که بر اساس آن 
و در صــورت اجرای طرح ســالانه 4۰ میلیون متــر مکعب گاز 

صرفه جویی می شود.
استاندار کرمانشاه در این نشســت با تأکید بر لزوم بهره گیری از 
منابع جایگزین انرژی گفت: با توجه به ناترازی انرژی در کشور، 
اســتانداری کرمانشــاه با همکاری وزارت متبوع، شــهرداری 
کرمانشاه، کارخانه سیمان غرب و شرکت بازیافت طرح پایلوت 
استفاده از پسماند های شهری برای تولید انرژی )RDF( را اجرا 

می کند.
منوچهر حبیبی افزود: این طرح که برای نخستین بار در کشور 
عملیاتی می شود، ضمن کاهش دفن زباله های شهری می تواند 
موجب صرفه جویی سالانه 4۰ میلیون متر مکعب گاز و استفاده 

از 4۰ هزار تن پسماند به عنوان سوخت جایگزین شود.
وی اظهار کرد: ناترازی انرژی در سطح کشور و استان سبب شده 
تا واحد های تولیدی بزرگ کرمانشاه به دنبال منابع جدید انرژی 

باشند.
استاندار کرمانشاه با اشاره به طرح توسعه نیروگاه های خورشیدی 
در استان گفت: موضوع تأمین انرژی از منابع پایدار و تجدیدپذیر 
همچون انرژی خورشــیدی به طور جدی در ســطح اســتان 

کرمانشاه در حال پیگیری است.
حبیبی با بیان اینکه یکی از منابع تولید انرژی، سیســتم انرژی 
سوخت مشتق شده از زباله ) ( است، افزود: طرح جدید استفاده 
از انرژی پســماند های خانگی به صورت پایلوت در کرمانشاه و با 
مشارکت وزارت کشور، استانداری، شهرداری کرمانشاه، کارخانه 

سیمان غرب و شرکت بازیافت اجرا خواهد شد.
شهردار کرمانشــاه نیز در این رابطه گفت: یکی از طرح هایی که 

کمک شایانی به محیط زیست خواهد کرد، همین پروژه تبدیل 
پسماند به سوخت جایگزین است.

نادر نوروزی ادامه داد: از ســال ۱4۰۱ در جلســاتی با کارخانه 
سیمان به دنبال جایگزینی بخشی از سوخت مصرفی این کارخانه 
که مازوت است، بوده ایم. استفاده از مازوت می تواند آسیب های 
زیست محیطی جدی به همراه داشته باشد، اما با اجرای این طرح، 
بخشی از این سوخت با استفاده از زباله های بازیافتی ساختمانی 

جایگزین خواهد شد.
وی با اشــاره به پیگیری های انجام شــده در این زمینه، افزود: 
پس از دســتور رییس جمهور مبنی بر اجرای طرح   و حمایت از 
شهرداری ها برای عملیاتی سازی این پروژه، کار را به طور جدی 
پیگیری کردیم؛ اکنون تفاهم نامه ای بین شهرداری کرمانشاه، 
شرکت بازیافت )به عنوان شریک شهرداری( و کارخانه سیمان 
با هدایت استاندار امضا شده است. شــهردار کرمانشاه افزود: بر 

اساس این تفاهم نامه بخشی از سوخت مصرفی کارخانه سیمان 
از طریق   و با استفاده از پسماند های ساختمانی تأمین خواهد شد.

كرمانشاه
با حضور استاندار؛

ح تبدیل زباله به سوخت در كرمانشاه امضا شد     تفاهم نامه اجرای طر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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   توزیع ۳۵ هزارتن آسفالت در شهركردكوی

دکتر جرجانی شهردارکردکوی   گرگان-مهناز محمدزمانی
در نشســت خبری با اصحاب رســانه گفت: هدف ما به شهریت 
رساندن شهر کردکوی است ایمنی ترافیکی و تابلوهای راهنمایی 
و رانندگی و بالغ بر ۳۵ هزار تن اســفالت در سطح شهر توزیع و در 

آینده هم بالغ بر ۱۵ هزار تن اســفالت در نظر گرفتیم.وی با بیان 
اینکه ما ازســرمایه گذاران بخش خصوصی اســتقبال می کنیم  
گفت در آب بندان بانکلاته شهر کردکوی به بخش خصوصی برای 
احداث یک مرکــز تفریحی برای مردم همراه بــا احداث و تجهیز 
بخش های قایق ســواری ماهیگیری و پیاده روی در اختیار مردم 
قرار بگیــرد جرجانی افزود: ۲ خانه فرهنــگ در کردکوی به بهره 
برداری رســیدو ۲ زمین ورزش بزودی وارد فاز اجرایی می شود، 
جاده سلامت کردکوی در پارک جنگلی امام رضااز جمله اقدامات 
فرهنگی و ورزشی شــهرداری کردکوی است جرجانی با تاکید بر 
اینکه برای اجرای پروژه ها دســت رو دست نمی گذاریم و بمجرد 
آغاز یک پروژه شب و روز نمی شناســیم و اب بندان بانکلاته شهر 
کردکوی به بخش خصوصی برای مرکز تفریحی برای مردم احداث 
که در حوزه قایق ســواری ماهیگیری و پیاده روی در اختیار مردم 
قرار بگیردوی تاکید کرد: به المانهای شهر کردکوی نگاه ویژه داریم 

و اقدامات ما همانند اتاق و سقف برای خانه است تا خانه نمایان شود 
و شــهر هم همینطوربرخی اقدامات ما الگوی است ماندگار که در 
اذهان ماندگار می شود وبرخی امورات نشدنی را شدنی کردیم از 
جمله آرامستان را به بهشــت و دروازه قران که با استقبال بزرگان 
شهر همراه شدو ۱ میلیارد و ۷۰۰ میلیون هزینه داشت.جرجانی 
افزود: توجیح کردن آدم ها یکی از مشــکلات مدیریت شهرداری 
است و بیان برخی مطالب برای کسانیکه نگاه خوب ندارند حالمان 
را بد می کند و باور داریم نباید  وقت را هدر داد و به محض شــروع 
کار اقدامات مستمرو مداوم داشته باشد تا پروژه به سرانجام برسد 
گرچه دستمان خالی است پول نداریم ولی ارام نیستیم .شهردار 
کردکوی با تاکید بر اینکــه برای همه نقاط شــهر برنامه داریم و 
هدف ما توسعه همه جانبه شــهر کردکوی و به شهریت رساندن 
این شهر است و طرح ها و اقداماتی از جمله طرح بابل رضا طرحی 
که بودجه اش را پیش بینی نمودیم و این المانها برای شهر فاخر و 

ارزشمند است و برای استان هم ارزشمند است ،توجه به محلات 
و دفع آبهای سطحی مطالعه اش انجام و برای نقطه به نقطه شهر 
برنامه داریم و در ســال اینده ۳ پروژه بالغ بر ۱۰۰ میلیارد تومان را 
به سرمایه گذار واگذار می کنیم ،تعامل خوبی برای برگزاری برنامه 
های فرهنگی شهر داریم و همه مناسبتهای مشارکت داریم و در 
حوزه های مختلف از جمله تعمیر باکس های زباله ۳ مرحله انجام 
شد،کاشت درخت در سطح شهر ، احداث مجتمع تجاری مسکونی 
نزدیکی پارک جنگلی و برخی اقدامات انجام شده است متاسفانه 
دیده نشده است شــهردار کردکوی تاکید کرد ما باور داریم رسانه 
صدای پیشرفت و توسعه دارد واحترام به رســانه و خبرنگار باید 
وظایف مدیران باشــدو من افتخار می کنم و باور دارم بدون رسانه 
هرگز نمی توان کار کرد اقدامات باید اطلاع رسانی شودو این قاعده 
برای همه شهرستانها اســت و ما با نگاههای شما به نتیجه خوبی 

دست یافتیم

مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای یزد:

وزهای پایانی سال ورت مدیریت مصرف آب در ر      ضر

         غربالگری بیش از ۲۰ هزار نوزاد و شیرخوار در مازندران طی سالجاری.

مدیرعامل شــرکت سهامی آب  یزد -  ســمیه شرف دینی 
منطقه ای یزد از ضرورت مدیریت مصــرف آب در همه بخش ها در 

روزهای پایانی سال تاکید کرد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ســهامی آب منطقه ای یزد، جواد 
محجوبی مدیرعامل این شرکت گفت: باتوجه به کاهش بارندگی 
های استان و خشکســالی های متعدد، مدیریت مصرف آب در سه 
بخش کشاورزی، صنعت و شــرب در ایام مختلف به ویژه روزهای 
پایان سال ضروری اســت. وی افزود: وضعیت بارندگی و ذخایر آب 
کشور و به ویژه استان یزد با کاهش چشمگیری روبرو شده است که 

همین موضوع باعث چالش تامین آب شرب استان در تابستان پیش 
رو خواهد بود. محجوبی به مدیریت مصرف بخش خانگی اشاره و ابراز 
کرد: استفاده از سردوش های کاهنده مصرف، نصب لگراتور یا پرلاتور 
بر روی شیرها، نصب سایه بان کولر های آبی از جمله اقداماتی است 
که همشــهریان می توانند جهت مدیریت مصرف آب انجام دهند. 
رئیس هیئت مدیره شرکت سهامی آب منطقه ای یزد با بیان اینکه 
همشهریان از آبیاری باغچه ها در طول روز خودداری کنند، گفت: 
در آبیاری باغچه ها از سیستم آبیاری قطره ای استفاده شود و آبیاری 
در ساعات پایانی شــب که میزان تبخیر پایین است انجام پذیرد. 

مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای یزد خاطر نشان کرد: آب 
شرب مصرفی مردم استان به سختی از اعماق زمین و از کیلومترها 
دورتر به استان منتقل می شود به همین دلیل از همه بهره برداران، 
ذینفعان و مردم استان تقاضا می شــود در مصرف آب صرفه جویی 
کنند تا در تابستان با مشکل کمبود آب مواجه نشوند. وی در پایان با 
بیان اینکه قطعا با کمک مردم در مدیریت مصرف آب در تابستان با 
چالش کمتری روبرو خواهیم بود، گفت: تمام تلاش مسئولان آب 
منطقه ای و آبفای استان، تامین آب مستمر، پایدار و بدون قطعی با 

کمترین کاهش افت فشار است.

ســاری -فریبا عزیز پور به گزارش روابط عمومی اداره 
کل بهزیســتی مازندران؛ بریمانی مدیرکل بهزیستی استان 
با اشاره به اهمیت تشــخیص زودهنگام اختلالات شنوایی 
در نوزادان و شــیرخواران، گفت: غربالگری شنوایی یکی از 
موثرترین روش ها برای پیشــگیری از عوارض جبران ناپذیر 
ناشنوایی و اختلالات مرتبط با آن اســت. شناسایی به موقع 

این مشــکلات، امکان مداخله درمانی و توانبخشــی سریع 
را فراهم می کند و از تأخیر در رشــد گفتــار و زبان کودکان 

جلوگیری می کند.
مدیرکل بهزیستی استان با بیان اینکه پایگاه های غربالگری 
شنوایی در سراسر استان به صورت گســترده فعال هستند 
افزود: این خدمات به صورت رایگان یا با هزینه بســیار ناچیز 
در مراکز غربالگری شــنوایی تحت نظارت بهزیســتی ارائه 

می شــود. خانواده ها می توانند با مراجعه بــه نزدیک ترین 
پایگاه، از ســلامت شــنوایی فرزندان خود اطمینان حاصل 
کنند. وی با اشــاره به آمارهای ســال جاری عنــوان کرد: 
از ابتدای ســالجاری بیش از ۲۰ هزار نوزاد و شــیرخوار در 
اســتان مورد غربالگری شــنوایی قرار گرفته انــد که از این 
تعداد، حدود ۱۶۰ نوزاد نیاز بــه ارزیابی تخصصی و پیگیری 
داشــته اند. این آمار نشــان می دهــد اجــرای برنامه های 

غربالگری چقدر می تواند در پیشــگیری از ناشنوایی دائم یا 
کاهش کیفیت زندگی کودکان مؤثر باشد.

وی افزود: در اســتان مازندران ۶ دستگاه غربالگری شنوایی 
پیش دبســتانی در شــهرهای ســاری، بابل، آمل، تنکابن، 
بهشــهر و نوشــهر و با هماهنگی بهزیســتی شهرستانهای 
همجوار غربال شــنوایی کودکان سنین ۳-۵ سال انجام می 

شود.
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 تقدیر از عملکرد بانک توسعه صادرات ایران
 در حوزه دانش بنیان

مدیرعامل بانک توســعه صادرات ایران در نخســتین اجلاس بررسی 
پیشــرفت ها و تقدیر از پیشگامان زیســت بوم دانش بنیان مورد تقدیر 

قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایران، در اجلاس ملی 
»ایران دانش بنیان«، حسین افشــین معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور، از افشــین خانی مدیرعامل بانک توســعه 
صادرات ایــران، به دلیــل تعهد و نــوآوری در حمایت از زیســت بوم 

دانش بنیان کشور با اهدای لوح وتندیس تقدیر کرد.
این اجلاس که رویدادی ســالانه محسوب می شــود، با هدف بررسی 
عملکرد و روند توســعه زیســت بوم نوآوری و فناوری در کشور برگزار 
می گردد و فرصتــی بــرای تحلیل دقیــق دســتاوردها، چالش ها و 

فرصت های پیش روی زیست بوم دانش بنیان ایران فراهم می آورد.

بانک تجارت بزرگترین بانک بورسی کشور شد
افزایش ســرمایه بیــش از ۳۴۰ درصــدی بانک تجارت بــه تصویب 

سهامداران رسید
مجمع عمومــی فوق العاده بانــک تجارت با حضــور ۶۳,۷۷ درصدی 
ســهامداران برگزار و افزایش بیش از ۳۴۰ درصدی سرمایه این بانک و 

رسیدن آن به عدد ۱،۴۸۰،۱۳۷ میلیارد ریال به تصویب رسید.
به گزارش مدیریــت روابط عمومی و ارتقای ســرمایه اجتماعی بانک 
تجارت، مجمع عمومی فوق العاده بانک تجارت روز دوشــنبه سیزدهم 
اسفندماه ۱۴۰۳ با حضور حداکثری ســهامداران و به ریاست مرتضی 
ترک تبریزی رییس هیات مدیره این بانک برگزار شــد و سهامداران با 

افزایش سرمایه بانک تجارت موافقت کردند.
بر این اساس ســرمایه بانک تجارت با افزایش بیش از ۳۴۰ درصدی از 
مبلغ ۳۳۵ هزار و ۸۸۹ میلیارد ریال به مبلغ ۱،۴۸۰،۱۳۷ میلیارد ریال 
از محل سود انباشــته و مازاد تجدید ارزیابی دارایی های ثابت افزایش 
یافت و به این ترتیب بانک تجارت بر بلندای شبکه بانکی کشور ایستاده 

و تبدیل به بزرگترین بانک بورسی کشور شد.
افزایش ســرمایه بانک تجارت تاثیری مثبت و مستقیم بر شاخص های 
مهمی همچون کفایت ســرمایه و افزایش اعتبار و اعتماد مشــتریان، 
اســتفاده حداکثری از ظرفیت قانونی بابت معافیت مالیاتی و افزایش 
ظرفیت استفاده از عملیات بازار باز داشته و در نهایت سودآوری و حفظ 

منافع سهامداران و مشتریان این بانک را به همراه خواهد شد.

با شروع مرحله جدید ثبت نام خودروهای وارداتی 
مشتریان پست بانک ایران می توانند حساب 

خود را وکالتی کنند
مدیریت امور استان ها و بازاریابی پست بانک ایران با ابلاغ بخشنامه  ای 
از حضور بانک در طرح ایجاد حســاب وکالتی برای متقاضان در مرحله 
جدید ثبت نام خودروهای وارداتی وزارت صنعت، معدن و تجارت خبر 

داد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک ایران، با شــروع مرحله 
جدید ثبت نام در ســامانه یکپارچه عرضه خودروهــای وارداتی از روز 
سه شنبه ۱۴ اســفند تا پایان روز یکشنبه ۱۹ اســفند ماه سال جاری، 
متقاضیان دارای حساب نزد بانک می توانند از طریق مراجعه حضوری 
به شعب و غیرحضوری از طریق اینترنت بانک منوی بورسار به آدرس: 
https:/ib.postbank.ir نســبت بــه وکالتی کردن حســاب خود و 

مسدودی مبلغ ۵ میلیارد ریال اقدام کنند.
بر اســاس این گزارش، پســت بانک ایران مراحل پیشین این طرح که 
تیر، مهرماه، آذرماه و دیماه و بهمن ماه ســال جاری انجام شده بود نیز 

شرکت داشت.

تمهیدات گسترده برای سوخت رسانی نوروزی
وزی مورد نیاز تاکید بر عرضه سوخت نور

 مدیرعامل شــرکت ملی پخش فــرآورده های نفتی ایــران بر تامین 
سوخت نوروزی هموطنان تاکید کرد.

به گزارش شرکت ملی پخش فرآوردهای نفتی ایران، در آستانه حلول 
ســال جدید و آغاز تعطیلات و ســفرهای نوروزی ۱۴۰۴ از برنامه های 
گســترده شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی ایــران در حوزه 

سوخت رسانی نوروزی رونمایی شد.
کرامت ویس کرمی در این جلســه با ارائه رهنمودهای لازم به مدیران 
شرکت، جهت آمادگی هرچه بیشتر جایگاه ها در ارائه خدمات و عرضه 
ســوخت مورد نیاز هموطنان، بر لزوم انجام هماهنگی های بیشــتر و 
اقدام واحدهای ستادی و عملیاتی در رفع مشکلات احتمالی و تکمیل 
تجهیزات مورد نیاز در حوزه های CNG و کارت هوشــمند ســوخت، 

تاکید کرد.

وی در ادامه، از شکســتن رکورد تحویل ســوخت مایع بــه نیروگاه ها 
و افزایش ۴۱ درصدی آن در ســال ۱۴۰۳ خبر داد و گفــت: از ابتدای 
سال جاری، ۲۰ میلیارد و ۸۰۰ میلیون لیتر ســوخت مایع به نیروگاه 
های کشور، تحویل داده شده که نســبت به مدت مشابه در سال قبل ۶ 

میلیارد لیتر افزایش داشته است.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران ادامه داد: از این 
میزان ۱۱ میلیارد و ۹۷۰ میلیون لیتر نفتگاز و ۸ میلیارد و ۸۳۰ میلیون 

لیتر نفت کوره بوده است.
ویس کرمی با اشــاره به افزایش ۳۳ درصدی مصرف ســوخت مایع در 
نیروگاه ها، در ســال جاری، خاطرنشان کرد: امســال به دلیل سرمای 
زودرس و شرایط سخت زمستانی، نیروگاهها ۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
لیتر نفتگاز و ۲ میلیارد و ۹۰۰ میلیون لیتر نفت کوره، بیشــتر از ســال 

گذشته مصرف کرده اند.
وی، ضمن اشاره به تکالیف ابلاغی در رابطه با تحویل روزانه ۵۰ میلیون 

لیتر نفتگاز به نیروگاهها، افزود:
با وجود شرایط دشــوار و ســختی کار، از ابتدای آذرماه تا نیمه اسفند، 
بطور میانگین، روزانه بیــش از ۵۰ میلیون لیتر نفتــگاز به نیروگاهها 
تحویل شــده اســت. این کار بزرگ و بی ســابقه، با تلاش قابل تقدیر و 
همکاری بخشــهای مختلف در حوزه هــای تولید و تامیــن و انتقال و 
ذخیره ســازی به ثمر نشسته اســت.مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی گفــت: از این بابــت جا دارد که همــکاران درون 
و بیرون شــرکت، صمیمانه تشــکر کنم که با همراهی ایشان، علاوه بر 
پشت سر نهادن موفقیت آمیز زمستان سخت ۱۴۰۳، به رکورد بزرگ و 

بی سابقه ای نیز در زمینه تحویل سوخت به نیروگاهها رسیدیم.
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و نیر

حســین مقدم  ســاماندهی اطلاعات 
شغلی و درآمدی مشتریان بانکی، ضرورتی 
انکارناپذیــر بــرای کاهش ریســک های 

اعتباری و افزایش شفافیت مالی است.
 تصور کنید نظام بانکی که قرار است ستون 
فقرات اقتصاد یک کشور باشد، مشتریانش 
را به درستی نشناســد؛ نه شغلشان را بداند، 
نه درآمدشــان را و نه توان مالیشان را. این 
دقیقاً همان پارادوکســی اســت که نظام 
بانکی ایران سال هاســت با آن دست وپنجه 
نرم می کند. ایده ای کــه می گوید خدمات 
بانکی باید با شــرایط اقتصادی مشــتریان 
هم راستا و منطقی باشد، نه یک آرزوی دور، 
بلکه ضرورتی اســت که اگــر نادیده گرفته 
شود، از افزایش مطالبات معوق تا گسترش 
پولشــویی را به دنبــال دارد. ایــن ارتباط 
منطقی، یعنــی تطابق خدمــات بانک ها با 
واقعیت زندگی مشتریان، می تواند اعتماد 
را به سیستم مالی برگرداند و ریسک ها را به 

حداقل برساند.

اهمیت ساماندهی اطلاعات شغلی و 
اقتصادی مشتریان

یکــی از پایه هــای اصلی بــرای ایجاد این 
ارتباط منطقی، ساماندهی دقیق اطلاعات 
شغلی و اقتصادی مشــتریان بانکی است. 
این ســاماندهی نیازمند تعیین رسته های 
شــغلی )مانند کارمند، کارگــر، آزادکار، 
بازنشســته و غیره( و احراز سطوح درآمدی 
افراد اســت تا بانک ها بتوانند بر اساس این 
داده ها، ســطح فعالیت مالی هر مشتری را 
مشــخص کنند. برای مثال، فردی با درآمد 
ثابت و پایین نباید به تســهیلاتی با اقساط 
سنگین دسترســی پیدا کند، زیرا این امر 
می تواند به ناتوانی در بازپرداخت و افزایش 
مطالبات معوق منجر شــود. از سوی دیگر، 
مشتریانی با درآمد بالا و پایدار می توانند از 
خدمات پیشرفته تری مانند سرمایه گذاری 

یا تسهیلات کلان بهره مند شوند.
این فرآیند نه تنها به نفع بانک ها در مدیریت 
ریسک هایشان است، بلکه به مشتریان نیز 
کمک می کند خدمات متناســب با نیازها و 
توانشان دریافت کنند. در واقع، این رویکرد 
می توانــد اعتماد عمومی به نظــام بانکی را 

تقویت کند و از سوءاستفاده های احتمالی 
جلوگیری نماید. اما ســوال اینجاســت که 
چگونه می تــوان چنین سیســتمی را در 
عمل پیاده ســازی کرد؟ پاســخ در ایجاد 
زیرساخت های اطلاعاتی و فرآیندی نهفته 

است.

پیش نیازها: زیرساخت اطلاعاتی 
و سیستمی

برای تحقق این ایده، وجود یک پایگاه داده 
جامع و قابــل اعتماد از اطلاعات شــغلی و 
درآمدی افراد ضروری اســت. ایــن پایگاه 
داده باید بتواند مشــخصات شغلی، میزان 
درآمد، سابقه کاری و تغییرات احتمالی در 
وضعیت اقتصادی افراد را به صورت دقیق و 
به روز ثبت کند. چنین سیســتمی نیازمند 
یکپارچگــی داده هــا از منابــع مختلف، از 
جمله سازمان تأمین اجتماعی، درگاه ملی 
مجوزها و سایر نهادهای مرتبط است. علاوه 
بر این، بانک ها باید بتوانند به این پایگاه داده 
متصل شــوند و از آن برای تحلیل وضعیت 

مشتریان خود بهره ببرند.
ایــن پیش نیاز، خــود به یک زیرســاخت 
سیستمی در شــبکه بانکی وابسته است که 

بتواند داده ها را دریافت، پردازش و بر اساس 
آن تصمیم گیری کند. بــرای مثال، بانک ها 
بایــد الگوریتم هایی طراحــی کنند که بر 
اساس اطلاعات شــغلی و درآمدی، سقف 
تسهیلات، میزان تراکنش ها یا نوع خدمات 
قابل ارائه بــه هر مشــتری را تعیین کنند. 
بدون این زیرســاخت ها، حتی وجود پایگاه 

داده نیز نمی تواند به طور کامل مؤثر باشد.
در حال حاضــر، دو مانع اصلی بر ســر راه 
تحقق ایــن ایده وجــود دارد کــه هر یک 
نیازمنــد بررســی دقیــق و راه حل هــای 

مشخص هستند:
فقدان پایــگاه داده ملی جامــع: در ایران، 
هنــوز ســامانه ای متمرکز و کامــل برای 
استعلام اطلاعات شــغلی و درآمدی افراد 
به بهره برداری نرســیده اســت. اطلاعات 
موجود اغلب پراکنده، ناقص یا غیرقابل اتکا 

هستند.
 برای مثــال، داده هــای ســازمان تأمین 
اجتماعی تنها بخشــی از شاغلان را پوشش 
می دهــد و افــراد دارای مشــاغل آزاد یا 
غیررســمی ممکن اســت در این سیستم 
ثبت نشده باشــند. این خلأ اطلاعاتی باعث 
می شود بانک ها در ارزیابی دقیق مشتریان 

خود با مشکل مواجه شوند و مجبور به اتکا به 
اظهارات شــخصی یا مدارک محدود شوند.

نبود زیرساخت های سیستمی و فرآیندی 
در شــبکه بانکی: حتی اگر پایــگاه داده ای 
ایجاد شود، شــبکه بانکی کشور از نظر فنی 
و فرآیندی آمادگی کامل برای بهره برداری 
از آن را نــدارد. بســیاری از بانک ها هنوز از 
سیستم هایی استفاده می کنند که قابلیت 
اتصال به پایگاه های داده مــدرن یا تحلیل 
داده های پیچیده را ندارند. عــلاوه بر این، 
متولیان اصلــی این موضــوع، یعنی بانک 
مرکزی و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
باید نقش خود را به درســتی ایفا کنند، اما 
در حال حاضر این همکاری به صورت کامل 

شکل نگرفته است.

نقش نهادهای متولی در این
 زمینه چیست؟

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان 
نهادی که به داده های بازار کار دسترســی 
دارد، مســئولیت اصلی ایجــاد پایگاه داده 
ملی را بر عهده دارد. این مسئولیت بر اساس 
بند پ ماده ۶ قانون برنامه پنجســاله هفتم 
توســعه و ماده ۲۶ آئین نامــه اجرایی ماده 

۱۴ الحاقی قانون مبارزه با پولشویی تعریف 
شــده اســت. این مواد قانونی، که با هدف 
افزایش شفافیت مالی و جلوگیری از جرایم 
اقتصادی تدویــن شــده اند، وزارت رفاه را 
موظف می کنند سامانه ای جامع برای احراز 
هویت شــغلی و درآمدی افــراد راه اندازی 
کند. این ســامانه باید به گونــه ای طراحی 
شود که اطلاعات آن در دسترس نهادهای 

ذی ربط، از جمله بانک ها، قرار گیرد.
بانــک مرکزی نیــز به عنوان نهــاد ناظر بر 
شــبکه بانکی، وظیفه دارد سیاســت ها و 
اســتانداردهای لازم برای اســتفاده از این 
داده ها را تدویــن کند. این نهــاد می تواند 
با وضع مقررات، بانک هــا را ملزم به ارتقای 
سیســتم های خود و اتصال به سامانه های 
ملی کند. همکاری میان این دو نهاد، کلید 
موفقیت این طرح است و بدون آن، تلاش ها 

به نتیجه مطلوب نخواهد رسید.
در صورت موفقیت این طــرح، نظام بانکی 
از مزایای متعددی برخوردار خواهد شــد. 
نخســت، ریســک های اعتبــاری کاهش 
می یابد، زیرا تســهیلات و خدمات بر اساس 
توان واقعی مشــتریان ارائه می شود. دوم، 
شــفافیت مالی افزایش می یابد و این امر به 
مبارزه با پولشویی و سایر جرایم مالی کمک 
می کند. ســوم، اعتماد عمومــی به بانک ها 
تقویت می شــود، زیرا مشــتریان احساس 
می کنند خدمات دریافتی شــان عادلانه و 

متناسب با شرایطشان است.
در پایان باید گفت که ایجاد ارتباط منطقی 
میان خدمــات بانکی و شــرایط اقتصادی 
مشــتریان، گامی اساســی در جهت بهبود 
کارایی و شــفافیت نظام بانکی اســت. این 
هدف اما بدون رفــع موانع ســاختاری، از 
جمله فقــدان پایــگاه داده ملــی و ضعف 
زیرســاخت های بانکــی، قابل دســتیابی 
نیســت. وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
به عنوان متولی اصلی، نقش کلیدی در این 
مسیر دارد و باید با همکاری بانک مرکزی و 
سایر نهادها، زیرســاخت های لازم را فراهم 
کند. در نهایــت، اجرای موفــق این طرح 
می تواند به تحول در نظام بانکی ایران منجر 
شود و زمینه ســاز ارائه خدماتی عادلانه تر و 

کارآمدتر به مشتریان باشد.

خریدار   وزیر نفت گفــت: امضای قرارداد 
فشــار افزایی پارس جنوبی بــا حدود ۱۷ 
میلیارد دلار ســرمایه گذاری، تولدی دیگر 

برای بزرگترین میدان گاز ایران است.
محسن پاک نژاد روز شنبه در آیین امضای 
قرارداد فشــار افزایی پــارس جنوبی که با 
حضور مسعود پزشــکیان رئیس جمهوری 
و مدیــران صنعت نفت برگزار شــد، افزود: 
امضای این قرارداد بعد از گذشت هفت ماه 
از آغاز به کار دولت چهاردهم امروز اجرایی 

می شود.
وزیر نفــت با تاکیــد بر اینکــه امضای این 
قــرارداد گامی مهم برای بــرای تحقق یک 
آرزوی دیرینه و تولدی دیگــر برای میدان 
گازی پارس جنوبی اســت، خاطر نشــان 
کــرد: مطابق اهداف کمی تعیین شــده در 
برنامه هفتم پیشرفت قرار است که در پایان 
برنامه، تولید گاز خام کشور به یک میلیارد 

و ۳۴۰ میلیون متر مکعب برسد.
پاک نژاد گفت: از جمله الــزام های تحقق 
این هدف توســعه میادین گازی اســت و 
همزمان با افزایش تولید می بایســت طرح 
های نگهداشــت توان تولید هم اجرا شود تا 

از افت تولید جلوگیری شود.
وی تاکیــد کــرد: براســاس برآوردهای 
کارشناســی، مجموعه طرح های توســعه 
و نگهداشــت توان تولید به سرمایه گذاری 
حدود ۷۵ میلیادر دلار نیــاز دارد که حدود 
۵۳ میلیارد دلار آن به توسعه میادین گازی 
جدید و ۲۲ میلیارد دلار آن مربوط به طرح 
های نگهداشــت توان تولید از جمله طرح 

فشار افزایی پارس جنوبی است.
پاک نژاد افزود: برای رســیدن به هدف یک 
میلیارد و ۳۴۰ میلیون متــر مکعب در روز 
در طول چهار سال پیش رو به طور متوسط 
ســالانه حدود ۱۹ میلیارد دلار ســرمایه 

گذاری نیاز است.
وی خاطرنشــان کرد: تامین ایــن میزان 
سرمایه گذاری مستلزم برنامه ریزی دقیق 
و استفاده مناســب از تمامی ظرفیت های 
حوزه های مالی و پولی کشور است؛ در این 
خصوص وزارت نفــت برنامه هایی را تدوین 
کرده تا از همه این ظرفیت ها به نحو مطلوب 
استفاده شــود که می توان به اســتفاده از 
صندوق توســعه ملــی و ســرمایه گذاری 
صنایع انرژی بــر و پتروشــیمی ها مطابق 
بندی که در قانون برنامه هفتم پیشرفت در 

نظر گرفته شده است، اشاره کرد.
 

فشارافزایی از سمت قطری ها بخشی 
از گاز ایران را به سمت آنها می برد

وزیر نفت با بیان اینکــه میدان گازی پارس 
جنوبی تولید ۷۰ درصد گاز کشور را بر عهده 
دارد، اظهار داشت: میدان گاز پارس جنوبی 
یکــی از بزرگ ترین میادیــن گازی جهان 
اســت که تولید حدود ۷۰ درصد گاز کشور 
در بخش های مختلف خانگی، صنایع جزء، 
صنایع بزرگ و نیروگاهی مصرف می شــود 

را برعهده دارد.
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به اینکه سه 
دهه است که ایران و قطر به طور مشترک از 
این میدان برداشت می کنند، طبیعی است 

که بعد از مدتی دچار افت فشار شود.
پاک نــژاد گفــت: ایــن افت فشــار باعث 
کاهش میزان تولید خواهد شــد و به همین 
دلیل اســت که کشــور قطر از چندســال 
قبل به سمت ســفارش گذاری برای تهیه 
ســکوهای مورد نیاز برای فشــار افزایی و 
توربوکمپرســورهایی که مورد نیاز است، 
رفته است و به نظر می رسد در دوسال آینده 
این امکان برای کشــور قطر فراهم شود.وی 
ادامه داد: فراهم شدن این امکان برای قطر 
یعنی نه تنها فشار گنبدشمالی که در سمت 
قطر نامگذاری شده افزایش می یابد و میزان 
تولید آنها بالا می رود بخشــی از گازی که 
در بخش ایرانی هست هم به دلیل اختلاف 
فشــاری که ایجاد می کند به ســمت قطر 

خواهد رفت.

از سال 140۶ به اندازه یک فاز پارس 
جنوبی کاهش تولید خواهیم داشت

پاک نژاد اظهار داشــت: برآورد شده است 
که از ســال ۱۴۰۶ به میزان یک فاز پارس 
جنوبی کاهش تولید داشته باشیم و از سال 
۱۴۰۸ در صورت عدم فشارافزایی یک و نیم 

فاز از تولید خارج می شود.
وی با یــادآوری اینک نکته کــه ۴۰ درصد 
بنزین کشــور از پارس جنوبــی تامین می 
شود، افزود: از آنجا که بخشــی از میعانات 
گازی این منطقه تبدیل به بنزین می شود، 
عدم اجرای این طرح سبب تشدید ناترازی 

بنزین در کشور می شود. 

جزئیات طرح فشارافزایی پارس 
جنوبی در هفت مرکز

وزیر نفت تاکید کرد: تحقــق اهداف کمی 
برنامه هفتم در زمینــه تولید گاز و بنزین به 
اجرای این طرح وابســته است؛ طرح فشار 
افزایی شــامل ۷ هاب یا مرکز اســت که هر 
کدام شامل ۴ سکو اســت و هر سکو شامل 
یک ســکوی تولید برق، یک سکوی اقامتی 
و دو سکو برای استقرار کمپرسورهای فشار 

افزایی است.
وی ادامــه داد: روی هــر ســکو چهــار 
توربوکمپرســور داریم که مجموعاً در هفت 
مرکز ۵۶ توربوکمپرســور با قدرت بســیار 
زیاد اس.جــی. تی ۷۰۰ مشــابه اس.جی.

تــی۷۰۰ هایی کــه پیش از این اســتفاده 

می شد نیاز دارد که در نهایت تامین بخشی 
عمده ای از این ها بایســتی داخلی باشــد و 
بخشی هم با کمک شرکای خارجی امکان 

انتقال فناوری آن فراهم شده است.
پاک نژاد دربــاره برآورد هزینــه های این 
قرارداد توضیح داد: بــرآورد هزینه اجرای 
هر هاب حــدود ۲.۵ میلیارد دلار اســت و 
برای اجرای کامــل طرح فشــار افزایی به 
حدود ۱۷ میلیــارد دلار ســرمایه گذاری 
نیاز داریم؛ با این حال، این ســرمایه گذاری 
می تواند تا سال ۱۴۳۵ حدود ۷۸۰ میلیارد 
دلار به درآمد حاصل از میدان اضافه کند و 
بنابراین، اجرای ایــن طرح از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت و نباید در اجرای آن درنگ 
کرد.وزیر نفــت افزود: امــروز قراردادهای 
مرتبــط با این طــرح با ۴ پیمانکار شــامل 
اویک، مپنا، قــرارگاه خاتــم و پتروپارس 
به امضا می رســد؛ این ۴ پیمانــکار جنرال 
کنترکتور )مقاطعه کار( هستند و قراردادها 
را بعداً به بخش خصوصــی واگذار می کنند 
یعنی به عنوان پیمانــکاران زیرمجموعه از 
ظرفیت های بخش خصوصی اســتفاده می 
کنند.پاک نژاد در ادامه خاطر نشــان کرد: 
ایــن ۴ پیمانــکار تجارب ارزشــمندی در 
فرآیند توســعه میدان گازی پارس جنوبی 
داشته اند و این تجربه در اجرای طرح به آنها 

کمک می کند.
وی یادآور شد: در دولت سیزدهم ۴ قرارداد 
مقدماتی با هدف آشنایی پیمانکاران با این 
حوزه با ســقف ۴۰۰ میلیون دلار که با رقم 
قرارداد دولت چهاردهم )۱۷ میلیارد دلار( 
تفاوت فاحش دارد و قرارداد ســال گذشته 
صرفا برای آشــنایی ۴ پیمانــکار با فرآیند 
اجرای کار بود که با کمال تأسف یک سنت 

هم هزینه نشد.
وزیر نفت همچنین گفت: مدل تسویه مالی 
بر اساس قراردادهای »آی پی سی« خواهد 
بود و برای پیمان های »ای پی ســی آی« با 
صندوق توســعه ملی مذاکره کرده ایم که 

امیدواریم به سرانجام برسد.
پاک نــژاد تصریح کرد: با اجــرای این طرح 
ســطح بالاتری از دانش و فناوری توسعه و 
بهره برداری از میادین گازی بویژه در بخش 
ارتقای دانش طراحی و ســاخت سکوهای 
ویژه فشــار افزایی که ســکوهای سنگینی 

است، استفاده می شود.

وی یادآور شد: ایران تاکنون تجربه ساخت 
سکوهایی تا ۳ هزار و ۳ هزار و ۵۰۰ را داشته 
است اما این سکوها وزنی بالغ بر ۷ تا ۸ هزار 
تن را دارند کــه امیدواریم کــه همزمان با 
اجرای این طرح، این فناوری قابلیت انتقال 
دارد و شرکای ایرانی بخش خارجی خواهند 
توانست بعد از اجرای این طرح، سازنده این 

سکوهای سنگین نیز باشند.
وزیر نفت تاکید کرد: وزن سازه های دریایی 
که در این طرح استفاده خواهد شد، حدود 
۴۲۰ هزار تن برآورد شــده است و آنچه در 
طول بیســت و چند سال گذشــته تا امروز 
در حوزه دریایی پارس جنوبی، نصب شــده 
حدود ۲۰۰ هزار تن اســت، یعنــی دو برابر 
ســازه هایی که در بخش دریایی نصب شده 

در قالب این طرح نصب خواهد شد.
پاک نژاد ادامه داد: نصب و راه اندازی حدود 
۶۰۰ کیلومتر خط لوله زیــر دریایی جهت 
انتقال گاز ترش و طراحی و ســاخت بیش 
از نیمی از این توربوکمپرســورها توســط 

سازندگان داخلی خواهد بود.
وی با بیان اینکــه در مجموع ۷۰ درصد کار 
این طرح و عملیات این طرح توسط شرکت 
ها، پیمانکاران، سازندگان و طراحان داخلی 
خواهد بــود، افزود: این طــرح ضمن اینکه 
برای صنایع داخلی وابســته بــه نفت رونق 
آفرینی می کند، کارگاهی به وســعت ایران 
ایجــاد می کنــد و عملا بخــش خصوصی 
درگیر اجــرای این طرح می شــوند و رونق 
آفرینی بســیار خوبی در این حوزه خواهند 

داشت.
وزیر نفــت همچنین گفت: بــا اجرای این 
قراردادها در بخش اشتغال حدود ۱۷ هزار 
شغل مســتقیم و ۵۰ هزار شــغل به بطور 

غیرمستقیم درگیر این طرح خواهند بود.
وزیر نفت در ادامه خاطر نشان کرد: تسریع 
در تنفیــذ این قــرارداد و شــروع عملیات 
اجرایی این طرح راهبردی مســتلزم نهایی 
سازی قرارداد تأمین مالی با صندوق توسعه 
ملی و تصویب آن در شورای اقتصاد است؛ با 
توجه به اهمیت ویژه این طرح برای کشور، 
صندوق توســعه ملی و ســازمان برنامه و 
بودجه هر چه زودتــر موضوعات مربوط به 
طرح را تعییــن تکلیف کننــد و بتوانیم با 
سرعت بیشــتری عملیات اجرایی را پیش 

ببریم.

انرژی
وزیر نفت در حضور رئیس جمهور مطرح کرد

قرارداد ۱۷ میلیارد دلاری فشارافزایی، تولد دوباره پارس جنوبی است



نمایشگاه، بعد از کتاب فروشی نرسیده به فرهنگ
 هدف از برگزاری نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران بهتر است هرچه 
زودتر مشخص شــود، این رویداد بازار بزرگی برای تامین مالی سالانه 
ناشــران اســت یا بعد از ســه دهه برای نمایشگاهی شــدن آن تلاش 
می شود، ضروری اســت هر دیدگاهی برای برگزاری آن وجود دارد، به 

شکل شفاف بیان شود.
ضــروری بــه نظــر می ســد مســئولان وزارت فرهنگ، ناشــران، 
کتاب فروشــان، کارگزاری های ادبی و تمام افرادی که در نمایشــگاه 
بین المللی کتاب تهران شــرکت می کننــد یا مســئول برگزاری آن 
هستند، ابتدا هدف خود را از این نمایشگاه مشخص کنند. اگر پذیرفته 
شــده اســت که نمایشــگاه کتاب به عنوان فروشــگاه بزرگی برگزار 
می شود تا ناشران بخش اصلی درآمد سالانه خود را به کمک آن تامین 
می کنند، باید این رویکرد به شکل شفاف بیان شود. بیش از سه دهه این 
نمایشگاه، بازار بزرگ کتاب بوده است و بعد از این هم می تواند سال ها به 
همین شکل ادامه داشته باشد؛ اما اگر قرار است بعد از سه دهه ایران هم 
به سمت آنچه در کشورهای پیشــرفته به عنوان نمایشگاه بین المللی 
کتاب شــناخته می شــود، گام بردارد، باید تغییراتی برای راه گشایی 

انجام شود.
اگر حضور کتاب فروشان در نمایشگاه کتاب مورد بررسی قرار می گیرد، 
باید به شــکل کامل به این موضوع پرداخته شــود. در دولت سیزدهم، 
دو دوره کتاب فروشــان در بخش مجازی نمایشگاه کتاب حاضر شدند 
و کتاب فروختند، این اقدام می توانســت مانع آسیب به کتاب فروشان 
شود که هر ســال با برگزاری نمایشــگاه کتاب، یک ماه قبل و یک ماه 
بعد از آن فروش نداشــتند؛ اما رویکرد مسئولان وقت محدود به همین 
نبود، مســئولان وزارت فرهنگ در نظر داشــتند نمایشــگاه کتاب را 
»فرهنگی تر« برگزار و با انتقال فروش بــه بخش مجازی، این رویداد را 
به شکل نمایشگاهی برگزار کنند. امروز هم نمی توان فقط بخشی از آن 
رویکرد را اجرا یا درباره آن بحث کرد، بهتر اســت مسائل به شکل کامل 
مورد بررسی قرار بگیرد. به همین دلیل اســت که باید هدف برگزاری 

نمایشگاه کتاب شفاف شود.
دو ســال مشــارکت کتاب فروشــان در بــازاری کــه گاه از طــرف 
جامعه شناســان به بازار تره بار تشــبیه می شــود و بیش از سه دهه در 
انحصار ناشــران بوده اســت، هرچند با تعداد محدود کتاب فروشــان 
و درصد فروش ناچیز فروش در نمایشــگاه، با چنــان عکس العملی از 
طرف برخی از ناشران مواجه شــد که در سال ســوم و با تغییر دولت، 
کتاب فروشان کنار گذاشته شدند. این در حالی است که کتاب فروشان 
به عنوان آخرین حلقه چرخه صنعت نشــر شــناخته می شوند و آن ها 
هستند که در طول سال، کالای تولید شــده توسط ناشران را به فروش 

می رسانند.
از طرفی، ناشران در جامعه به عنوان گروهی روشــن و با افکاری به روز 
شناخته می شــوند، این در حالی اســت که در عمل چنین رفتاری در 
تعداد قابل توجهی از آن ها مشــاهده نمی شــود و تصمیم های خود را 

مانند تجُار، برای رسیدن به سود، در کوتاه ترین زمان ممکن می گیرند.

نکته مهمی که در این بررســی نباید نادیده گرفته شود، شرکت گروه 
کوچکی از کتاب فروشان در ســامانه بازار کتاب است. این نکته زمانی 
اهمیت پیدا می کند که تمام تســهیلات دولتی به همین گروه کوچک 
تعلق می گیرد، طرح های فصلی، امکان استفاده از یارانه و البته شرکت 
در نمایشگاه کتاب، فقط برای کتاب فروشــانی ممکن است که در این 

سامانه عضو باشند.
سامانه بازار کتاب در دولت سیزدهم شــکل گرفت، شرایط اجتماعی 
خاص، رویکرد دولــت و کوتاه بودن دوره فعالیت آن)دولت ســیزدهم 
سه سال عمر داشت( در آن زمان باعث شد، بخش بزرگ کتاب فروشان 
حاضر به همکاری با موسســان ســامانه بازار کتاب نشــوند و عطای 
تســهیلات و یارانه هایش را به لقایش بخشیدند.در دولت چهاردهم که 
صحبت از همبســتگی در میان اســت، ضروری به نظر می رسد وزارت 
فرهنگ و خانه کتاب هرچه زودتر زمینه را برای جذب کتاب فروشــان 
به ســامانه بازار کتاب مهیا کنــد، یا روش دیگری بــرای اعطای یارانه 
درنظر بگیرند، زیرا در چنین شرایطی یارانه به گروه خاص و محدودی 
تعلــق می گیرد. در قدم بعدی اســت کــه می توان درباره مشــارکت 

کتاب فروشان در نمایشگاه کتاب و تاثیر آن بر چرخه نشر نظر داد.
به نظر می رسد، باید دید ناشران ایران، اجازه برگزاری نمایشگاه کتاب را 
می دهند یا باید این رویداد به شکل بازاری بزرگ برگزارشود؟ آیا ممکن 
است مســئولان وزارت فرهنگ در دولت چهاردهم هم به برگزاری این 
رویداد به شکل »فرهنگی تر« توجه داشــته باشند؟ در نتیجه ضرورت 
دارد بعد از سه دهه برگزاری نمایشگاه کتاب، مسئولان و فعالان حوزه 
نشــر با یکدیگر صادق و شفاف باشــند، دور باطل بحث های تکراری را 

کنار بگذارند و هدف از برگزاری نمایشگاه کتاب را اعلام کنند.
 

برگزاری بزرگداشت یک خواننده موسیقی سنتی 
بعد از ۱۵۰ سال

نخستین بزرگداشت محمد فلاحی خواننده موسیقی سنتی ایران پس 
از ۱۵۰ سال و با رونمایی از مستند و مجموعه آثار او برگزار می شود.

 به نقل از روابط عمومی رویداد، افســانه طوسی مدیر موسسه فرهنگی 
هنــری آوای مهربانی همزمان بــا یکصد و پنجاهمیــن زادروز محمد 
فلاحی خواننده برجسته موسیقی ســنتی ایران، از برگزاری نخستین 

مراسم بزرگداشت وی خبر داد.
بزرگداشــت محمد فلاحــی که با نــام »جناب دماوندی« شــناخته 
می شــود، به همت خانواده این هنرمند و مؤسسه آوای مهربانی شکل 
گرفته اســت. در این مراســم جمعی از هنرمندان، موســیقی دانان، 

پژوهشگران و علاقه مندان به فرهنگ و هنر ایرانی همراه هستند.
محمد فلاحی کــه بیش از یک قرن زیســت، نه تنها بــه دلیل مهارت 
بی نظیرش در آواز، بلکه به واسطه نگاه متفاوتش به جامعه، به چهره ای 
تأثیرگذار در تاریخ موسیقی ایران تبدیل شد. او از پیشگامان برگزاری 
کنســرت و به ویژه کنســرت های خیریه در کشــور بود و نخســتین 
ایرانی ای محسوب می شود که کنسرتی بین المللی در اروپا برگزار کرده 
است.دماوندی ارتباط نزدیکی با شخصیت های برجسته ای چون حاج 
علی قلی خان بختیاری )سردار اســعد دوم(، جعفرقلی خان بختیاری، 
عارف قزوینــی، علی اکبرخان شــیدا، قمرالملوک وزیــری، مرتضی 
نی داوود و محمدعلی فروغی داشت. این ارتباطات، زندگی و آثار او را به 

بخشی مهم از تاریخ معاصر ایران بدل کرده است.
تا پیش از این، اطلاعات دقیقی از زندگی و آثار دماوندی در منابع رسمی 
ثبت نشــده بود، جز آنکه او نخســتین اذان تاریخ ایــران را بر صفحات 
گرامافون ضبط کرد.اکنون نوادگان جناب دماوندی با همکاری مؤسسه 
آوای مهربانی، قصد دارند در آخرین روزهای سال ۱۴۰۳ و هم زمان با این 
بزرگداشت، فیلم مستندی را که حاصل ســال ها پژوهش کیان فلاحی 

)نتیجه جناب دماوندی( است، به نمایش بگذارند.

بهره برداری از بیست وچهارمین ایستگاه خط ۶ 
و تهران تا پایان اسفندماه متر

بیست وچهارمین ایستگاه خط ۶ مترو تهران در هفته آخر اسفندماه به 
بهره برداری می رسد.

 نعمت الله فرزان پور، مدیرعامل شــرکت متروی تهران و حومه با اشاره 
به افتتاح قریب الوقوع ایســتگاه میدان خراسان اظهار کرد: خط ۶ مترو 
تهران به طــول ۳۲ کیلومتر، از محدوده کن در شــمال غربی پایتخت 
آغاز شده و در انتها به منطقه دولت آباد در جنوب شرقی شهر می رسد؛ 
البته بخش توســعه ای این خط به طول تقریبی ۱۰ کیلومتر، شــامل 
۵ ایســتگاه بوده و از ایستگاه دولت آباد تا منطقه شــهرری امتداد پیدا 

می کند.
وی با بیان اینکه با تکمیل و بهره برداری از توسعه جنوبی خط ۶، طول 
این خط به ۴۲ کیلومتر و تعداد ایستگاه های آن به ۳۲ ایستگاه افزایش 
می یابد، خاطرنشان کرد: در فاز پایانی بهره برداری از ایستگاه های خط 
۶ مترو، افتتاح ۴ ایستگاه میدان خراسان، ســرباز، استاد نجات اللهی و 
شهدای هفدهم شــهریور در برنامه شــرکت مترو قرار گرفته است. در 
این میان عملیات اجرایی ایســتگاه میدان خراسان زودتر از ۳ ایستگاه 
باقی مانده دیگر به پایان رسیده تا یک گشــایش حمل و نقلی مؤثر در 

محدوده ای پرتراکم به لحاظ جمعیت و بافت شهری حاصل بشود.
فرزان پور ادامه داد: ایســتگاه میدان خراســان، بیســت و چهارمین 
ایستگاهی است که در خط ۶ تکمیل و به بهره برداری می رسد. این خط 
فارغ از بخش توسعه جنوبی خود، شامل ۲۷ ایستگاه بوده و ایستگاهی 

که هفته آخر اسفندماه ۱۴۰۳ افتتاح می شود، در منطقه ۱۲ قرار دارد.
مدیرعامل شــرکت مترو تهران و حومه با بیان اینکه ایســتگاه در حال 
بهره برداری شــهید رضایی و ایســتگاه در دســت ســاخت شهدای 
هفدهم شــهریور، ایستگاه های قبل و بعد ایســتگاه میدان خراسان به 
حســاب می آیند، گفت: با توجه به میزان پیشرفت عملیات ساختمانی 
و تجهیزاتی ایستگاه های سرباز، اســتاد نجات اللهی و شهدای هفدهم 
شــهریور، انتظار می رود در صورت تأمین به موقع منابع مالی، پرونده 
بدنه اصلی خط ۶ مترو در نیمه نخســت ســال ۱۴۰۴ بــه طور کامل 
بسته شــود. در واقع هدف گذاری بعدی متولیان امر در مورد این خط 
پرمسافر، تکمیل ایســتگاه ها و راه اندازی بخش توسعه جنوبی خط ۶ 
اســت که البته فرایندی دو ســاله را طلب می کند و بــا راه اندازی آن، 

بهره وری و کارایی خط مذکور به شکل محسوسی ارتقا خواهد یافت.
احجام عملیات عمرانی و مشخصات کلی ایســتگاه میدان خراسان به 

شرح زیر است:
خاکبرداری: ۸۵ هزار متر مکعب آرماتوربندی: ۳۲۰۰ تن

بتن ریزی: ۲۳ هزار مترمکعب سنگ کاری: ۳۵۰۰ مترمربع
طول سکو: ۱۴۰ متر

عمق ایستگاه: ۲۶ متر از سطح زمین
زیربنای ایستگاه: ۶۲۰۰ مترمربع

تعداد پله برقی های طراحی شده برای ایســتگاه: ۱۶ دستگاه )که ۱۲ 
دستگاه در بهره برداری از ورودی نخست، راه اندازی می شود(

وش  جزئیات شناسایی و دستگیری عاملین فر
و در سایت دیوار فوری خودر

رئیس پلیس فضای تولید و تبــادل اطلاعات پایتخت از شناســایی و 
دستگیری ۳ کلاهبردار مجازی که تحت عنوان فروش فوری خودرو در 

سایت دیوار اقدام به کلاهبرداری از کاربران می کردند خبر داد.
 ســردار داوود معظمی گودرزی، رئیس پلیس فتا تهران بزرگ درباره 
جزئیات شناسایی و دســتگیری عاملین فروش فوری خودرو در سایت 
دیوار اظهار داشت: تعدادی از شهروندان به پلیس فتا پایتخت مراجعه 
و مدعی شدند قصد خرید خودرو در ســایت دیوار را داشته اند که مورد 

کلاهبرداری مجرمین اینترنتی قرار گرفته اند.

رئیس پلیس فتا پایتخت ادامه داد: شــکات در ادامه اظهار داشتند در 
فضای مجازی به دنبال خرید یک دستگاه خودرو بوده اند که در سایت 
دیوار آگهی فــروش فوری خودروی موردنظر خود را مشــاهده کرده و 
آگهی دهنده اعلام کرده اگر خودرو را می خواهید باید بیعانه واریز کند 

و بعد از واریز بیعانه دیگر پاسخی از آن فرد دریافت نکرده اند.
این مقام انتظامی با اشــاره به افزایش تعداد شــکات پرونده به بیش از 
یکصد نفر بیان کرد: کارشناســان پلیس فتا تحقیقات سایبری خود را 
آغاز کردند و متوجه شــدند مجرمین با ترفند گرفتن بیعانه جهت رزرو 
خودرو به نام خریدار اقدام به کلاهبرداری از شــهروندان می کنند که 
با اقدامات پلیســی هر ۳ متهم شناســایی و پس از تشریفات قضائی در 

حومه تهران دستگیر شدند.
سردار معظمی گودرزی با اشاره به اینکه ترفند اصلی متهمین دریافت 
بیعانه بود افزود: متهمیــن پس از حضور در پلیس فتا اظهار داشــتند 
با درج آگهی در ســایت های مختلــف از جمله دیوار و شــیپور و … به 
بهانه فروش فوری خودرو مراجعه کنندگان را ترغیب به پرداخت بیعانه 

می کردیم و پس از واریز وجه دیگر پاسخگوی تلفن نبودیم.
رئیس پلیس فتا تهران بزرگ به شهروندان توصیه کرد: بیعانه کلیدواژه 
اصلی بسیاری از کلاهبرداری های اینترنتی است پس خواهشمندیم تا 
اطمینان از صحت ادعای فروشــنده و رؤیت کالا و یا خدمات مورد نظر 
خود به هیچ عنوان مبلغی تحت عنوان بیعانه واریز نکنید، شــهروندان 
همچنین می توانند در صورت مشاهده موارد مشــکوک، موضوع را از 
طریق مرکز فوریت های سایبری به شــماره تلفن ۰۹۶۳۸۰ و یا سایت 

پلیس فتا به آدرس www.fata.gov.ir گزارش کنند.

فرمانده انتظامی تهران بزرگ خبر داد
افزایش ۳۰ درصدی تماس  تهرانی ها با ۱۱۰

فرمانده انتظامی تهران بــزرگ، از افزایش ۳۰ درصــدی تماس های 
شهروندان با ۱۱۰ در ماه های اخیر خبر داد.

سردار عباسعلی محمدیان در آیین الحاق ۴۰۰ دستگاه موتورسیکلت 
به ناوگان موتوری فرماندهی انتظامی تهران بزرگ با اشــاره به افزایش 
۳۰ درصدی میــزان تماس ها بــا ۱۱۰ گفت: در ماه های اخیر شــاهد 
هســتیم که میزان تماس های شــهروندان با مرکز فوریت های ۱۱۰ 
پلیس افزایش یافته اســت؛ یعنی از ۳۷ هزار تمــاس روزانه به ۵۳ هزار 
تماس روزانه رسیده ایم که این به معنای افزایش اعتماد مردم به پلیس 
نیز است.وی افزود: ۳۰ درصد از این تماس ها، مرتبط با مزاحمت های 
ترافیکی است که شامل ســد معبر، پارک دوب و پارک روی پل ها است 
که همکاران ما به آن رسیدگی می کنند.فرمانده انتظامی تهران بزرگ 
ادامه داد: با افزایــش حجم تماس ها و ماموریت هــای پلیس، این نیاز 
احســاس شــد که یگان فوریت های ۱۱۰ خود را تقویت کنیم و برای 
غلبه بر ترافیک و پاســخگویی سریعتر به تماس های شــهروندان، از 

موتورسیکلت استفاده می کنیم.
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جزییات واکاری 100درخت جدید محدوده پارک وی تا میدان تجریش اعلام شد

سی تی اسکن درختان ولیعصر

خریدار  معاون خدمات شــهری شــهرداری 
منطقه یک تهــران از واکاری ۱۰۰ اصله درخت 
در خیابان ولیعصر حدفاصــل پارک وی تا میدان 
تجریش خبر داد و گفت: توموگرافی درختان این 
محور نیز نشان داده است که ۵ درصد از درختان 

نیازمند درمان هستند.
احســان صفایی در مــورد کاشــت درختان 
جدید چنــار در خیابــان ولیعصر با اشــاره به 
اســکن درختان ولیعصر در محــدوده منطقه 
یک پایتخــت، افــزود: از یکســال و نیم اخیر 
پروژه توموگرافی)تصویربرداری آکوســتیکی 
از مقاطع )ســی تی اســکن( چوب و درخت( 
در ختــان ولیعصر انجام شــده و دفترچه های 
راهنمای هر درخت مشخص و درختان داخل 
دفترچه شماره گذاری شدند و نسخه وضعیت 
نگهداری هر درخت توسط کلینیک گل و گیاه 
منطقه مشخص شده است. همچنین موضوع 
نگهداری هر درخت بر اساس اسکن و آنالیز هر 
درخت در دســتورکار معاونت شهری منطقه 

یک قرار دارد.
وی با بیان اینکه از حــدود ۲۵۰۰ درخت چنار در 
خیابان ولیعصر در محدوده پــارک وی تا میدان 
تجریش کمتر از ۵ درصد دچار مشکل هستند که 
تحت درمان و تمیار هستند و نمی گذاریم به مرز 
خشک شدن برسد، اظهار کرد: در سنوات گذشته 
یک تعدادی از درختان بنا به دلایل مختلف حتی 
به صورت عمدی خشــک شــدند و مدتها بود که 
به دلیل حساســیت ها، درختان خیابان ولیعصر 
همانگونه خشک و بدون شاخ و برگ در این محور 
باقی مانده بودنــد، در حالی که ادامه این وضعیت 
آسیب زا بوده اســت؛ چراکه موجب حادثه برای 
شــهروندان به خصوص در فصل های بهار و پاییز 

که بادهای شدید فصلی داریم، می شود و ممکن 
اســت دچار ســقوط آنها بر فرد یا خودرو شوند. 
همچنیــن این درخت های خشــک بــه  مرکز و 
کلونی آفت بدل می شــوند و آفت هــا به درختان 
مجاور هم ســرایت می کنند و میــزان درگیری 

درختان را تشدید می کند.
صفایی با بیان اینکه مجوزهای لازم از کمیسیون 
ماده ۷ برای حــذف و واکاری مجدد این درختان 
خشک اخذ شــد و بر اساس دســتورالعمل های 
سازمان بوستانها و استانداردهای کمیته صیانت 
از خیابان، درخت های مناســب تهیه شــده و بر 
همین اســاس حذف درختان خشــک و واکاری 
درختان جدید ظرف مدت ۲۴ ســاعت در دستور 
کار منطقه اســت، افزود: برهمین اساس در ابتدا 
درخت خشک رفع خطر شــده و بعد کنده کشی 
می شــود و بعد از آن بر اساس اســتاندارها چاله 
مناسب حفر می شــود و با کود ارگانیک که طبق 
دستورالعمل ســازمان بوســتانها است درخت 

جدید با بن بالای ۵۰، واکاری می شود.
وی با بیان اینکه بر اساس برنامه ریزی های انجام 
شــده، تا پایان ســال ۱۰۰ اصله درخت کاشته 
خواهد شــد که البته تنها ۶۰ الــی ۷۰ درخت در 
این محور خشــک شدند و ما بیشــتر درخت می 
کاریم و حدود ۱۰۰ درخت چنار واکاری می شود، 
تأکید کرد: با برنامه ریزی صورت گرفته درختان 
این محدوده با روش خاص تیمار می شوند و اجازه 
نمی دهیم به درختان خشــک ایــن محور اضافه 
شود البته دقت داشته باشید که بعد از مدتی عمر 
درختان تمام می شــود و به اجبــار باید به حذف 
درخت اقدام شــود؛ اما نباید اجازه داد که درخت 

بر اثر آفت از پای در بیاید.
صفایی با تأکید بــر اینکه علیرغم تلاش همکاران 

در سازمان بوســتان ها و فضای ســبز، متأسفانه 
تغییر اقلیم شــمیرانات در ۱۵ سال اخیر  موجب 
آســیب زیاد به درختان  شــده در حالی که سرما 
از عوامل طبیعی آفت کش درختان است، گفت: 
امید است با اقدامات انجام شــده از سال ۱۴۰۴ 
بهار سرسبزتری را در محور ولیعصر شاهد باشیم.

وی در مورد درختــان تحت درمان محور ولیعصر 
حد فاصل پارک وی تــا میدان تجریش نیز با بیان 
اینکه کمتــر از ۵ درصد از درختــان تحت تیمار 
هســتند، افزود: در اسکن ها نشــان داده شد که 
برخی از این درختان مشــکل آفت زدگی داشته، 
برخی درختان مشکل ریشه های سطحی داشتند 
و عوامل مختلف موجب بیماری درختان شــده 

بودند که در حال تیمار هستند.
معــاون خدمــات شــهری شــهرداری منطقه 
یک تهــران در مورد ســرانجام پرونده خشــک 
کردن عمــدی تعــدادی از  درختــان ولیعصر 
مقابل یک ملــک تجاری  با بیان اینکه بر اســاس 
رأی کمیسیون ماده ۷، توســط مالک این ملک 
تجاری ۱۳ درخت خشک شــده که مبلغ جریمه 
پرداخت نشده اســت؛ اما مبلغ جریمه به روز شد 
و به حدود ۱۷۰ میلیــارد تومان رســید، افزود: 
همچنین با گذاشتن نیوجرســی، بهره برداری از 
ملک را متوقف کرده و از ســویی دیگر ملک فریز 
شده و امکان نقل و انتقال مجموعه نیست، ضمن 
اینکه پایان کار برای ملک صادر نشده و از آنجایی 
که می خواســتیم دیگــر در این محــور درخت 
خشک نداشــته باشــیم؛ واکاری درختان مقابل 
این ســاختمان با اولویت انجام شده و به ازای ۱۳ 
درختی که خشک کردند، ۱۹ درخت را  در مقابل 
این ملک واکاری کردیم که البته هزینه کاشــت 

درخت را باید مالک ملک تجاری پرداخت کند.

زیست

رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیســت با اشــاره بــه تهدیدات 
گســترده جنگل ها در ایــران و 
جهان، همکاری های بین بخشی، 
اســتفاده از فناوری هــای نوین 
و مشــارکت جوامع محلــی را در 
مدیریت پایدار عرصه های طبیعی 
ضــروری دانست.شــینا انصاری 
همزمان با چهارمیــن روز هفته 
منابع طبیعی با عنــوان »قانون و 
حفاظت« در مراسمی در سازمان 
منابع طبیعی و ابخیزداری کشور 
با اشاره به هفته ملی منابع طبیعی 
به شهدای حفاظت از عرصه های 
طبیعــی ادای احترام کــرد و با 
اشــاره به روز قانــون و حفاظت 
گفــت: مشــکلات حفاظــت از 
سرمایه های طبیعی عدیده است. 
عرصه های طبیعی در تمام جهان 
در معرض خطر اســت. یک سوم 
از عرصــه های جنگلــی در ۱۰۰ 
سال گذشته در ســطح جهان از 
بین رفته اســت. عملکرد کیفی و 

کمی جنگل ها در ایران 
نیز بــه دلایلــی مانند 
تغییر کاربــری اراضی، 
اکوسیســتم،  تخریب 
کاهش تنوع زیســتی 
و… در معــرض خطر 
است.زمانی که از ارزش 

جنگل صحبت می شــود معمولا 
تمرکز بر منافع اقتصادی و ارزش 
بازاری اکوسیســتم جنگلی است 
و خدمات بی شمار غیر اقتصادی 
جنگل ها مغفول واقع می شــود. 
تنظیــم آب، نگهداشــت خاک، 
ایجاد زیســتگاه برای گونه های 
گیاهی و جانوری مورد فراموشی 

قرار می گیرد.
معاون رییس جمهــوری اضافه 
کــرد: ســازمان حفاظت محیط 
زیست از اواســط دهه ۸۰ تلاش 
بر انجام این ارزشگذاری داشته و 
حالا نیز در حال ایجاد پیوند بین 
اقتصاد محیط زیســت و خدمات 
غیر اقتصادی آن ها  در ۶۴ درصد 

اکوسیســتم های  از 
حساس است.

انصــاری تاکیــد کرد: 
برآورد ارزش اقتصادی 
به این معنا نیســت که 
جایگزینی برای منابع 
طبیعی وجود داشــته 
باشــد بلکه با احتســاب ارزش 
اقتصادی می تــوان ارزش منابع 
طبیعــی را دریافــت و آن هــا را 

مواهب بی پایان در نظر گرفت.
وی با تاکید بر لــزوم ایجاد تعادل 
بین نیــاز بــه توســعه و حفظ 
محیط زیســت گفت: متاسفانه 
کفه توسعه سنگین اســت اما با 
ســنجش ضرر و فایــده و با قید 
و لحــاظ واقعــی ارزش محیط 
تصمیم گیری هــای  زیســت، 
درســت و مبتنی بــر ارزش های 

واقعی صورت خواهد گرفت.
انصاری افزود: بر همین اساس بر 
ارزشــگذاری اقتصادی خدمات 
اکوسیستمی تاکید داریم که در 

۶۴ درصد در حال انجام است که  
این امــر در ارتقای فرایند نظارت 
و کیفی ســازی تصمیم گیری ها 
اثرگذار است. در اسناد بالادستی 
نیز تاکید زیادی بــر حفاظت از 
عرصه های طبیعی وجود دارد که 
نقشه راه سازمان حفاظت محیط 

زیست در حفظ و حفاظت است.
رییس ســازمان حفاظت محیط 
زیســت در ادامــه گفــت: ۸۰ 
درصد از تنوع زیســتی در حیطه 
جنگل ها زیســت می کنــد و هر 
گونه عــدم مدیریــت منجر به از 
دســت رفتن این محیط خواهد 
شــد. ســازمان حفاظت محیط 
زیست در همین رابطه به ویژه به 
رویشگاه های زاگرس و هیرکانی 
توجه دارد.انصــاری در پایان نیز 
گفت: با توجه به تغییرات اقلیمی، 
مدیریــت پایــدار عرصــه های 
جنگلی، تاب آوری و ســازگاری 
در مقابل مخاطرات نیز باید مورد 

توجه باشد.

کارگردان نمایش »اولانزاپیــن« عنوان کرد که 
ســاختار اثرش را ســردرگمی و حیرانی که یکی 

از ویژگی های دنیای مدرن است، شکل می دهد.
ســروش زرینی نویســنده و کارگــران نمایش 
»اولانزاپین« کــه این روزها در بلــک باکس باغ 
کتاب تهــران روی صحنــه رفته اســت گفت: 
»اولانزاپیــن« روایت یک زوج طبقه متوســط و 
تحصیل کرده تهرانی اســت که با مسائل آدم های 
امروز ایران مواجه هستند. ایده اصلی این نمایش 
را مشــکلاتی مانند نحوه ارتباط برقــرار کردن و 
تحکیــم روابط در عصر مدرن تشــکیل می دهد. 
»اولانزاپین« تصویری اســت از عصــر داروهای 

اعصاب و روان و پیچیدگی کلمات و عدم قطعیت. 
در زمانه ما هیچ چیز قطعی نیست و هرگز تفاوت 
میان درستی و نادرستی را تشخیص نمی دهیم. 
اسم اول نمایشنامه »زیبایی شــنایی یک تجاوز 

وحشیانه« بود که برای احتیاط تغییرش دادم.
وی درباره فرم و مضمون اثر بیان کرد: ویژگی های 
فرمی باید در متن جستجو شــود. ایده من برای 
شــروع این بود که قصه ای وجود نداشــته باشد. 
ما درگیر کنش ها و نســبت های میان ۲ انســان 
هســتیم بدون آنکه به صورت کلی داســتان را 
بفهمیم. ســاختار متن بر این بنیاد اســتوار شده 
اســت که هر حقیقتی که گفته می شود سرنخی 

اســت برای نقض حقیقت دیگر. هر حقیقت بارها 
اثبات و نقض می شود و ما به هیچ قطعیتی درباره 
حقیقت رابطه میان ۲ انســان نمی رســیم و این 

ویژگی های متن در اجرا نیز متبلور شده است.
زرینــی در رابطه با مســیر اجرای اثــر گفت: این 
متــن را در ســال ۱۴۰۰ در یکــی از کلاس های 
درام نویسی جلال تهرانی؛ نویســنده و کارگردان 
تئاتر نوشــتم و سال پیش برای جشــنواره مکتب 
تهران بازنویسی اش کردم و پروســه تمرین نیز از 
اردیبهشت امسال تا یک ماه پیش ادامه داشت.این 
کارگردان تئاتر یادآور شــد: »اولانزاپین« می تواند 

نماینده طبقه متوسط تحصیل کرده باشد. 

جنگل ها فقط منبع اقتصادی نیستند، خدمات اکوسیستمی آن ها مغفول نماند
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